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Kako so na kongresu Apimondia 2005 Irci in 
drugi predstavili svojo čebelarsko tradicijo?
M oji vtisi s kongresa v Dublinu
Ida G nilšak -  Čebelarski muzej Radovljica

Gostiteljica 49. svetovnega čebelarskega kongresa  je 
bila Irska, dežela  z bo g a to  zgodov ino  in čebelarstvom , 
katerega  začetki segajo  stoletja nazaj. Ena o d  legend  
pravi, da  je č e b e le  n a  Irsko  zanese l m en ih  St. 
M odom noc (sv. D om inik), rojen v 6. stoletju, k o  se  je iz 
sam ostana  v W alesu vračal v svoj novi d o m  v W exfordu 
na Irskem . M odom noc velja za zavetnika čebel.

Prizorišče kong resa  je bila s tavba v lasti Royal 
D ublin  Society. T o  je d ružba , ustanovljena  že leta 1731, 
da  bi p o dp ira la  in razvijala km etijstvo, um etnost, indus
trijo in zn anost na Irskem .

S o o rg a n iz a to rja  kongresa , Zveza irskih čebelarsk ih  
združenj (FIBKA) je k rovna organizacija p rib ližno  2500 
č lanov  okrajn ih  združenj. Irski čebelarji p o v p rečn o  
čebelarijo  z 10 panji, p o  večini p a  vzrejajo tem no  
ev ro p sk o  čebelo . P red  p rib ližno  12 leti je nekaj vzreje- 
valcev ustanov ilo  G altee Bee B reeding  G roup , cilj te 
sk u p in e  p a  je oh ran iti in  izboljšati lokalni tip  čebele. 
Ena o d  točk , ki sm o  jih ob iskali na  izletu o b  koncu  
kongresa , je bila tud i vzrejna postaja p o d  vznožjem  
G altee M ountains.

D obro  o p a z e n  in le p o  ure jen  je bil razstavni p ro sto r 
čebe la rskega  podjetja T en to rium  iz Perm a v  Rusiji. 
Podjetje, ki je b ilo  ustanov ljeno  leta 1990, se  ukvarja s 
p ro izvodn jo  in p roda jo  p rip ravkov  na  pod lag i čebeljih 
p ride lkov  in rastlinskih ekstrak tov , ki so  nam enjen i 
zdravju in d o b re m u  počutju . Podjetje je za svojo  zbirko, 
im en o v an o  ApiArt, p re je lo  zlato  m edaljo. G re za slike 
na  p la tnu , ki je im pregn irano  s p ropo lisom . Platna 
im ajo te rap ev tsk o  in este tsko  v rednost. Slike Kirila

Z ibnitskega s fantastičnim i človeškim i in živalskim i 
m otivi prikazujejo  p o se b e n  um etn išk i slog, ki se  je 
pojavil v paleo litiku  na  obm očju  za h o d n o  o d  Urala.

Z m ajhno  razstavo  z naslovom  Panj za če b e lo  se  je 
p redstav il U lster Folk an d  T ransport M useum . Poleg 
kra tkega besed ila  na pano ju , ki je seznan ja lo  o b isk o 
valce z začetki čebelarjen ja  na Irskem , so  bili razstav
ljeni trije panji. En panj je bil p red e lan  lesen  zaboj za 
p revažan je  m asla. Izjem en je bil kam nit pan j v obliki 
čebeljega koša  z o d p rtin o  na zadnji strani, ki kaže  na 
to, d a  je bil nam enjen  pridelavi voska. N ajden je bil v 
bližini rušev in  sam ostana iz 1 0 .-1 2 . stoletja na severu  
pokra jine  T ipperary .

M ed zanim ivejšim i stojnicam i na  razstavi so  bile 
“knjigarne v m alem ” z boga to  p o n u d b o  raznovrstnih  
čebe la rsk ih  knjig. Na en i tak ih  se  je p redstav ila  
M ednarodna raziskovalna zveza za čebelarstvo. IBRA 
(In ternational Bee R esearch A ssociation) je m ednarodna  
organizacija, ustanovljena 1949. Poglavitni cilj n jenega 
delovanja  je poudariti pom em b n o st čebel za naše  o k o 
lje. Člani so  raziskovalci in praktik i s področja  č e b e 
larstva. V sako četrtletje izda revijo B ee W orld, ki je bila 
tud i nagrajena. P onaša se  z iz jem no bo g a to  knjižnico in 
zbirko čebelarsk ih  p redm etov , ki je n iso  še  nikoli p red 
stavili širši javnosti. Prav o  tem  sva se  pogovarjala z 
direk torjem  g. R ichardom  Jo nesom , ki sem  ga spoznala  
p red  nekaj leti, ko  je obiskal naš Č ebelarski m uzej. Zdaj 
se  ukvarja z dokum entiran jem  zbirke, ki obsega  različne 
tipe  panjev, slik, u p o rabn ih  p redm etov  ... D ogovorila 
sva se, d a  za p redm ete , ki se  nanašajo  na  slovensko

Prizorišče APIMONDIE 2 0 0 5  v Ballsbridgeu v 
jugovzhodnem delu Dublina

Tentorium

Razstavni prostor čebelarskega podjetja
TENTORIUM (Foto: I. Gnilšak)



Kamnit panj v obliki 
koša

čebelarstvo, p ripravim  pop is  p o  m uzejskih načelih.
Na sto jnico IBRE je z zam enjavo  prišla tud i knjiga 

From  the  H unny-B ee’s Diary, ki jo  je n e p o sre d n o  p red  
k on g reso m  izdal naš Č ebelarski m uzej. V anglešk i jezik 
p re v ed en o  o tro šk o  knjigo o  čebelici M edki z im enitn i
mi ilustracijam i M arjana M ančka je m uzej p redstavil v 
tekm ovalnem  delu , v kategoriji knjig. V eseli sm o  bili 
zan im anja za knjigo. Že na k o ng resu  sm o  dobili 
naročilo  m anjše b ritanske knjigarne  in ude ležen ca  k o n 
gresa  iz O sake, ki jo  b o  uvrstil tudi v  zb irko  m anjšega 
zasebnega  m uzeja.

Kot m uzea lko  m e je p ritegnilo  p redavan je  Pam ele 
Vit z un iverze  v  M eridi v  V enezueli. V p redavan ju  z 
naslovom  D aig i p o sk u s  odprtja  čebela rskega  m uzeja je 
p redstav ila  N arodni čebelarsk i m uzej “Ignacio  H errera”, 
ki je v M eridi deloval o d  leta 1988 d o  1999. M uzej je 
p ridob il p red m e te  z dom ačim i in tujim i donacijam i.

D elavnica Izdelava sveč je bila zanim iva in p o u čn a  
izkušnja, čep rav  sicer p o d o b n o  de lavn ico  izvajam o tudi 
v Č ebelarskem  m uzeju . Voditelj D enn is Ryan nas je s 
svojim  prijetnim  n asto p o m  in praktičnim i nasveti hitro 
navdušil.

O b  k o n g resnem  dogajan ju  sm o  imeli p riložnost 
spoznati tud i de l irske ku lture. Na “irskem  v eče ru ” v 
p rep o ln i dvoran i ho te la  Ju rys H otel B allsbridge nas je v 
svet irske g lasbe  in p lesa  popelja la  p riznana  skup ina  
Brü Borü.

Zadnji d an  kong resa  sm o  se  u d e leženc i odpravili na 
izlete v različne de le  Irske. Priključila sem  se  skupin i, 
ki se  je odprav ila  na jugozahod , v pokra jino  T ipperary . 
P o seb n o  doživetje  je bil og led  Patrikove g o re  ali Rock 
o f  Cashel. S kam nitim  obzid jem  o b d a n a  vzpetina  sredi 
travnate  p lan jave je bila o d  4. stoletja sed ež  kraljev 
keltske p rov ince  M unster, p o  letu 1100 pa  versko  
sred išče. Najstarejši objekti so  iz 12. stoletja. O krogli, 28 
m visoki sto lp  so  prebivalci uporabljali k o t zavetišče in 
sh ram b o  za v rednejše  p redm ete . Križ sv. Patrika v 
m uzejski stavbi je bil postav ljen  v čast svetn ikovem u

ob isku  leta 450. Na p ro stem  stoji kopija. C orm ac’s 
C hapel je po im en o v an a  p o  kralju C orm acu , ki naj bi bil 
v njej p o k o p a n . “Biser C ashela” je kam nit k lesan  tim- 
p a n o n  s p o d o b o  cen tav ra  n a d  vrati. P o seb n o  v rednost 
k ape li dajejo  v  paste ln ih  barvah  naslikane  freske. O d 
kated ra le  iz 13. stoletja, zgra jene v  obliki križa, so  
osta le  s ten e  z značilnim i visokim i šiljastimi okni, v 
s ten o  v rezane  g ro b n e  v d o lb ine  in sedež i za v isoke 
ce rkvene  dosto janstven ike .

Kot m uzealk i in nečebe la rk i se  mi je najgloblje vtis
nil v  spom in  ob isk  C ashela, en eg a  na jpom em bnejših  
zgodov insk ih  krajev na Irskem . O b  tem  p a  je b ilo p ri
je tno  slišati tudi izrečena p riznanja o  k o ng resu  v 
Ljubljani in o  našem  čebelarstvu . “V aše čeb e le  so  veliko 
le p še ,” mi je na izletu m ed  o g ledom  vzrejne postaje  
zaupal č eb e la r iz Škotske.

N a eni izm ed delavnic ie vodja 
predstavila slikanje v tenniki 
enkavstika.

Pletarka izdeluje koš. Prvotni koši so bili 
pleteni iz šibja, za  pletenje sodobnih 

Delavnica, na kateri je Dennis Ryan uporabljajo travo in slamo, 
prikazal izdelovanje sveč, je bila zelo  
dobro obiskana.

Philip McCabe, predsednik Irske čebelarske zveze  in 
organizacijskega odbora Apim ondie 2005, znanec Čebelarskega 
muzeja. Sodeloval je na odprtju razstave o  panjskih končnicah maja 
2004  v Limericku ob vstopu Slovenije v Evropsko unijo.
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Č eb e la rjev a  o p ra v ila  v  A Z -panjih  v  m esecu  d e c e m b ru
Branko O branovič, Šalka vas

Prišli sm o na konec koledarskega 
leta. Neverjetno hitro se je obrnilo  leto 
in že je tu m esec decem ber, edini m esec 
v letu, za katerega lahko čebelarji, ki 
čebelarim o v celinskem  delu Slovenije, 
trdim o, da  je čebelje  g n ezd o  brez 
zalege. Ko se ozrem o nazaj, kar ne 
m orem o verjeti, da so se izmenjali štirje 

letni časi, narava pa nas je pripeljala na konec starega in 
hkrati na začetek novega leta, v katerem  se bo  čez m esec 
ali dva s prvim zaleženim  jajčecem rodilo v čebeljem  
gnezdu novo, m lado življenje.

O nobenem  letalcu ni bilo napisanih toliko besed  kot 
prav o  čebeli, tem  krilatem lekarnarju in najpogostejšem  
opraševalcu  rastlinja. Tako  strokovnjaki s področja 
biologije kot čebelarji sm o neštetokrat spoznali, kako 
skrivnostno je življenje čebele. Čebelja družina nas je 
vedno presenečala in nas vedno bo. To jesen (oktobra in 
del novem bra) so  mi čebelarji tožili o  izgubah čebel in 
ropanju m ed dnižinam i v dom ačih čebelnjakih. Po mojih 
izkušnjah je vzrok za to slabo zatiranje varoe.

Pred nam i je nekaj dolgih  zim skih m esecev. 
Poglobim o se v čebelarsko literaturo, ki nam  je na voljo. 
Kot vsaka stroka zahteva tudi čebelarstvo nenehno  uspo
sabljanje. Prejšnji m esec so na Kmetijski šoli na G rm u pri 
Novem m estu podelili certifikate za uspešno  opravljene 
izpite za pridobitev nacionalne poklicne kvalifikacije 
čebelar/čebelarka. Predavanja je organizirala Regijska 
čebelarska zveza Peter Pavel G lavar za Dolenjsko in Belo 
krajino. Pred slovesno podelitvijo je dr. Peter Kapš pre
daval o  m edu in njegovih zdravilnih učinkih.

Slovensko čebelarstvo je imelo in še ima velike 
strokovnjake, predavatelje in tudi inovatorje. Včasih so 
hodili čel^elarji po  znanje v tujino. Nekateri so tam  ostali in 
usposabljali tamkajšnje čebelarje (Anton Janša), nekateri so

se šolali v tujini in potem  dom a razdajali svoje znanje. Zdaj 
imamo tudi dom a šolo, v kateri se je m ogoče izobraziti za 
poklic čebelar/čel:>elarka. Mlajši čebelarji, vpišite se v šolo 
za ta poklic, saj si boste na ta način pridobili tako znanje 
kot tudi kvalifikacijo. Čebelarji, ki znate enega ali več tujih 
jezikov, sezite po  tuji literaturi, odprite spletne strani 
(naslovi so  objavljeni v Slovenskem čebelarju, št. 1) ter 
sodelujte na različnih forumih oz. v debatnih skupinah na 
internetnih straneh.

D ecem bra čebe le  d o k o n čn o  izoblikujejo zim sko 
gm čo, ki ima obliko jajca. Tem peratura v sredini stisnjene 
gruče čebel je približno 25 °C, na njenem  obrobju pa je 
tem peratura o d  8 d o  12 °C. V tem  času v panju ni več 
zalege. Morda bi le še kje na Primorskem, kjer je nekoliko 
topleje, našli kak panj z zalego. To je edini m esec v letu, 
ki ga čebele preživijo tako rekoč brez zalege. Če v tem

Direktor Kmetijske šole Grm iz Novega mesto g. Ione Hrovat in 
predsednik Regijske čebelarske zveze  Peter Pavel Glavar g. Mirko 
Pavlin podeljujeta ge. Minki Plešnar certifikat o  pridobitvi NPK 
čebelar/čebelarka.

NADOMESTNE VOLITVE PREDSEDNIKA IN 
PODPREDSEDNIKA ČEBELARSKE ZVEZE SLOVENIJE

Na osnovi določil 22. in 25. člena Pravil ČZS je upravni odbor ČZS na svoji 8. redni seji, dne 18.11.2005, sprejel sklep 
štev. 129 o razpisu^nadomestnih volitev za:

-  predsednika Čebelarske zveze Slovenije in
-  podpredsednika Čebelarske zveze Slovenije.

Postopek evidentiranja možnih kandidatov za predsednika ČZS se prične dne 18. novembra 2005 in mora biti zaključen 
do 15. marca 2006.
Podpredsednika ČZS volimo izmed izvoljenih članov UO ČZS. Postopek evidentiranja možnih kandidatov za pod
predsednika ČZS se prične dne 18. novembra 2005 in mora biti zaključen do 15. marca .2006.

Upravni odbor ČZS
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Primer brizge za  pršenje oksalne Termosublimator, ki s pomočjo 12 voltnega Primerna novoletna darila -  košarica 2 0 0 5  z
kisline; prodaja jih Rihar, Gabrje pri elektromotorja vpihava hlape OK v panj. medico.
Dobrovi.

Po 20. decem bru čebelje družine zapažim  s 3—4 cm 
debelo  penasto  gum o. Vrata panjev pustim  vso zimo 
odprta. Z nano je, da je penasta gum a odličen izolator, ker 
ne prepušča toplote, prepušča pa vlago, ki jo na zunanji 
strani sušita mrzel zrak in pretok zraka skozi odprta  vrata. 
Če so vrata zaprta, se konec januarja, ko  začne matica 
zalegati, v panju pojavi vlaga, to pa škodljivo vpliva na 
čebeljo družino. Tudi žrela panjev m orajo biti povsem  
odprta, da v notranjost panja lahko nem oteno  vstopa svež 
zrak.

V tistih panjih, ki jih čebelarji jeseni prehitro (nekateri 
že oktobra) zapažijo, m atice predolgo zalegajo. S tem 
čebelje družine porabijo zelo po treben  cvetni prah in 
hrano, ki bi jo potrebovale konec januarja za nem oten 
začetek novega življenja. Poleg tega se čebele izčrpavajo 
in v zalegi se rojevajo zimske varoe, ki bodo  do  zimskega 
zatiranja varoj z oksalno kislino sesale limfo čebel.

Pravi čas za paženje panjev torej ni nič prej kot decem 
bra, gotovo pa proti koncu januarja, ko začnejo matice 
zalegati prva jajčeca. Delo čebelarja je, da prepreči prepih, 
to  pa storim o že v začetku oktobra po  zadnjem  krmljen
ju, ko tesno  stisnem o panje v skladanici. S tem  tudi 
preprečim o, da bi se na notranji strani panjev in satju 
nabirala plesen, ki sicer škoduje čebelam.

Nasveti in  opravila v  decem bru
Priskrbimo si ves po treben  material za izdelavo (zbi

janje) in žičenje satnikov (žico, žebljičke, pripravo za 
rebranje žice, saj je izdelan m lad sat tako veliko bolj trden 
in se pri točenju ne poškoduje).
— Nujno m oram o zamenjati staro in neuporabno  satje. 

Satje pretopim o in ga ob  priliki pri registriranih izdelo
valcih zam enjam o za satnice.

— Na bradah panjev naberim o mrtvice. Tisti, ki čebelje 
družine prodajate spom ladi in prevaževalci jih pošljite 
na NVI v laboratorijski pregled (glede nosem e). Za 
vsako posam ezno stojišče d o  30 panjev m oram o v pre
gled poslati 150 mrtvic.

— Se naprej si prizadevam o za čim boljšo prodajo čebeljih 
pridelkov in m edenih izdelkov, ki sm o jih izdelali za 
kupce. Novo leto je pred  vrati.

— Čas najboljše prodaje je prav veseli december. Ne 
pozabite, da je poglavitno vodilo pri prodaji velika in 
kakovostna izbira, ki naj bo  vsako leto večja. Ne sm em o

času prislonim o uho  na žrelo panja, ali še bolje, če skozi 
žrelo v panj vtaknem o tanko plastično cevko in jo pris
lonim o na uho, slišimo tiho šum enje. Takrat sm o lahko 
prepričani, da je s čebeljo družino vse v redu. Taka druži
na brez problem ov prenaša zimski počitek. Čebele se z 
zunanjega dela gruče nenehno  prem ikajo proti notranjosti 
gnezda. O b zaužitju hrane si ustvarjajo po trebno  toploto, 
ki je nujno potrebna, da čebelja družina preživi zimsko 
obdobje. Decem bra, ko je čebelja daižina brez zalege, 
porabi tudi najmanj hrane. Čebele zdaj potrebujejo le mir, 
čebelar pa naj zanj poskrbi s tem , da iz okolice čebelnja
ka odstrani vse veje, ki bi ob  dotikanju strehe lahko motile 
čebele; na žrela panjev naj po  možnosti nastavi kovinska 
zapirala, da v panj ne bodo  vdrle miši ali rovke, za ptice 
pa naj 80 do  100 m etrov od  čebelnjaka postavi krmilnico, 
v kateri naj bo  vedno  dovolj hrane.

Če poskrbim o, da je v okolici čebelnjaka mir, s tem 
tudi preprečim o, da se č e b e k  ne razburjajo in ne zaužije
jo prevelikih količin hrane. Če bi se to zgodilo, bi se v 
blatnikih čebel nabiralo blato, to  pa bi vznemirilo čebele 
in povzročilo rahljanje zimske gruče. Zaradi mraza čebele 
zdaj ne morejo izletavati. V takih primerih se v panjih 
lahko pojavi nosem a. Tedaj se čebele otrebijo kar po  
satju, v panjih ali na bradah panjev. Tiste, ki vendarle 
poletijo v naravo, se nikoli več ne vrnejo v panj, saj zara
di mraza otrpnejo in zm rznejo nekje v snegu. Po navadi 
so  to zgodi starim čebelam.

Če novem bra ni bilo ugodnih dni, izvedem  zimsko 
zatiranje varoe ta mesec. Kako to  opravim , sem  opisal v 
oktobrski številki Slovenskega čebelarja.

To jesen je p o  Sloveniji spet padlo veliko čebeljih
družin, predvsem  zaradi nepravočasnega zatiranja varoe.
Veliko pa jih je padlo tudi zato, ker so  sicer oslabljene 
družine napadle varoe, pozneje pa so jih izropale sosednje 

družine. V tem  letu sicer s čebeljimi družinami 
ozirom a ropom  nisem  
imel n ikakršnih težav. 
Zazimil sem  nadpovpre
čno m očne družine. Kako 
bo spomladi, predvsem  
zaradi jesenskega donosa 
bršljanovega medu, pa je 
ostalo veliko vprašanje za 
zgodnjo pomlad.



________ ,____ dr. Pavla Lunačka v Šentrupertu na Dolenjskem,
kjer sem tudi sam dobil prve izkušnje o  delu s čebelami.

pozabiti, da jo je treba kupcu  ponuditi v privlačni 
embalaži. Na ta način se bom o zoperstavili tistim, ki po  
nerazumljivo nizki ceni prodajajo med, saj ta, še pose
bej uvožen, ni vedno tako kvaliteten, kot bi moral biti. 
Doma na polici imejmo vsaj tri vrste m edu. Trudim o se, 
da nam  m edu ne zmanjka, če pa se to  že zgodi, stopi
m o k prijatelju čebelarju, ki mu zaupam o, in od  njega 
kupim o kakovosten med.

— O čebeljih pridelkih in načinu uživanja obveščajm o 
znance, prijatelje, kupce. Če kupec želi, da mu med 
natočim o v njegovo čisto posodo, mu to  om ogočim o ob

. njegovi navzočnosti. O b tem mu povejmo, kje so  čebele 
nabrale do ločen m ed in koliko cvetov so  morale 
obleteti, p reden  so prinesle v panj to  količino medu.

— O b novem  letu obdarim o zveste kupce s kozarčkom  
posebnega m edu (m ed v satju, krem ni m ed, m ed s 
cvetnim  prahom , m ed s suhim  sadjem, m ed s sokom  
rdeče pese in podobno). Prav gotovo je, da se bo  kupec 
ob  taki gesti še vrnil. Pri kupcu pa m oram o doseči tudi 
zaupanje v naše čebelje pridelke. Če je le m ogoče, naj 
bodo  čebelji pridelki pakirani v lični in prim erni em ba
laži z lično, takoj opazno  etiketo.

Čebelarski rek:
Kolikor čebelarjev, toliko učiteljev!

— Etikete ne menjajmo vsako leto, saj nas bo  prav p o  njej 
spoznal marsikateri kupec.

— Izkušen in podjeten čebelar ve, da je na prvem  mestu 
kakovost čebeljih pridelkov. Kakovost zagotavlja tudi 
ustrezna cena pakiranega pridelka. Cene na naši p ro 
dajni polici so  lahko le m alce nižje kot v trgovinah. Pri 
prodaji večjih količin čebeljih pridelkov podarim o 
kupcu darilo, ki naj ga sam  izbere. Zavedati se moramo, 
da je za nas dober kupec tisti kupec, ki se vrača.

— Ker čebele pozim i počivajo, bodim o sami bolj delavni. 
Prebirajmo čebelarsko literaturo, saj vsega o  čebeli prav 
gotovo ne  vem o. Obiskujm o predavanja.

SK L E P
Imamo marljivo in v svetu znano čebelo  — KRANJSKO 
SIVKO;
imamo bogato  čebelarsko zgodovino;
imamo dokaj p rim em o in čisto naravno okolje za razvoj
čebelarstva;
imamo marljive, potrpežljive in inovativne čebelarje, 
zato lahko z optim izm om  pričakujem o, da bom o odlične 
slovenske m edove in druge čebelje pridelke tudi 
uspešno  tržili, tako dom a v Sloveniji kot tudi v Evropski 
uniji.

Naj se ob  tej priložnosti zahvalim čebelarju in m ojemu 
prvem u učitelju g. Jožetu Veseliču iz Livolda pri Kočevju 
za prvo (p red  18 leti) podarjeno čebeljo družino, s katero 
mi je pokazal po t v svet čebel.

In ne  nazadnje naj se zahvalim tudi uredniškem u 
odboru Slovenskega čebelarja, ki mi je poleg pisanja 
letošnjih opravil v AŽ-panjih om ogočil tudi predstavitev 
našega čebelarstva MA-JA.

O b koncu mojega pisanja želim vam in vašem u delu  s 
kranjsko čebelo  veliko veselja in radosti, vašim družinam  
obilo zdravja in sreče, m ojem u nasledniku pa veliko sreče 
pri izbiri čebelarskih tem. (y /l/ M E D I!

Čebelarjeva opravila v nakladnih panjih v 
mesecu decembru
VLADIMIR TUMPEJ, univ. dipl. inž. kmet. -  PTUJ

dati stojišča, kajti žo lne , k u n e  in d rug i neprid ip rav i 
lahko  p rezim ujočim  čebe lam  nared ijo  veliko  škode. 
Pregledati m oram o  žrela, ali n iso  m orda zam ašena  z 
m rtvicam i in ledom , saj bi to  lahko  p rep reč ilo  d o sto p  
zraka v panje. Če je p re d  panji v sn eg u  veliko  mrtvic, 
je to  lah k o  znak,_ da  so  d ruž ine  o k u ž e n e  z nosem o , 
varoo  ali pršico. Če im am o v panjih  pap irn a te  ali p las
tične testne  vložke, jih o d  časa d o  časa izvlečem o, saj z 
njih lahko  razberem o  stan je  v panju .

Dnevi, p o se b n o  pa  noči, so  zdaj že 
precej mrzli. M arsikje je zapade l tudi 
sneg , čeb e le  pa  se  v varnem  zavetju 
panja stiskajo v to p lo  zim sko gručo. 
Zdaj po trebu je jo  sam o  p o p o ln  mir. Za 
nam i je tud i že  zadn je  zatiranje varoe  
z o k sa lno  k islino in tak o  lah k o  m im o  

čakam o  na pom lad . Kljub tem u pa  čebe l n e  sm em o  
prepustiti naključju. O b ča sn o  m oram o ven d arle  preg le-



1. M rtve čeb e le  in zalega -  čebelje  b u b e  — na test
nem  v ložku  opozarjajo  na preh lad .

2. V lažne g ru če  drobirja nastanejo , če  je v panju  
slaba  ventilacija in ko t posled ica  tega p revelika  vlaga.

3. M ajhne svetle  p loščice  voska na  v ložku  p o m en i
jo, da  je d ruž ina  začela zalegati.

4. Na v ložkih  norm aln ih  d ružin  ni ve liko  m rtvic in 
drobirja, pasovi d robirja na  v ložku  pa  nakazujejo  
po ložaj in m oč družine.

5. Kristali sladkorja  na  v ložku  pom enijo , d a  je v 
satovju kristaliziran m ed  in d a  d a iž in i prim anjkuje 
vode.

6. V eliko m rtvic na v ložku  je znak  obo le losti za 
pršico, va ro o  ali nosem o. V tem  prim eru  p riporočam , 
da  vzorec  m rtvic pošljem o  v laboratorij na  preiskavo .

7. Če je družina  b rezm atična , na jdem o  pozim i na 
v ložku  m rtve trote.

8. Z b la tom  um azan  testni v ložek  je znak, da  je 
d a iž in a  zbolela  za grižo  ali nosem o; tudi v tem  prim eru  
lahko  vzo rec  m rtvic pošljem o v  bak te rio lo ško  p re iska
vo.

Tudi če  je d ruž ina  odm rla, sam i pa  n e  m o rem o  u g o 
toviti vzroka, pošljem o vzorec  v p reiskavo . O b  h lad 
nem  v rem en u  lahko  poču tje  d ru ž in e  p reverim o  tud i, če 
skozi žrelo  p rev idno  p o tisnem o  gum ijasto  cevko  in jo 
nastav im o  na uho . Če je d ruž ina  razburjena , to  pom eni, 
da  ji prim anjkuje h ran e  ali pa  je b rezm atična.

V tem  m esecu  lahko  na red im o  inven tu ro  našega 
čebelarstva, p reg led am o  pan jske  kartice in izberem o  
d ružine , iz katerih  b o m o  p rihodn je  leto  vzrejali m atice. 
D ecem bra čebelarji n e s trp n o  p ričaku jem o kakšen  lep

izletni dan , d a  čeb e le  lah k o  poletijo  na  čistilni izlet. 
S icer pa  lah k o  č eb e le  o b  zadostn i zim ski zalogi p reživ i
jo  v  pan ju  tri d o  štiri m esece.

K er o b  tem  času  o  čeb e lah  ni več  kaj pisati, naj vam  
po sred u jem  še  recep t za p rip ravo  m ed ice  ali m e d e n e 
ga vina p o  m ojstru D zierzonu , k o t ga  je zap isal G uido  
Sklenar v svoji knjigi IMKF.RPRAXIS:

5 kg  m e d u  raz top im o  v 20 litrih vode , raz to p in o  pa  
k u h am o  to liko  časa, da  v njej lah k o  plava kokošje  jajce. 
Vrh jajca m ora g ledati še  iz tekoč ine . P o tem  raz top ino  
o h lad im o  d o  zunan je  tem p era tu re , p relijem o v vinski 
so d ček  ali v stek len  b a lo n  z v re lno  veho . D odam o  
izb rane  kvasovke. O d  to d  naprej je zdaj vse  stvar 
okusa. R aztopino  lah k o  pustim o  tako , ko t je, če  pa  
h o čem o  bolj a rom atično  m ed ico , ob esim o  v p rev re to  
raz top ino  lan en o  v rečko , v  k a te ro  d a m o  nekaj m uška t
nega  o reška , k linčkov, ingverja in cim eta.

T ekoč ino  p ustim o  vreti pri zm ern i tem pera tu ri o d  12 
d o  16 °C p rib ližno  6 tednov . M edtem  so d  zap rem o  z 
v re lno  veho , saj iz s tek len ice  izhaja ogljikov d ioksid , ki 
nas ta ja  pri v ren ju . K o je  v ren je  k o n č a n o , v in o  
p re toč im o  v m anjši so d  ali s tek len  balon , pri tem  pa 
pazim o , da  u sed lin a  iz so d a  na  p ride  v nov  oz. čist sod  
ali stek len  balon . Tudi ta so d  n arah lo  zap rem o . Čez 4— 
6 m esecev  je vren je  k o n čan o , v ino  p re toč im o  v s tek 
lenice. V ino lahko  h ran im o  tud i več let, iz leta v leto  pa  
se  krep ita  n jegova a rom a in okus, poveču je  pa  se  tudi 
v seb n o st a lkohola. U pam , d a  bo ste  tudi ta recep t 
ko ris tno  uporabili.

V prihajajočem  letu želim  vsem  čeb e la rk am  in če b e 
larjem  veliko  u sp e h o v  in ob ilnega  m edenja.

Veterinarski nasveti za december 2005
Borut Preinfalk, dr. vet. m ed., V eterinarska fakulteta Ljubljana, N acionalni veterinarski inštitut

Leto 2005 se  končuje , čebelarjem  
p a  zaradi s labe  čeb e la rske  le tine  ne  
b o  osta lo  v lepem  sp om inu . P om lad  je 
bila p o zna  in h ladna, za to  so  razvojne 
p a še  zatajile. P osled ice so  bile p o zen  
razvoj d ružin  in n en av a d n o  po g o sto  
po jav ljan je  čeb e ljih  b o lezn i, zlasti 

p o a p n e le  za lege in h u d e  g n ilo b e  čebelje  zalege. Prav 
p o ap n e la  zalega je še  d o d a tn o  upočasn ila  razvoj 
čebeljih  d ružin , zato  so  v rh u n ec  razvoja d o seg le  šele  
k o n ec  maja ali ce lo  v  začetku  junija. Zaradi vsega tega 
je izostalo  tud i rojenje. V d ru ž in ah  tak o  ni b ilo  ob ičajne 
p rek in itve  zaleganja in o b n o v e  m atic, to  p a  je zelo  
u strezalo  razvoju varoe . Svoje je do d a la  še  po le tna  
b rezp ašn a  do b a , za to  so  s tare  m atice km alu p ren eh a le  
zalegati, čebelje  d ru ž in e  pa  so  im ele p re d  zim o m ajhno

število  zim skih  čebel. K dor čebe lam  v tem  času  ni 
pom agal s sladkorjem , je imel že  sep tem bra  slabiče, ki 
verje tno  n e  b o d o  preživeli zim e, k e r so  z im ske čeb e le  
že  jeseni p o šk o d o v a le  varoe. Svoje je d o d a lo  tud i 
p o z n o  za tiran je  v a ro e  v v eč in i čeb e la rs tev . 
N ajpogostejše le tošn je n a p a k e  pri p rep rečevan ju  in 
zatiranju čebeljih  b o lezn i so  bile: p rem ajhna  količina 
lansk ih  zim skih zalog, n euč inkov ito  zatiranje varoe  leta 
2004, zarad i česa r se  je spom lad i 2005 v d ru ž in ah  razvi
lo  p reve liko  število varoj, izostanek  u p o ra b e  b io lošk ih  
m etod  zatiranja bo lezn i, ko t so  u p o rab a  g rad iln ikov  pri 
v seh  d ruž inah , nare jan je  rojev, u p o ra b a  lovilnega sata, 
o b n o v a  satja, sk rb  za v e d n o  zad o stn e  ko ličine h ran e  v 
p lodišču , p re p o z n o  p o le tn o  zatiranje varoe  s kem ičnim i 
sredstvi, u p o rab a  nedovo ljen ih  sredstev  itd. O b  tej 
p riložnosti naj om en im , da  je ČZS k o n ec  prejšnjega in



v začetku  tega leta pripravila za čebelarje  usposabljan ja  
na  pod roč ju  zatiranja varoe, p o  vsej Sloveniji p a  se  jih 
je ude lež ilo  nekaj sto  čebelarjev . P rogram  je obsegal 
teoretičn i in prak tičn i del, k ljub začetn im  težavam  pa 
sta bila vseb ina  in n jeno  poda jan je  dovolj kakovostna . 
P ravočasno  je b ilo  na  voljo tud i dovolj registriranih  
sredstev  za zatiranje varoe, razen  hem ovarja , ki ga ni 
več dovo ljeno  uporabljati.. Legalizirana je tud i upo rab a  
o rgansk ih  kislin. Kljub vsem u pa veliko  čebelarjev  še 
v ed n o  raje uporab lja  s icer cenejše , v en d ar nedovo ljene  
in n e p re v e r je n e  p rip o m o č k e  raz ličn ih  šušm arjev . 
P osled ice so  n ep o tre b n e  izgube čebel in  nezn an a  
količina o s tankov  nedovo ljen ih  sredstev  v m ed u  in 
vosku. G lede na sp lo šn o  težn jo  ljudi p o  uživanju 
zd rave in n e o p o re č n e  h ran e  se  b o m o  m orali v  ta 
p rizadevan ja  vključiti tud i čebelarji, s icer b o m o  ostali 
b rez  po rab n ik o v  naših  p ridelkov . Vse to  pa  seveda 
zah teva  veliko  več znanja in truda, ko t ga je po v p rečen

čeb e la r p ripravljen  vložiti v svoje čebelarstvo . Tudi novi 
evropsk i p redp isi o  pridelavi zd rave  h ran e  nas b o d o  
prisilili, d a  b o m o  pri naših  čeb e lah  bolj zavzeti, če 
b o m o  hoteli še  tržiti m ed  in d ru g e  čebelje  pro izvode. 
Za ta n am en  se  b o m o  m orali vsi p rizadeti sprijazniti z 
(n e )p o treb n im  voden jem  ev idenc  o  u p o rab i različnih 
kem ičn ih  sredstev  v  čebelarstvu , čep rav  se  m i zdi, da 
b o  to  še  teže  uveljaviti ko t p rav ilno  u p o ra b o  sredstev  
za zatiranje varoe . V praksi bi lahko  na  p rste  e n e  roke 
naštel tiste čebelarje , ki že re d n o  vodijo  čebelarsk i 
d nevn ik  o  u p o rab i kem ičn ih  sredstev  v svojem  č e b e 
larstvu. O b liko  in način  voden ja  čebela rskega  dnevn ika  
sem  p o d ro b n o  op isa l v  1. letošnji številki SC.

S tem  konču jem  letošn je veterinarske  nasvete . N ovo 
leto  je d o b ra  p riložnost tud i za k ak ršen  koli nov 
začetek , npr. za zače tek  novega  p ris topa d o  p rob lem ov  
v našem  čebelarstvu . V sem  čebelarjem  želim  zdravo  in 
u sp e šn o  n o v o  leto  2006.

Zakaj blagovna znam ka Kraški med?
O dgovor na članek F. Grajzarja SC 1 1 /0 5  "1 letošnjo čebelarsko letino 
nismo bili najbolj zadovoljni"
Ivan A telšek , predsednik ČD Sežana

Z in tenzivno  p rom ocijo  čebelarstva  na Krasu nam  je 
v zadnjih  dvajsetih  letih v članstvo  d ruštva  u sp e lo  p ri
vabiti štev ilne m lade ljudi — ljubitelje narave  in č e b e 
larstva. S predstav itvam i našega  znanja v javnosti, na 
sejm ih, v javnih radijskih in televizijskih od d a jah  te r v 
d n ev n em  tisku tak o  dom a k o t v tujini sm o  si pri m ladih  
ljudeh pridobili spoštovan je  in zaupan je , da  je č e b e 
larska dejavnost d o n o sn a  in cen jena  p an o g a , s ka tero  
se  č eb e la r v javnosti lahko  d o k azu je  ko t spoštovana  
o sebnost.

Na p re jšn jih  m e d n a ro d n ih  n a teč a jih  za  izb o r 
najboljšega m ed u  Krasa, Furlanije -  Julijske krajine in 
Istre sm o  m e d  člani sp o dbud ili n e izp ro sn o  tek m o  za 
javno  priznanje  najboljših dosežkov . P osled ice  v javno
sti ob jav ljen ih  rezu ltatov  sta d o b ra  p roda ja  čebeljih  
p ride lkov  ta k o  na do m u  kot v trgovini te r  ustvarjalna 
zavist lastn ikov  nenagrajen ih  vzorcev, saj ti nared ijo  
vse, d a  bi nasledn je  leto  doseg li o b č u tn o  boljše  ocene.

Ta tekm a ima po leg  kom erc ia lne  tud i teh n ičn o  in 
raz iskovalno  razsežnost. Naši čebelarji so  se  v  zadnjih

letih teh n ičn o  oprem ili z n a jsodobnejšo  teh n ik o  (točila, 
om etalci, odpiralci, tran sp o rtn e  in to p iln e  term ične 
p o so d e , točilni pulti, p ak irn ice  itd.), vse  v nerjaveči 
izvedbi, p rim ern i za p ridob itev  certifikata registriranih 
polnilnic.

Sam o v zadn jih  dese tih  letih  se  je število  pan jev  in 
p revozn ih  en o t v n ašem  društvu  podvojilo . Včasih 
im am  obču tek , d a  že  h o d im o  e d e n  p o  drugem . Na 
Krasu ni več niti rastlinice, ki bi ostala  n eo p rašen a  in 
n ep osesana .

Če je letina d o b ra , na le to  p ride lam o  d o  120 ton  
kakovostnega  m edu , ki izvira iz številn ih  sort sp ec i
fičnega rastlinja, ki raste  le v m ikroklim atskem  p o d 
nebju  Krasa in na posebn i, kraški zemlji. Letos je b ilo 
za čebelarje  nek o lik o  slabše  ko t lani, v en d ar kljub 
vsem u še  kar ugodno .

Vsi naši čebelarji se  in tenzivno  izobražujejo . Lani je 
63 č lanov  našega društva oprav ilo  pripravljalni 86-urni 
tečaj za p ridob itev  pok licne  kvalifikacije. C ertifikate so  
prejeli skoraj že vsi. O pravili sm o  številna posvetovanja



o  higieni živil in vzpostavitv i sistem a HACCAP za 
prav ilno  ravnan je  z m edom .

M ed našim i člani so  trije čebelarsk i mojstri, pe t 
č lanov  je p reg ledn ikov  m edu , dvanajst je čebelarsk ih  
veterinarsk ih  pom o čn ik o v  itd. Naši d o sežk i nam  se v e 
da  n iso  padli z neb a , am p ak  sta k njim veliko  p rip o 
m ogla tud i ČZS in g. Meglič, saj sta nam  odp ira la  tako  
vrata ko t okna. Isk reno  se  zahvalju jem o za tru d  obeh .

O b  vsem  našte tem  in o b  razm erom a veliki pridelavi 
je b ilo  nu jno  poiskati rešitve, ki bi še  bolj sp o d b u d ile  
p o ra b o  in s tem  proda jo  dom ačega  m edu.

M edex nas že  več let pušča  na cedilu , saj čebelje  
p ride lke  ku p u je  pri cenejših  tujih dobaviteljih . Pri tem  
n e  m o rem o  nič. Po v stopu  v Evropsko  unijo so  se 
povečali tud i naši stroški, s tem  pa  se  je n e  g led e  na 
ce n o  d e lovne  sile podražila  tud i p ridelava  m edu . Tudi 
če  svojega dela  ne  ovredno tim o , je naš s trošek  na  kg 
m ed u  še  v e d n o  o b č u tn o  večji o d  rom unskega , kitaj
skega ali a rgen tinskega, da  o  d o n o sih  na  panj v teh  
d ržavah  niti n e  govorim o.

Na Kras, kjer sm o  čebelarji en i izm ed redkih  v Slo
veniji s p rom ocijo  veliko storili za povečanje po rabe  
m edu, so  začeli prihajati čebelarji iz N otranjske in G ore
njske in prodajati svoj m ed  p o  nižji ceni o d  dom ače, s 
tem  pa so  dom ače  čebelarje prisilili k znižanju cene  ali 
oddaji p resežkov  m edu grosistom . Police v  naših trgo
v inah  se  šibijo -  p o d o b n o , ko t so  se tud i v preteklosti
-  p o d  težo  cenenega  m edu  neznanega izvora.

Naši n ep o sred n i kolegi in k o n ku ren ti v  Italiji so  se 
začeli pripravljati na  uveljavitev b lagovne  znam ke 
geografskega porek la  “M iele del C arso”.

Postavljeni sm o  bili p re d  dejstvo, da  m oram o  po leg  
vsega, kar sm o  naredili doslej, nared iti še  velik  korak  
naprej in zaščititi geog rafsko  p o rek lo  d o m ačega  m edli, 
saj bi v nasp ro tn em  ostali b rez  njega, čep rav  sm o  last
niki štirih pe tin  k raškega ozem lja , te r  d a  m oram o  hkrati 
še  in tenzivneje  nastopa ti v javnosti.

O  tem  sm o se  pogovarjali na številnih naših ses
tankih. O dločilen  korak  je bil storjen na proslavi ob  
devetdesetletn ici društva in razvitju p rapo ra  21. januarja 
2001 v Povirju. O  naših nam erah  je bila obveščena tudi 
ČZS, saj so  se  p ro slave  in p rired itve  o b  izboru 
najboljšega m edu  Krasa udeležili tudi njeni predstavniki.

Priznati m oram , da  nam  je začetna  zagnanost, kljub 
že  izde lanem u  elabora tu , nasledn je  le to  neko liko  
u p ad la , še  p o sebe j zato , ker so  nas začeli posam ezn ik i 
iz ČZS strašiti in zbujati v  nas dvom  zaradi v isokih  
s troškov  analiz, p reg ledov  in inšpekcij, ki naj bi jih sam i 
n e  zm ogli, češ, ali se  vse to  res izplača, ipd.

Leta 2003 se  je za b lag o v n o  zn am k o  začela  zan im a
ti tud i Zveza. V zpostavili so  stik  z dr. S tanislavom  Ren- 
čljem , ki je tud i nam  pripravil o k o stje  e labo ra ta , č e b e 
larsko  v seb in o  pa  sva p rispeva la  g. Aleš R odm a in jaz.

Ko je b ila n aša  d o k u m en tac ija  že v  ob ravnav i na 
M inistrstvu za km etijstvo, gozd ars tv o  in p re h ra n o , mi 
je g. tajnik ČZS p okaza l e la b o ra t za b lag o v n o  znam ko  
“S lovenski m e d ”, ki naj bi ga  čez  nekaj d n i poslali na 
MKGP. T o  je b ilo  na d an  m ojega zagovora  za p rid o 
bitev  pok licn e  kvalifikacije na  ČZS. “Zakaj pa  ne?” sem  
dejal. “V se je le p o  in prav . Saj n ih če  n ik o g ar n e  o v ira .” 

K m alu p o tem  so  se  začeli napad i tak o  nam e o se b 
n o  kot tud i na d ru štvo  in na n a še  dejavnosti. Im eli sm o 
o b ču tek , d a  so  nas nekateri posam ezn ik i, ki še  niti d a n 
d an es  n iso  dojeli, da  E vropa n e  po trju je d ržavnih  
b la g o v n ih  zn am k , a m p a k  sa m o  re g io n a ln e  in 
specifične, d o b e se d n o  izobčili iz Zveze. M ene so 
ob toževali, da  sem  ČZS zasadil n o ž  v h rbet, da  jih 
o nem o g o čam . Zahtevali so, da  se  o d reč em o  naši 
geografsk i zaščiti. Še zdaj n e  m orem  razum eti, kako  
n iso  dojeli, da  je b lagovna  znam ka m ogoča le kot 
“p rekm urska  tu n k a ”, “savinjski že lo d ec ”, “briška reb u 
la”, “p rek m u rsk a  g iban ica” itd., n ik ak o r p a  ni m ogoča 
zaščita “slovenskega  te ra n a ”, “slovenskega  pršuta", 
“slovenskega  že lodca” itd.

Tak o d n o s  p redstavn ikov  ČZS d o  našega  društva je 
še  ok rep il o d lo čen o st našega  članstva, da  vztrajam o d o  
konca. D okum entacija , ki sm o  jo posla li na MKGP, je 
bila d o k o n č n o  u sk la jena  te r  p lačana  z našim  delom . 
M inistrstvo za km etijstvo, gozdarstvo  in p reh ran o  je 
nam reč  16. m aja 2005 izdalo:

Odločbo
Prizna se označba geografskega porekla Kraški 
med pod št: 324-7/2004/30........................
U speh  in zadovoljstvo  -  n o v e  obveznosti, stroški in 
nova organizacija.

Prvi ko rak  je bil narejen . Z ačenjajo  se  drugi. Člani ČD 
Sežana, ki so  pristop ili k b lagovni znam ki, so  se  zavest
n o  opredelili, da b o d o  d o s le d n o  upoštevali do ločila  iz 
e labo ra ta  oz. d a  b o d o  d isc ip lin irano  in d o  p o d ro b n o s
ti:
O  izvajali do ločila  o  do b ri čebelarsk i praksi,
O vodili ev idence  o  vseh  poseg ih  v čebeljih  d m žinah , 
O vodili ev id en c e  o  p ridobljen ih  količinah  m edu  ob  

p o sam ezn em  točenju ,
O  vodili ev id en ce  o  zd ravstvenem  varstvu čebel,
O vodili ev idence  o  p reg led ih  čebe la rskega  p reg led n i

ka  in certifikacijskega o rgana,
C> p o  laboratorijski analizi s p redp isan im i nalepkam i 

označili svoj m ed.

Vsak čeb e la r b o  im el ob ilo  obveznosti, ki b o d o  
k u p cu  in n ašem u  p o rab n ik u  zagotavljale, da  je z 
n ak u p o m  K raškega m ed u  dob il v ro k e  kakovosten  
p ridelek , p ridelan  v  naravi Krasa, in nič d rugega.



Vsa nato lcevanja o  cen i itd. so  nep red m etn a . Č ebe
larji b o d o  m ed  prodajali p o  tržni cen i, ki b o  v društvu  
seveda  dogovo rjena  in b o  p rib ližno  na ravni zdajšnje. 
Le k u p ec  b o  z velikim  trudom  čebelarja  dob il več.

Strinjam se  z navedbam i g. Grajzarja, da  so  v 
Sloveniji vsi m edov i ze lo  dobri. Tudi na  d rug ih  
obm očjih  Slovenije pridelu jejo  m edove , ki bi jih lahko  
uvrstili v  p o se b n e  krajevne d o b ro te  in te po seb n o sti 
tud i zaščitili, le op redeliti se  je treba  za to. To g re  seve
da  v  nos m anj vestn im  in pogo ltn im  čebelarjem , ki še 
d a n d a n e s  čebelarijo  tako , da  tud i sredi su še  točijo. T udi 
v  letu, kak ršn o  je b ilo  letošnje, so  nekateri obilo  
natočili, n e  vem  sicer kaj, pa  v en d ar so, saj se  s tem  
sam i hvalijo. S takšnim i, g. G rajzar, n e  g rem  v 
n ikakršno  španovijo , čep rav  je tud i m en i n ad  vse draga  
“slo v e n sk a ” o zn a k a . B lagovna zn a m k a  je p re v eč  
od g o v o rn a  stvar, d a  b i se  z n ev estnež i lah k o  igrali 
čebe la rske  igrice.

G. Grajzar, Č ebelarsko  zvezo  in n jen e  p redstavn ike  
sm o  vabili, naj se  27. avgusta le tos udeležijo  naše  
slovesnosti o b  pridobljen i b lagovni znam ki in podelitv i 
p rizn an j p e tim  iz jem nim  m ed o v o m , p a  tu d i o b  
podelitv i 23 zlatih, 39 sreb rn ih  in 29 b ronastih  odličij, 
ki so  jih dob ili naši čebelarji v okviru  m ed n aro d n eg a  
natečaja za izbor najboljšega m ed u  Krasa, Istre in 
Furlanije - Ju lijske krajine. P od  vodstvom  dr. A nam arije 
P lesten jak  je v rhunska  ocen jeva lna  kom isja v sestavi dr. 
Terezija G olob , m ag. Malči B ožnar, Mojca Jam n ik , Jasna  
Bertoncelj skupaj s p riznan im i čebelarsk im i p reg ledn i
ki za m e d  na pod lag i našega natečaja izbrala najboljše 
m edove, ki so  18. sep tem bra  2005 v  B ologni prejeli tudi 
ab so lu tn o  najvišjo o c e n o  na vseitalijanskem  natečaju  
“G randi m ieli d ’Italia” (dokum en tac ija  je na voljo).

Na naše  prired itve ni b ilo  n o b en e g a  p redstavn ika  
ČZS. V so b o to , 27. avgusta  2005, p o p o ld n e  n ih če  ni 
imel časa. N am esto  p riznanja in  po h v a le  -  ignoranca. 
N am esto  priznanja tud i vaše  k lo fu te  gospod je , pa  
čep rav  o  nas n e  veste  n ičesar. T ega si n ism o  zaslužili. 
Vsa leta sm o  p reveč  trd o  in p o š te n o  delali, da  bi imeli 
naši p redstavnik i, torej tisti, ki jih je izvolilo  tud i naše  
članstvo, p rav ico  ignorirati n aše  dosežke .

Sedm ega m ed n a ro d n e g a  tekm ovan ja  v  Sem iču so  
se, žal, udeležili le trije člani ČD Sežana. Najnižja o cena  
naših  m ed o v  je bila zlato priznaje. V kategoriji akacije
vih m ed o v  je m ed  94 vzorci zm agal in prejel zlato  priz
nan je  in naziv  šam p io n a  m ed  tajnika ČD Sežana g. 
A leša R odm ana. S tem  si je prislužil tud i 2. m esto  v 
sk u p n i uvrstitvi v seh  m edov . Na tekm ovan ju  so  so d e 
lovali tud i Boštjan B ernetič  iz Rodika, ki je dosege l 2. 
m esto  v kategoriji akacijevega m ed u  in 3- m esto  v 
sk u p n i uvrstitvi, te r  Jo ž e  Fabjan iz Kobdilja, ki je dobil 
zlati p riznanji za akacijev in gozdn i m ed . O  tem  so  
poročali časopisi in  tud i televizija.

G. G rajzar — nič ni n a ro b e  če č lovek  n e  ve  vsega, 
h u d o  n a ro b e  je, če  se  n e  inform ira in n e  pusti podučiti, 
še  hu je p a  je, če  v  n ašem  Čebelarju, ne  vem  v čigavem  
im enu, o  nas trosite  neresn ice . Če ste  že  imeli nam en  
pisati o  b lagovn i znam ki Kraški m ed , b i b ilo  prav, da  
bi p re d  p isan jem  slišali tud i n ašo  plat. Še v e d n o  sm o 
vam  na voljo.

Januarja  sem  na pod lag i uvodn ika  g. Petrleta, 
ob jav ljenem  v 1. št., pisal v  Č ebelarja, a m i m ojih 
p rispevkov  o  tej tem i -  b rez  obrazložitve  -  n e 
razum ljivo n iste  objavili. Je  “S lovenski č eb e la r” postal 
lastn ina po sam ezn ik o v  ali vaša lastnina? Ali v “našem  
Č ebelarju” nista dovo ljena  kritika in n asp ro tn i glas?

Odgovor na članek g. Grajzarja, SC 11/05
"1 letošnjo čebelarsko letino nismo bili najbolj zadovoljni"
A leša  K andus, predsednica uprave M edexa, d. d.

S poštovani g. Grajzar!
Pazljivo sm o p rebra li vaš č lanek  te r zaradi nekaterih  

n av ed b  sklenili nap isati o d g o v o r na n ek a te re  vaše 
zavajajoče trditve. V č lanku  nas sicer n e  om en ja te  z 
našim  im enom , tem več  le ko t trgovsko  organizacijo . Že 
g led e  tega naj vas opozo rim o , da  n ism o trgovska o rga
nizacija, tem več p ro izv o d n o  podjetje. N aš pro izvodn i 
p ro g ram  sestav ljajo : p o ln je n je  m ed u , p ro izvodn ja  
p re h ra n sk ih  d o p o ln il in p ro izv o d n ja  k o n d ito rsk ih  
izdelkov.

Zaradi v stopa Slovenije v E vropsko  unijo  sm o  
m orali vso  n ašo  p ro izvodn jo  (m ed  je živilo živalskega 
izvora) p reu red iti p o  najvišjih standard ih , tak o  da

im am o zdaj go tovo  e n o  najsodobnejših  po ln iln ic  v 
Evropi. Nova tehnologija  nam  o m ogoča  tud i top ljen je 
in po ln jen je  m ed u  pri n izkih  tem p era tu rah , s č im er 
d o seg am o  n izke v rednosti HMF. To je za po rab n ik a  
izjem no p o m em b n o , saj tak o  v m ed u  oh ran im o  kar 
največ koristn ih  substanc. G lede na te  n o v e  m ožnosti 
sm o  se  od ločili pridobiti znak  “Višje k akovosti” za m ed 
p o d  b lagovno  zn am k o  “Zlati pan j”. Po  izjem no d o lg o 
trajnih p o sto p k ih  in številn ih  k on tro lah  nam  je to  u ra d 
n o  o zn ak o , ki jo podelju je  M inistrstvo za km etijstvo, 
gozdarstvo  in p reh ran o , u sp e lo  pridob iti no v em b ra  leta 
2004.

V zvezi s tem  pa  (n a jb rž  za rad i v a še  s lab e



obveščenosti) navajate kar nekaj netočnosti in zavaja
jočih trditev. V vlogi za p ridob itev  znak a  “Vižje 
kakovosti” je jasno  n ap isano , d a  velja le za slovenski 
m ed. Hkrati tudi zavajate javnost, da  sm o  “privilegi
ran a” organizacija, k er je sam o  nam  u sp e lo  pridobiti to  
o znako . Poudariti m oram , da  znak  “Višje kakovosti” 
lah k o  uporab lja  vsak, k d o r m ed  po ln i p o d  n a tančno  
do ločen im i pogoji, torej tako , d a  v ce lo tnem  procesu  
polnjenja, skladiščenja, d istribucije in  tud i na  trgovskih  
po licah  zagotavlja sledljivost in  vnaprej d o lo čen a  m eri
la. Vse to  sta lno  preverja podjetje , ki ga  je za nad zo r 
iz d e lk o v  in p ro c e so v  p ro iz v o d n je  p o o b la s tilo  
M inistrstvo za km etijstvo, gozdarstvo  in p reh rano . Naj 
p o udarim  še  enkrat: o zn ak a  “Višje kakovosti” velja 
sam o  za s lovenski m ed , p ridob i pa  jo lahko  vsak  -  in 
to  je v p o p o ln e m  naspro tju  z vašim i trditvam i.

N aslednja vaša zavajajoča trd itev  se  nanaša  na 
o zn a k e  izvora m ed u  na trgovskih  po licah . Kot je 
znano , je Slovenija 1. maja 2004 skupaj še  z devetim i 
drugim i državam i vstopila v E vropsko  unijo , za to  sm o  
m orali prevzeti tud i n jihov način  označevan ja  m edu. 
Novi način  deklariran ja je začel veljati 1. avgusta  2004. 
O d  tedaj podjetja  n e  označu je jo  m edu , k ak o r si sam a 
želijo, tem več  p o  jasno  do lo čen ih  m erilih, ki jih v e d n o  
preverjajo  inšpekcijske  službe. T ako  se  m ed , ki izvira iz 
e n e  sam e d ržave, p o im enu je  p o  im enu  d ržave (sloven 
ski, špansk i, m a d ž a rs k i ...), če  pa  gre  za m ešan ico , npr. 
slovenskega  in šp anskega , je to  m ed  iz držav  Evropske 
unije. E nako  velja za m ed  iz držav, ki n iso  članice 
povezave. Strinjam se  z vam i, da  tak o  označevan je  ni 
n a jp rim ern e jše , a p r ito ž b o  m o ra te  naslov iti na  
Evropsko  unijo  in n e  na n ašo  državo.

M edex je pod je tje  z več ko t p o ls to le tn o  tradicijo, 
največje tov rstno  pod je tje  v  nekdanji Jugoslaviji in 
ed in o  tovrstno  podjetje, ki je p reživelo  razpad  n e k d a 

nje sk u p n e  d ržave. V svetu  uživam o velik ug led , s svo 
jim delovan jem  pa širim o ug led  slovenskega  čeb e la r
stva da leč  p o  svetu . Na področju  ap iterap ije  sm o  v sve
tovnem  vrhu , in to  nam  priznavajo  vsi. Ne nazadn je  to  
dokazu je jo  tud i štiri odličja z le tošn jega kongresa  
A pim ondia 2005. V aše ted e n c io z n o  in n e resn ično  
p isan je  žal k aže  le na to, d a  v  tujini prej priznajo  
kakovost ko t pa  v naši m ajhni državici Sloveniji, k jer še 
v ed n o  velja e n o  najbolj p riljubljenih  gesel “Naj so sedu  
krava c rk n e ”.

Ne g led e  na  vaše  p isanje, o b  ka te rem  č lovek  ne  
m ore  ostati rav nodušen , b o m o  še  naprej opravljali 
svo je poslanstvo . O hranjati in negovati želim o slo v en 
sk o  čebe la rsko  tradicijo, saj p o d  M edexovo  b lagovno  
zn am k o  p o ln im o  le s lovenski m ed, to  pa  je v idno  
o zn a če n o  tud i na  em balaži. Še napre j b o m o  p rom ov i
rali u p o ra b o  čebeljih  p ride lkov  in s tem  povečan je  
p o rab e  m edu , p ropo lisa , cve tnega  p rah u  in m atičnega 
m lečka. Ko b o d o  prišli na  s lovensk i trg d iskon tn i trgov
ci, ki na trgovskih  po licah  v Nemčiji p rodaja jo  (v  lični, 
stisljivi em balaži) 500 g  m edu  p o  1,29 evra, boste  
m o rd a  u go tov ili, d a  sm o  zam u d ili m a rs ik a te ro  
p riložnost za sk u p n o  sodelovan je . Žal je Slovenija tako  
m ajhna, d a  s lovenskega km etijstva km alu ne  b o  več, če 
m e d  sebo j n e  b o d o  sodelovali vsi trije členi v  p reh ram 
ben i verigi (proizvajalec, p rede lova lec  in trgovec).

Obvestilo uredništva!
V prihodnji številki S lovenskega čebelarja  b o  u re d 
ništvo objav ilo  od g o v o ra  g. Grajzarja na  gornja 
č lanka, ki spodb ija ta  n e k a te re  n av e d b e  v n jegovem  
članku , in o d g o v o r uredn ištva  na n ek a te re  trditve g. 
Ivana A telška.

Razvoj gensko spremenjenih rastlin ter 
njihov vpliv na okolje in čebele
Peter K ozm us, univ. dipl. inž. zoot.

Na kongresu Apimondia 2005 je bilo v okvim  stalne 
komisije za opraševanje in čebelje vrste veliko besed 
namenjenih tudi gensko sprem enjenim  rastlinam (GSR) ter 
njihovem u vplivu na okolje in opraševalce. Tudi v

dnevnem  tisku je bilo v zadnjem  času veliko napisanega o 
novih tehnologijah, ki vedno bolj posegajo v svet živega, in 
to na način, ki se je še pred nedavnim  zdel nemogoč. 
Naslovi so  dostikrat alarmantni ter vzbujajo olx'utek, da



nam zaradi teh tehnologij pretijo številne nevarnosti. Ker je 
celotna tematika zelo obsežna, mnenja pa so različna, bom  
v tem prispevku opisal zgodovino žlahtnenja ter namen, 
razširjenost in uporabo genske biotehnologije, ki se ukvar
ja z GSR, poleg tega pa tudi vpliv teh rastlin na okolje.

ŽIAHTNENJE RASTLIN
Žlahtnenje rastlin je tisto gibalo, ki človeku že vse od 

davnine om ogoča napredek in blaginjo. Udomačitev nekoč 
divjih rastlinskih vrst je omogočila razvoj poljedelstva in 
konec nom adskih civilizacij. S preprosto odbiro vse boljših 
odbrank je iz teosinta nastala koruza, iz listnatih križnic pa 
glavnato zelje in grenčični hmelj. Dolga stoletja so m etode 
žlahtnenja temeljile le na več ali manj naključnih križanjih 
in odbiri ter razmnožitvi rastlin, ki so bile za pridelovalca 
najprimernejše. V začetku prejšnjega stoletja pa so  v sis
tematičnem pristopu k žlahtnenju rastlin vse bolj začeli 
uporabljati zakone genetike, zato od tedaj naprej lahko 
govorimo o  znanstvenem  pristopu k žlatnenju rastlin.

Uveljavljeno je mnenje, da se je prav zaradi napredka 
pri žlatnenju rastlin v 20. stoletju za približno 50 odstotkov 
povečala količina pridelkov in tudi njihova kakovost. 
Napredek ni bil enako hiter pri vseh vrstah poljščin. Tako 
se je na prim er količina pridelka pšenice v prejšnjem sto
letju povečala vsaj za petkrat, krompirja za dvakrat, ajde pa 
morda le za polovico. Te vrste selekcija je temeljila le na 
razlikah znotraj vrst, ki so  jih povzročile mutacije, zato so jo 
imenovali mutacijska metoda. Značilnost mutacij je, da nas
tanejo spontano v kateri koli celici organizma, njihovo 
število pa je v norm alnih  razm erah zelo m ajhno. 
Prizadenejo lahko le en gen, lahko pa so tudi zelo obsežne, 
zlasti če se kromosomi preurejajo, izgubljajo ali podvajajo. 
Število mutacij so  raziskovalci povečevali z uporabo 
različnih žarkov in kemičnih sredstev, s tem  pa so nekoliko 
pospešili selekcijo. Ta m etoda v zadnjem času ni več tako 
pom em bna, saj je delež uporabnih mutacij zelo majhen, 
tako da je zaradi tega om ejen tudi selekcijski napredek.

ZNOTRAJVRSTNO KRIŽANJE
Večji pridelek pa ni edini cilj žlahtniteljev. Večkrat je 

pom em bnejša odpornost proti boleznim  ali škodljivcem, ki 
je pogosto tudi teže dosegljiva. Kadar želimo izljoljšati te 
zelo pom em bne lastnosti, potrebujem o gene, ki so zanje 
odgovorni. Na voljo imamo več pristopov, od  katerih je 
najtolj razširjen ta, da v genofondu obstoječih vrst, ki so že 
v pridelavi, najdem o ustrezne gene in jih z običajnimi 
postopki križanja vgradimo v potomce. Za ta nam en vse
povsod po  svetu ustanavljajo genske banke, v katerih 
hranijo veliko število vzorcev. Na ta način je bila vzpostav
ljena tudi odpornost krompirja na novo različico virusa, ki 
je pred desetletjem uničil ves skladiščen krompir.

Seveda pa s to  m etodo ni m ogoče doseči vseh žlaht- 
niteljskih ciljev, zato uporabljajo tudi m edvrstno križanje, 
katerega poglavitni nam en je v poljščine vnesti nove, prej 
zanje nedosegljive gene, ki bi jih s klasičnimi metodami 
žlahtnenja ne mogli pridobiti. Zaradi tega so  se uveljavile 
tehnike rastlinske biotehnologije, ki so  nadgradnja klasičnih

tehnik žlahtnenja rastlin ter om ogočajo povsem  novo 
dimenzijo selekcije rastlin.

BIOTEHNOLOGIJA ALI MEDVRSTNO 
KRIŽANJE

Pri tej metodi gre za združevanje genom ov dveh vrst, ki 
sta m ed seboj bolj ali manj oddaljeni, lahko tudi 
rastlinskega in bakterijskega genom a. Postopki so različni 
in zapleteni, rezultat pa je vnesen gen za določeno želeno 
lastnost neke rastline. Posledica tega je, da poleg želenih 
genov vnesejo tudi neželene, to  pa je pogosto tudi pogla
vitni razlog za dvom e in razprave o  GSR. Te gene potem  s 
povratnimi križanji sicer izločijo, vendar nikoli ne morejo 
biti povsem  prepričani, ali v rastlini ni ostal kakšen gen, 
katerega delovanja še ne poznajo. Vnesenim genom  je 
m ogoče slediti z genskimi markerji, zato lahko v en  orga
nizem vnesejo več genov skupaj; tako si pri jablanah v pri
hodnje lahko obetam o ne sam o kratkotrajno, am pak dol
goročno odpornost tovrstnih križancev proti škrlupu.

ZAČETEK BIOTEHNOLOGIJE GSR
Prvi eksperimentalni poskusi z GSR so bili opravljeni 

leta 1986, in sicer dva v  Franciji in trije v ZDA. Po tem  letu 
se je število teh poskusov skokovito povečevalo. Vodilni 
državi na tem področju sta ZDA in Kanada, Evropska unija 
pa za njima precej zaostaja, predvsem  zaradi zadržanega 
odnosa javnosti do  teh postopkov. V poskuse je bilo doslej 
vključenih več kot 70 različnih vrst rastlin, od katerih 
največji delež pripada koruzi (37 %), sledijo pa krompir, 
oljna ogrščica, soja, paradižnik, bom baž, tobak, sladkorna 
pesa, riž, melone, topol, buče in drugi.

OBSEG GENSKO SPREMENJENIH 
RASTLIN V TRŽNI PRIDELAVI

Leta 1994 so  bila izdana prva dovoljenja za tržno 
pridelavo GSR, leta 2003 pa so  skupne površine, posejane 
z GSR, že obsegale 67,7 milijona hektarjev. Največja pride
lovalka je ZDA z več kot 60 % vseh površin, sledijo ji 
Argentina, Kanada, Brazilija, Kitajska (slika 1). O d vseh GSR 
je posejane največ soje, sledijo pa kom za, bom baž in oljna 
ogrščica.

Tržna pridelava gensko  sprem enjenih  poljščin se
povečuje zlasti zaradi njihove ekonom ske uspešnosti. 
Prednost pridelave zdajšnjih transgenih kultivarjev, ki
dosegajo v primerjavi s klasičnimi kultivarji enak ali višji 
pridelek, je predvsem  v manjših stroških za uporabo herbi
cidov in insekticidov. Poljščino, odporno  proti herbicidom, 
namreč poškropijo le s totalnim herbicidom , ki uniči ves 
plevel, in ne z več herbicidi, GSR pa ne. Rastlin, ki so
odporne na posam ezne škodljivce, seveda proti tem  ni
treba škropiti, obstajajo pa tudi gensko sprem enjene rast
line, ki so  (xlpom e proti virusom.

POMISLEKI
O b vseh teh prednostih GSR pa se pojavljajo tudi števil

ni pomisleki, ki so vredni razmisleka in razprave. Gre pred-
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Sliko l: Delež največjih držav pridelovalk gensko spremenjenih rastlin 
leta 2 0 0 3  (Vir: Bohanec in sod., 2004)

vsem  za vrednotenje morebitnih škodljivih vplivov teh 
rastlin na okolje. V zvezi s tem je največ pomislekov glede 
uporabe GSR v hum ani prehrani, na kongresu pa so več 
pozornosti namenili tudi pomislekom, povezanim  z rastli
nami in organizmi.

S kom ercialno uporabo  GSR se pojavi tudi možnost 
morebitnega prenosa genov iz teh rastlin v gensko nespre
m enjene rastline. Prenos transgenih genov m ed rastlinami 
je m ogoč s prenosom  cvetnega prahu, sem en, ob  pomoči 
gostiteljev ali s križanjem. S tem  bi lahko nastale rastline, ki 
bi imele vključen neki gen, na primer plevel, ki bi bil 
odporen  na herbicide ali kaj podobnega. Zaradi tega je 
treba pri tovrstni pridelavi rastlin upoštevati številne pred
pise (spremljanje pretoka genov, izolacijske razdalje) in s 
tem  čim  bolj zmanjšati to  nevarnost, kljub tem u pa previd
nost ni odveč. Ker gre za prenos genov v vrste rastlin, v 
katerih še niso bili in je to nekaj povsem  novega, so  pred 
izdajo dovoljenja za uporalx) takšnih rastlin za tržne 
nam ene potrebni številni preizkusi. Kljub tem u pa možnost, 
da gen(i) v naravi povzroči(jo) neke nove vplive, ne more 
biti nikoli povsem  izključena.

Kljub številnim laboratorijskim testom ni povsem  jasno, 
kako velika grožnja so gensko sprem enjene rastline, 
odporne proti škodljivcem, za organizme, ki se z njimi 
prehranjujejo. To so predvsem  čebele, čmrlji, samotarske 
čebele, pikapolonice, metulji, najezdniki in celo ptice, ki se 
prehranjujejo s semeni, ter majhni sesalci in talni organizmi,

ki so izpostavljeni delovanju GSR. Tudi v predavanjih v 
okviru kongresa so bili v zvezi s tem  izrečeni številni 
dvomi, ki so lahko pretirani ali pa tudi ne. Skrb zbujajo 
predvsem  naslednje generacije GSR, saj bodo  imele še več 
vnesenih genov. D okazano je tudi, da nekatere sprem em 
be v rastlinskem genom u vplivajo tudi na sestavo cvetnega 
prahu, ki ga na teh rastlinah nabirajo čebele, dokazali pa so 
jih tudi v m edu. Kot zagotavljajo strokovnjaki s tega 
področja, pa naj te ne bi imele drugačnega prehranskega 
vpliva na čebele in ljudi.

Tovrstni tehnologiji se po vsej verjetnosti ne bom o 
mogli zoperstaviti, lahko pa vemo, kaj nam utegne ob 
slabih scenarijih groziti, zato m oram o biti o  tem čim bolje 
informirani, hkrati pa tudi previdni.

5 5  % soje, pridelane v  svetu, je gensko spremenjene.
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Zakaj vzreja rodovniških matic?
Dr. A leš G regorc, Kmetijski inštitut Slovenije 

Uvod
Na Kranjskem je bilo v drugi polovici 18. stoletja zelo 

razvito čebelarstvo. Leta 1782 je bila v Rodinah na 
G orenjskem  ustanovljena prva čebelarska družba 
“Bratovščina za cerkveno svečavo”. Na Kranjskem je 
znano  delovanje Petra Pavla Glavarja (1721-1784) na 
čebelarskem  področju, na Dunaju pa je približno sočasno

deloval Anton Janša (1734—1773). Poleg spoznavanja in 
opisovanja bioloških značilnosti m edonosne čebele je bil 
v tem  obdobju pom em ben  napredek  dosežen  tudi na 
gospodarskem  področju. Leta 1866 je priseljeni Nemec 
Emil Ravenegg Rotschütz ustanovil trgovino za prodajo 
čebel. Tako so  bili ustvarjeni pogoji za zelo pom em ben 
del čebelarjenja, to  je za “rejo čebel za prodajo”. S čebe-



lami so trgovali tudi številni drugi čebelarji. Leta 1879 je 
Poliman opisal in poim enoval čebele, ki jih je dobil iz 
Kranjske kot A p is  m e llife ra  c a m ic a ,  im enovano tudi 
“kranjska čebela”, “Cam iolan Bee”, “Krainer Biene”.

V tem obdobju (1873) je začel na Slovenskem  izhajati 
tudi prvi periodični čebelarski tisk, leta 1897 pa je bilo v 
Ljubljani ustanovljeno Slovensko čebelarsko društvo za 
Kranjsko, Štajersko, K oroško in Primorsko. V 19. stoletju 
je bila Kranjska zaznam ovana s čebelarjenjem. M edonosna 
kranjska čebela ali “kranjska sivka” je tako zaradi svojih 
bioloških, rejskih in gospodarskih posebnosti ter svojih 
sposobnosti slovenskem u človeku  pom agala  pri 
preživetju. Še več, ljudstvo je kranjsko čebelo in čebelar
jenje sprejelo v svoje kulturno izročilo in tradicijo, tako da 
svoj pom en ohranja in razvija vse do  dandanes.

Vse tehnične izboljšave, posodabljanje čebelarjenja v 
drugi polovici 19. stoletja in v 20. stoletju (Anton 
Žnideršič) ter trgovina s čebelam i (Mihael Ambrožič, Jan 
Strgar) so  v tem  prostoru še utrdile sloves in zakoreni
njenost kranjske čebele. Čebelarstvo je zdaj kmetijska 
dejavnost, s katero se ukvarjajo ljudje različnih poklicev 
in izobrazbe. N ajpom em bnejše so  tri skup ine  čebelarjev 
oz. trije tipi čebelarjenja: ljubiteljsko čebelarjenje, čebe
larjenje, ki je ob  osnovni poklicni dejavnosti vir dodatne
ga zaslužka, in čebelarjenje, ki je poglavitni vir preživ
ljanja.

Vzreja kranjske čebele
Kranjska čebela ni avtohtona sam o na obm očju 

Slovenije, am pak na širšem obm očju osrednje Evrope: v 
večjem delu  Avstrije, M adžarske, Slovaške, v Srbiji, delu 
Makedonije, v Bosni in Hercegovini in na Hrvaškem. 
Celotna populacija je razdeljena na tri večje skupine — na 
a lpski (Slovenija, Avstrija, Slovaška), panonsk i 
(Podonavje) in m editeranski tip (Ruttner, 1993). Tudi v 
Nemčiji gojijo približno milijon čebeljih družin kranjske 
čebele.

Značilnosti kranjske čebele v različnih delih Slovenije 
je preučeval tudi dr. Janez  Poklukar. Na podlagi svojih 
dognanj jih je razvrstil v alpsko, dinarsko-kraško, panon
sko, južnoprim orsko in severnoprim orsko skupino. Po

drugi strani so  s poskusi ugotovili zelo enotno  strukturo 
populacije kranjske čebele v Sloveniji (Sušnik in sod., 
2004; Soland, 2005). Največje geografsko  obm očje 
Slovenije zavzema alpska skupina kranjske čebele, manjša 
obm očja pa tudi druge skupine. G lede na jasne m orfo
loške in gospodarske razlike m ed posam eznim i rasami 
m edonosne čebele pričakujem o tudi razpoznavne razlike 
znotraj posam ezne rase, ki jih im enujem o tudi krajevni 
različki ali ekotipi. To je očitno predvsem , če so 
posam ezne skupine daljše obdobje gojene v podnebno  in 
geografsko izoliranih okoljih. Mnenja o  teh razlikah so 
dandanes deljena in delno  odvisna od  razpoložljive rejske 
in raziskovalne tehnike, ki om ogoča, da so m orebitne 
različnosti tudi ugotovljene in identificirane.

Čebelarji, ki čebelarijo v enakih  geografskih in pašnih 
razm erah, imajo nam reč s čebelam i, ki izvirajo z različnih 
območij, različne izkušnje. Tako na prim er čebele s 
panonskega obm očja kažejo slabše sposobnosti izrabe 
gozdne pašne. O pazna je tudi različna intenzivnost razvo
ja čebeljih družin, ki izvirajo iz različnih geografskih in 
podnebnih  okolij. G lede na potenciale kranjske čebele, ki 
jih ugotavljajo čebelarji pri svojem delu v različnih okoljih, 
je treba te prilagoditvene različnosti pri čebelah ohranjati. 
Ni pa izključeno, da bo  v prihodnje na podlagi razisko
valnih m etod in prakse m ogoče takšna praktična opažanja 
tudi ugotoviti in jih znanstveno utemeljiti. Zato tudi v pri
hodnje načrtujem o različne razvojne naloge, na podlagi 
katerih bi ugotovili in utemeljili značilnosti posam eznih 
ekotipov ali krajevnih različkov čebel. Zato je posebna 
naloga in tudi obveznost vseh čebelarjev ohranjanje 
raznolikosti v populaciji kranjske sivke v Sloveniji. 
O hranjanje raznolikosti je prvo in najpom em bnejše vodi
lo rejskega program a za kranjsko čebelo.

Cilji odbire v  čebelarstvu
V Sloveniji je dovoljeno čebelariti le s kranjsko čebelo 

Apis mellifera camica. Rejski cilj kranjske čebele je mirna 
čebela, z ustreznimi morfološkimi in etološkim i značilno
stmi, ki om ogoča razvoj živalne družine, kaže znamenja 
odpornosti proti boleznim  in je prim erna za gospodarsko 
čebelarjenje.

Tečajniki vzreje rodovniških matic pred  
Vzrejno-izobraževalnem centrom na 
Zelenici, odprtim poleti 2005.

Praktične vaje v programu usposabljanja zagotav
ljajo, da  bodo ustrezna znanja prenesena tuai v 
čebelarsko prakso.

Plemenilna postaja Anton Janša na 
Zelenici. Gorsko okolje ponuja možnost 
parjenja matic z  odbranimi troti.



Rejski cilji selekcije čebel so:
- ohraniti čistost kranjske čebele (rasne lastnosti) in 

potencialne genetske raznolikosti,
- okrepiti proizvodne lastnosti čebel (pridelek m edu),
- izboljšati m irnost čebel,
- zmanjšati rojivost čebel,
- povečati živalnost čebeljih družin,
- povečati odpornosti čebel proti boleznim ,
- pridelava čebeljih pridelkov, varnih za prehrano  ljudi. 

Na področju čebelarstva je zelo pom em bna gospo 
darska dejavnost tudi trženje živega genetskega materiala.

Z dozdajšnjim delom  sm o že ustvarili prim eren ugled 
kranjske čebele v širšem evropskem  proštom , kljub vsem 
pozitivnim  izkušnjam pa se je treba osredotočiti na pred
loge čebelarjev, predvsem  glede nezaželenih lastnosti, kot 
so  zm anjšanje živalnosti v drugi polovici leta ter 
zmanjšanje agresivnosti in rojivosti. Pri določanju rejskega 
cilja so  upoštevane potrelx; čebelarjev. Rejski program  in 
rejski cilji, ki so sestavni del program a, om ogočajo tudi 
ekološko varno pridobivanje čebeljih pridelkov, ki m ora
jo biti vam i za človekovo prehrano.

Za doseganje rejskih ciljev so predvidene tri rejske 
metode:
- osnovna odbira, ki poteka v vseh čebelarstvih ob 

upoštevanju rejskih ciljev;
- vzrejno delo, organizirano v okviru vzrejališč čebeljih 

matic in testnih postaj;
- razvojno delo  pri zagotavljanju in izboljšanju genetske 

vrednosti kranjske čebele.
V vseh daiž inah  je treba izvajati osnovno odbira, saj to 

zagotavlja rejo kranjske čebele na celotnem  obm očju RS. 
Vsi čebelarji, ki se vključijo v PRO, se dejavno vključujejo 
tudi v program  zagotavljanja čistosti rase. V kontrolo 
osnovne odbire se vključijo čebelarska društva in PRO, na 
tej ravni pa delujejo čebelarski pregledniki. Vzrejno delo  
v vzrejališčih in na testnih postajah pa v okviru delovne 
skupine nadzirata PRO in DPO.

Kako zagotoviti vzrejo rodovniških in gospodarskih 
matic?

Kontrolirano parjenje matic poteka na plem enilnih 
postajah, na katerih so  troti kontroliranega izvora, ne 
glede na to, ali so  potom ci ene  ali več matic. Kontrolirano 
parjenje matic je tudi osem enjevanje matic, če je v postop
ku vzreje trotov dokum entirana njihova mati. Matice, ki so 
potom ke kontroliranega parjenja, so rodovniške matice. 
Prosto parjenje matic pa poteka v vzrejališčih, v katerih ni 
zagotovljena popolna kontrola izvora trotov v okolici. 
Matice, ki so  po tom ke takega parjenja, so  gospodarske 
matice.

Za vzrejo rodovniških matic so  na plem enišču odbrani 
trotarji. Za ta nam en načrtujem o ustrezno ureditev ple- 
m enišč za rodovniške m atice v različnih delih Slovenije.

V rejsko organizacijo je vključenih 3 .9 5 0  rejcev kranj
ske  čebele  s približno 9 0 .5 0 0  čebeljim i družinam i. 
Številčna in razpršena populacija zagotavlja ohranitev rase

z vsem i različki na d o ločen ih  zaprtih  geografskih  
obm očjih (Gornja Savska dolina, Logarska dolina), pa tudi 
genske rezerve. Komisija za čebelje paše pri upravnem  
od b o ru  Č ebelarske zveze Slovenije je vk ljučena v 
določanje območij, ki so za pašo  manj pom em bna. 
Predvidena je vzpostavitev štirih območij, prim ernih za 
vzpostavljanje genske banke. Na vsakem  obm očju bodo  
za ta nam en na vsaj štirih lokacijah gojili približno 100 
čebeljih družin. Te lokacije bodo  zagotavljale potrebne 
nesorodstvene povezave, geografska obm očja pa potreb
no  različnost. V okviru naloge determ inadje in ohranjanja 
krajevnih različkov je predvidena ustanovitev testnih 
postaj na alpskem , panonskem , dinarsko-kraškem  in 
m editeranskem  obm očju. O srednje m esto pa imajo vzre- 
jališča rodovniških matic.

Sklep
Na posam eznih geografsko zaokroženih obm očjih 

poteka odbira v odobrenih  vzrejališčih rodovniških matic, 
testiranje pa je p redvideno v okviai testih postaj, ki bodo  
nastale na teh obm očjih. Nam en selekcijskega program a je 
ohraniti genetsko pestrost kranjske čebele na celotnem  
obm očju. V prvem  obdobju predvidevam o odprtje vsaj 
treh vzrejališč rodovniških matic in ustrezno število 
testnih postaj.

Seveda sta za izvedbo tovrstnih program ov potrebna 
zelo dobra organiziranost in vzajemno sodelovanje vseh 
čebelarjev. V okviru ČZS oz. Priznane rejske organizacije za 
to v Sloveniji izpolnjujemo vse pogoje. Za delovanje vzre
jališč čebeljih matic in še posebej za vzrejališča rodovniških 
matic pa je poleg strokovne podpore  treba zagotoviti tudi 
ustrezno kadrovsko in materialno podporo, predvsem 
zato, ker vzreja rodovniških matic ni množična. Pogosto je 
prav pomanjkanje zavzetih vzrejevalcev razlog za počasen 
razvoj vzrejališč rodovniških matic. V čebelarskih društvih, 
v katerih imajo mlajše vzrejevalce, ki se želijo usmeriti v 
vzrejo rodovniških matic, pa so  možnosti za pridobivanje 
sredstev za izvedbo projektov zelo različne.

Lično izdelan objekt postaje Rog ■ Ponikve v Kočevskem rogu, odprte 
poleti 2005.



Čebelji pridelki — novi pogoji — novi izzivi
M ilan M eglič

Kaj porabnik m edu dandanes pričakuje od čebelarja in 
kako naj mu čebelar ustreže? O dgovor je jasen in ned
voumen: z varnim in visoko kakovostnim živilom.

Že od nekdaj so  se m ed dm gim  ukvarjali tudi s higieno 
v čebelarstvu. Kdor pozna dela svetovno znanega čebelar
ja, rojaka Antona Janše, ve, kako velik pom en je Janša pri
pisoval m lademu satju itd. Vedel je, da staro satje negativno 
vpliva na zdravje čebel, in to je v prvi čebelarski šoli na 
svetu na Dunaju učil že pred  več kot 230 leti ter o  tem tudi 
pisal. Takrat so  sicer veljali drugačni zakoni in tudi razmere 
(narava, tehnologija, okolje) so bile dnigačne. Kljub tem u 
nam  je Janša lahko za vzor glede higiene v panju.

Zdaj vemo, da je treba pri pridelavi v čebelarstvu poleg 
ustreznega satja še bolj dosledno in širše upoštevati higien
ske navade. Ne sam o upoštevati, temveč tudi dokum enti
rati, to  pa pomeni, da m oram o naš način dela po  potrebi 
tudi naknadno  dokazovati.

Pri čebelarjih, ki pridelajo majhne količine čebeljih 
pridelkov (vendar jih ne porabijo sami v svojem gospodinj
stvu) se zadnje čase pogosto postavlja vprašanje, v kakšnih 
prostorih bi tak čebelar moral/smel točiti m ed ali ga embali
rati za prodajo. N epošteno bi bilo od takega čebelarja 
zahtevati posebne, tj. ločene prostore, na prim er za točenje 
m edu, saj med toči sam o enkrat do  dvakrat na leto, in še to 
ne po  ves dan, hkrati pa govoriti, da Slovenija in tudi 
Evropska unija podpirata čebelarstvo. Spomnimo se tudi, 
da je Apimondia 2003 v Ljubljani potekala pod  geslom 
“ŽIVETI s čebelam i”. Pod tem  geslom sm o vsemu svetu 
predstavljali slovensko čebelarstvo, kakršno pač dandanes 
pri nas je, in za to dobili veliko priznanj. Tudi ČZS pri 
usposabljanju čebelarjev ne dela razlik glede velikosti čebe- 
larstva oziroma števila panjev, s katerimi posam eznik čebe- 
lari; vsakemu je dana enaka možnost, to  pa je po  mojem 
prepričanju edino pravilno in pošteno.

Prostori, v katerih bi čebelarji, ki ne pridelajo velikih 
količin, na primer m edu, tega točili/embalirali, bi morali 
kljub tem u ustrezati novim zahtevam Evropske unije glede 
pridobivanja vam e hrane. Skušajmo biti še bolj konkretni. 
Ali bi lahko na primer kuhinja, kakšen drug prostor v 
okvim  gospodinjstva, kontejner ipd. ustrezal novim zahte
vam? Trdim, da lahko! Vendar le, če je prostor pred 
točenjem, na prim er m edu, ustrezno urejen in da med pro
cesom  točenja v njem tudi ustrezno postopam o. Tako bi 
bilo na prim er pred začetkom  dela treba prostor temeljito 
očistiti, odstraniti nosilce prahu, še prej odstraniti dom ače 
živali, zagotoviti možnost umivanja rok, m ed točenjem pa v 
tem  proštom  ne bi smeli početi ničesar drugega. Skratka, za 
čebelarje in tudi za službe uradnega nadzora prostori sami 
sploh ne bi smeli biti nikakršen problem. Tak pogled zago

varja ČZS, to pa želimo uveljaviti tudi prek “Smernic dobrih 
higienskih navad v čebelarstvu” (v nadaljevanju: Smernice), 
saj v tem  dokum entu ne govorim o o kuhinjah, shram bah 
ali zabojnikih, am pak o  ustreznem  prostoai, ki m ora izpol
njevati določene pogoje.

Seveda bom o morali za to pridobiti še soglasje služb 
zunanjega nadzora, vendar to ne bi smel biti problem, saj 
so slovenske institucije ugotovile, da s strožjimi predpisi, 
kot veljajo v drugih članicah Evropske unije, ne bom o 
reševali podeželja, prav tako pa ne bom o zapolnili vedno 
nenasitne davčne vreče.

S tem  bi bilo rešeno tudi vprašanje ustreznosti prostora 
za potrebe točenja m edu (tj. za pretakanje m edu iz satja v 
posode, čiščenje, embaliranje itd.).

Pričakujemo, da bodo  državne institucije v kratkem 
potrdile predložene smernice, potem  pa jih bo  ČZS na pod 
lagi usposabljanja uveljavila v slovenskem čebelarstvu.

Smernice naj bi bile za čebelarje pripom oček za lažje 
prilagajanje novim zahtevam. Na podlagi teh smernic lahko 
delajo vsi čebelarji, tako tisti z večjim kot tudi tisti z manjšim 
številom panjev oziroma tako tisti, ki pridelujejo manjše 
količine določenih čebeljih pridelkov, na prim er m edu, kot 
tudi tisti, ki pridelujejo večje količine.

“Smernice dobrih higienskih navad v čebelarstvu” naj 
bi se nanašale tako na prim arno pridelavo kot tudi na pro
dajo čebeljih pridelkov in izdelkov iz čebeljih pridelkov 
(medica, krema s propolisom, propolis v obliki kapljic itd.) 
na dom u, saj vemo, da čebelar le redkokdaj celotno 
količino svojih pridelkov odda kot surovino (na primer 
oddaja oz. prodaja m edu, propolisa, cvetnega prahu in 
m atičnega mlečka kot surovin za polnilce oziroma obrate, 
ki se ukvarjajo z nadaljnjo obdelavo). Po oceni čebelarji že 
zdaj prodajo na dom u približno polovico v Sloveniji pride
lanega m edu, pcxlatkov za preostale čebelje pridelke pa ni 
na voljo.

Novi higienski ukrepi ne Ixxlo v ničem er vplivali na 
prodajo na dom u, ki je v Evropski uniji že zdavnaj lega
lizirana. Treba t o  le upoštevati predpise, to  pa za prodajo 
na dom u pom eni, da je treba upoštevati tudi predpise o 
označevanju ipd., zagotavljati sledljivost, prevzeti p roduk
tno odgovornost ter poznati sankcije in jih ob  ugotovitvi 
morebitnih nepravilnosti tudi sprejeti. Tako je v Evropski 
uniji.

Slovenski čebelarji želimo biti enakopravni s čebelarji v 
drugih državah povezave. Ne zahtevam o nikakršnih izjem, 
zato pričakujemo, da bodo  ustrezni organi prisluhnili našim 
predlogom.

Če pa pomislimo, da so naše institucije v tem prim eai 
pravzaprav servis, ki mora na vseh ravneh pomagati



M e d o v i t e  rastl ine

določeni panogi, torej čebelarjem, potem  sploh ne bi smelo 
biti nikakršne dileme in bi v prihodnje lahko pričakovali 
celo več njihove iniciative in sodelovanja.

Čebelarji ne  pridelujem o sam o m edu, povedano  
drugače, čebelarji bi lahko poleg m edu pridelovali še veliko 
več dnigih čebeljih pridelkov, na primer voska, propolisa, 
matičnega mlečka, cvetnega prahu in čebeljega strupa.

Prav po  priporočilih Evropske unije naj bi se čebelarji 
več ukvarjali s pridelavo preostalih čebeljih pridelkov, 
poleg tega pa naj bi svojo ponudbo razširili tudi s prepros
timi izdelki iz teh  pridelkov, saj bi se na ta način povečale 
možnosti za njihovo preživetje. G lede na to torej tudi 
Evropska unija priznava splošen pom en čebelarstva, ki je 
predvsem  v opraševanju, čebelji proizvodi pa so  sam o 
stranski produkt.

Projekt smernic, ki ga pripravlja ČZS, upošteva tudi ta 
priporočila Evropske unije. Čebelarje želimo usposobiti za 
upoštevanje dobrih higienskih navad pri pridobivanju vseh 
čebeljih pridelkov in tudi pri izdelavi enostavnih novih 
izdelkov iz čebeljih pridelkov, kot so  na prim er medica, 
krema s propolisom , propolis v kapljicah, m ed z dodatki 
itd.

V tem  primeru se lahko delno zgledujemo po  sosednji 
Avstriji, saj je tamkajšnji čebelarski zvezi že pred  leti uspe

Medovite rastline:
pavlovnija
(Paulownia tomenfosa (Thund.) Steud.)

MARTIN BAJC, univ. d ipl. inž. gozdarstva

Pavlovnija je znana tudi kot kraljevska pavlovnija ali 
princesino drevo. To ime je dobila po  ruski princesi Ani 
Pavlovni, hčerki ruskega carja Pavla I. Naravno je razširje
na na Kitajskem in na Korejskem polotoku. V Evropo so 
jo prinesli v 19. stoletju. Ponekod raste podivjano, po  
večini pa je razširjena kot okrasno drevo. Tudi pri nas jo 
največkrat opazim o po  vrtovih in parkih. Zelo lep 
prim erek raste o b  M odemi galeriji v Ljubljani.

S svojimi velikimi srčastimi, precej dlakavimi listi je 
zelo slikovito drevo. D eblo je ravno s sivkasto, gladko 
skorjo, ki v starosti le plitvo razpoka. Zanimivi so  tudi 
njeni cvetovi, ki se pojavijo še pred olistanjem aprila in 
maja. So tem no vijolične barve in rastejo v pokončnih 
grozdih. Plod je v obliki jajčaste, zašiljene, lepljive glavice, 
ki ostane na drevesu do  pomladi. V njej so  številna, d o  2 
mm dolga, krilata sem ena.

lo izpolniti zahteve za legalno izdelavo in prodajo pre
prostih izdelkov iz čebeljih pridelkov. Poleg tega Avstrijska 
čebelarska zveza svojim članom pom aga tudi pri trženju. 
Tako je na prim er organizirala izdelavo enotne lične em bal
aže za propolis v kapljicah, ki ga čebelarji prodajajo tako na 
dom u kot na tržnicah in tudi v trgovski mreži, če se komu 
uspe prebiti vanjo. V uradnem  glasilu avstrijskih čebelarjev 
“Bienenvater” lahko skoraj v vsaki številki preberem o vabi
la na usposabljanje čelx;larjev tudi na področju preostalih 
čebeljih pridelkov in novih izdelkov iz čebeljih pridelkov. 
Usposabljanje izvajajo tudi s sredstvi Evropske unije.

Sklep
Čebelarji m oram o sami iskati dodatne možnosti. Naučiti 

se m oram o uporabljati bogastva narave in njene zaklade v 
neokrnjeni kakovosti ponuditi porabnikom . Servis (Čebe
larska zveza Slovenije, Ministrstvo za kmetijstvo, gozdarstvo 
in prehrano, Kmetijski inštitut Slovenije in druge strokovne 
institucije itd.) pa naj bi nam, seveda ob  naših naporih, te 
cilje pomagal uresničiti. Zelo negativno bi vplivalo na 
slovensko čebelarstvo, če bi iskanje četelarjev  dodatnih 
možnosti ponudbe novih izdelkov onem ogočili prestrogi 
predpisi.

Pavlovnija -  cvet



SLOVENSKI ČEBELAR
CVII. LETNIK

Urednik: Janez M ihelič, dipl. univ.biol.

LETNO KAZALO -  LETO 2005
A telšek Ivan: ČZS:
Zakaj blagovna znamka Kraški med? . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3 3 1 Anton Rozman - prejemnik posebnega priznanja

državnega sveta za leto 2004 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . ......  24
Auguštin Vado: Računalnik tudi za čebelarje v zrelih le t ih . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  25
Čebele in fitofarmacevtska sredstva (2. nadalj.). . . . . . . . . . . . . . . . . . .  45 XXVIII. državni čebelarski seminar in
Čebele in fitofarmacevtska sredstva (1. nadalj.). . . . . . . . . . . . . . . . . . .  22 čebelarska prodajna ra z s ta v a . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  33
Čebele in fitofarmacevtska sredstva (3. nadalj.). . . . . . . . . . . . . . . . . . .  81 Kratko poročilo o peti seji upravnega odbora ČZS .. . . . . . . . . . . . . .  60
Zatiranje varoe - bitka, ki traja celo leto. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  107 XXVI11. državni čebelarski seminar in čebelarska
Dovoljenje za uporabo organskih kislin za zatiranje prodajna razstava . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . ......  69
v a ro e . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  179 Letni program usposabljanja čebelarjev . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  70
Čebele in fitofarmacevtska sredstva (4. naljevan je). . . . . . . . . . . . . . 1 1 3 Razpis za XXVIII. srečanje mladih č e b e la r je v . . . . . . . . . . . . . ...... 101
Obisk čebelarjev v S rb ij i . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  153 Ponovljen razpis za seminar za usposabljanje
Naša prihodnost, naša izbira . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 2 7 1 preglednikov medu v letu 2005 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 101

Kratko poročilo s šeste seje UO ČZS . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 154
Bajc M artin : Kratko poročilo s šeste seje UO ČZS (nad.) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 184
Medeče grmaste rastline, Amorfa . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  21 Povabilo k izpolnjevanju obrazcev Panjski list . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 174
Navadni tulipanovec (Liriodendron tulipifera L.) . . . . . . . . . . . . . . .  62 Poročilo s sedme seje upravnega odbora
Katalpe ali c ig a ro v c i. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  85 Čebelarske zveze S lo v en ije . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 350
Divji k o s ta n j . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  151
Srebrna l ip a . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1 7 6 Gnilšak Ida:
Japonska sofora, E v o d ija . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 2 1 2 Kako so na kongresu Apimondia 2005 Irci in drugi
O c to v ec . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  238 predstavili svojo Čebelarsko tradicijo? . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 325
Kanadska zlata ro zg a . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  273
Navadni bršljan (Hedera helix L . ) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  308 Golob Terezija:
Pavlovnija (Paulownia tomentosa (Thunb.) S te u d .) . . . . . . . . . . . . . .  340 Kratka analiza dela preglednikov medu v obdobju

od leta 2001 do 2003 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  II
Bokal L judm ila:
Motiv čebele v Kranjski čb e lic i. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  18 Gosar Franc:

Čebelarski terminološki slovar . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  172 Kako uspešno prevažamo č e b e le ? . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 242

G rad Janez:
Cvetek M arija :
Ob zaključku čebelarskega tečaja na mengeški Čmrlji v Sloveniji . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 116

osnovni šoli (Nadaljevanje) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  253 G ra jz a r Franc:

ČD Naklo:
Z letošnjo čebelarsko letino nismo najbolj zad o v o ljn i__ 293

Priznanja za kakovost slovenskega medu Čebelarskega G rebenšek  A nton:
društva Naklo . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 26 Učni program . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 229

Čepe M arjan  - Čebelko: G regorc Aleš:
Skrb zbujajoče povečanje pojava hude gnilobe Deveto srečanje skupine Evropske zveze za
čebelje zalege v čebelnjakih . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  150 sonaravno zatiranje v a ro j. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  2



Slrokovne naloge na področju selekcije kranjske čebele
in napovedi medenja ! . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  44
Sestanek delovne skupine za vzrejo kranjske čebele
v okviru EurBee . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  71
Vzreja čebeljih matic v letu 2005 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  186
Zatiranje varoj v čebeljih družinah . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 208
Bolezni in vzreja čebel na čebelarskem kongresu
Apimondie na Irskem . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 300
Zakaj vzreja rodovniških matic? . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 336
Znanstvena konferenca o virusnih boleznih čebel in
raziskavah v čebelarstvu . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 203

G regori Janez:
Preurejen AŽ-panj omogoča učinkovitejše obvladovanje v a ro e ..

. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  47
Knjiga Antona Janše: Popolni nauk za vse če b e la rje . . . . . . . . . . . . . . . . 143
Stroka in strokovnost v čebe la rstvu . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 210
S knjižne p o lic e . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 342
Na eurokovanec sodi kranjska čebela . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 348

Hieng B ara:
Označevanje medu . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  77

H očevar Janez:
Moj način uporabe Lipičnikove mediščne zaklade
“LIST” . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  53

H očevar Janez:
Gorenjski plemenilček in prve izkušnje z njegovo
uporabo na tečaju . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 146

H očevar M iran:
Čebelarsko društvo Koper je  proslavilo okroglo
o b le tn ico . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 310

Holz Iztok:
Kako čebelarijo I r c i? . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 279

H rastelj M arko:
Seminar o vzreji matic na Izobraževalnovzrejnem
centru Zelenica . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 236
Jedlovčnik Norbert:
Obdavčitve čebelarstev v Avstriji . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  36
Poznozimsko in spomladansko izginjanje čebel iz
čebeljih d ru ž in . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 250
Izteka se praznovanje 80-letnice delovanja ČD Slovenska 
B is tr ic a . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 254

K alister G oran :
Obalno čebelarsko društvo Koper je  sprejelo mednarodno 
skupino mladih . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 283

K andolf A ndreja:
Registracija uporabe oksalne kisline za zatiranje V aro e  142

Čistilno vedenje medonosne č e b e le . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 185
Nov laboratorij na Čebelarski zvezi S lo v en ije . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 2 3 1
Pridelujmo varne čebelje p r id e lk e . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 304

K andus Aleša:
Odgovor na Članek g. Grajzarja v SČ številka 11/2005 . . . . . . . . . . . .  333

K otnik D rago:
Razvitje prapora ČD Bohinj . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 284

K ošnik M itja:
Zdravljenje alergije na čebelje pike in samopomoč
pri alergijski re a k c ij i . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 286

Kozm us Peter:
Zdravilno delovanje matičnega m le č k a . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 248
Utrinki o znanstvenem delu na Apimondii 2005 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  78
Povzetek predavanj, ki so na Apimondi 2005 potekala
v okviru komisije za opraševanje in čebelje vrste . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 302
Razvoj gensko spremenjenih rastlin ter njihov vpliv
na okolje in čebele . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 334

K ram b erg er Ludvik:
Jože Bogdan se je  čebelam zapisal že v o tro š tv u . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  88
Občni zbor Čebelarske družine Peter Dajnko
Gornja Radgona . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  92
Jožetu Koheku so čebele del ž iv lje n ja . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 253

K urinčič Tom šič M ajda:
Odmev na članek “Aloj, med in zdravje" . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 115

L a u ra  Ivan:
Mladi čebelarji na OŠ B o štan j. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  56

L ebar M arija:
Medena juha - zakaj pa n e ? . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 121

M agdič T anja:
Odprli so prenovljeno plemenilno postajo A.J. in Izobraževalno 
vzrejni center na Zelenici . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 268

M atavž A.:
Šesto ocenjevanje medu v P o m u rju . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  7

M edved D am jan:
Ustanovni sestanek poklicno in tržno usmerjenih čebelarjev 
Republike Slovenije . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  84

Meglič M ilan:
Pregledniki za med - pomemben člen v nadzorovani pridelavi
slovenskega m e d u . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  10
Slovenija in Direktiva EU 2001/110, izdana
20. decembra 2001 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  14



Srečanje preglednikov za m e d . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  83
Varstvo porabnika ali nož v hrbet
(slovenskim čebelaijem) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 177
Varoza čebel - usposabljanje . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 209
Čebelji pridelki - novi pogoji - novi iz z iv i . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 339

M ihelič Janez.:
Zanimivo in dobro obiskano predavanje Na Brdu pri
Lukovici . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  23
Visoki državni odlikovanji sta prejela čebelarja
Janko Pislak in Vlado Pušnik . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  34
Kratke n o v ic e . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 49 ,9 4
Kratko poročilo o sestanku predstavnikov ČZS,
VURS.VF-NV1 in M K G P .. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 177
Rekordno obiskano in medijsko odmevno
XXVIII. srečanje čebelarjev v Celju . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 133
54. redni občni zbor Čebelarske zveze Slovenije je  bil
letos 16. a p r ila . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 165
Dobro obiskan tretji praznik slovenskih čebelarjev
v Ilirski B is tr ic i. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 197
Akademsko čebelarsko društvo je  organiziralo izlet
na P o ljsk o . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 240
Podjetje Logar Trade se je  preselilo v novo
poslovno stavbo . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 277
Na obrtnem sejmu v Celju nagrajena maketa čeb e ln jak a  309
Poročilo s sedme seje upravnega odbora
Čebelarske zveze S lo v en ije . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 314

M lakar G regor:
Ob 100-letnici organiziranega čebelarstva v Kamniku in 
okolici . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 349

Nikoloski T rajče:
Latnati m ehum ik . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 111
Lepo urejena o k o lic a . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 185

Nof Boštjan:
Tretji občni zbor Čebelarske zveze Zgornje Gorenjske .. . . . . . . . . . . . 119

Novak M arjan :
100 let delovanja Čebelarskega društva Škofja L o k a . . . . . . . . . . . . . . . . 222

O branovič  B ranko:
Čebelarjeva opravila v AŽ-panju v januarju . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  3
Čebelarjeva opravila v AŽ-panju v februarju . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  38
Čebelarjeva opravila v AŽ-panju v m a rc u . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  72
Čebelarjeva opravila v AŽ-panju v aprilu . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 102
Čebelarjeva opravila v AŽ-panju v maju . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 136
Čebelarjeva opravila v AŽ-panju v ju n i ju . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 167
Čebelarjeva opravila v AŽ-panju v juliju in a v g u s tu . . . . . . . . . . . . . . . . 198
Čebelarjeva opravila v AŽ-panju v septem bru. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 232
Č ebelarjeva opravila v AŽ-panju v oktobru . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 264

Čebelarjeva opravila v AŽ-panju za mesec n o v em b er. . . . . . . . . . . . . . . 295
Čebelarjeva opravila v AŽ-panju v mesecu d ecem b ru . . . . . . . . . . . . . . . 327
Kako pridelati med v satju s sokom rdeče p e s e . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 144
Sušilnik za sadje, zelišča in cvetni p r a h . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 239

Papež M arjan :
Ustanovljena čebelarska svetovalna služba . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 213
Žlička “ moke” onesnaži 20 ton m e d u . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 246
Spremembe uredbe o panjskih listih . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 247
Program čebelarske svetovalne službe
v letu 2005/2006 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  274
Seznam terenskih svetovalk in sv e tovalcev . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 275
Obvestila Čebelarske svetovalne službe . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 305
Dokončevanje pašnih redov . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 305
Pašna krim inalka . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 341
Predlog novega zakona o  d ru š tv ih . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 342

Peterle Lojze:
Novoletna poslanica . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  1

P in ta r  Tone:
Naj medi! . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 255

Pižm oht F rane:
Kaj delajo čebelarji v Pomurju? . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 204

Plut Stane:
Strokovna ekskurzija semiških in črnomaljskih
čebelarjev . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 218
Deseto srečanje semiških čebelarjev in odprtje
plemenilne postaje R og-Ponikve. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 270
Sklepna slovesnost ob 7. mednarodnem ocenjevanju
medu Semič 2005 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . !. 344

Posl Silvo:
Ali v Sloveniji imamo poklicne čebelarje? . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  26

Prebil Janko:
Usposabljanje čebelarjev za boj proti varoi v
Polhovem G ra d c u . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 309
Strokovni izlet Polhograjskih če b e la rje v . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 285

Preinfalk  Boris:
Veterinarski nasveti za januar - Registracija čebelarstev
in označevanje čebeln jakov . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  9
Veterinarski nasveti za februar - Registracija čebelarstev
in označevanje čebeln jakov . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  43
Veterinarski nasveti za marec . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  76
Veterinarski nasveti za april . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 106
Veterinarski nasveti za m a j . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 141
Veterinarski nasveti za junij . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 171
Veterinarski nasveti za julij in avgust . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 203
Veterinarski nasveti za sep te m b e r. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 235



Veterinarski nasveti za o k to b e r . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 268
Veterinarski nasveti za november . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 299
Veterinarski nasveti za december . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 330

Prezelj Franc:
Mladi čebelarji so tek m o v a li. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 179

Prevalšek Vekoslav:
Tudi v Metliki smo praznovali 90 let . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  50

Priznana rejska organizacija:
Navodila za, čebelarje za izvajanje osnovne o d b ire . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 125

Pušnik Vlado:
Obdavčitev čebelarjev na podlagi zakona o dohodnini . . . . . . . . . . . .  35

Rebernak Franjo:
Na Destemiku so obeležili 100-letnico prve podružnice
“Slovenskega čebelarskega društva za Spodnjo Štajersko” . . . . . . . . . 312
Ptujski čebelarji so slavili lani 100-letnico ustanovitve
“Slovenskega čebelarskega društva za
Spodnjo Štajersko” . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 320

Roblek Boštjan:
Odkritje spomenika čebelarju Franu Lakmayerju v Peddvoru . . .  318 

Senic Lidija:
O možnostih za prevoz čebel na Hrvaško . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 282

Škrin jar Jan:
Postal sem č e b e la r . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  95

Slanic M arjan:
Tradicionalno srečanje čebelaijev v M arib o ru .. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 276
Mariborski čebelarji so na Martinov praznik odprli
prvo steklenico medene penine . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 343

Struna Ljubo:
Čebelarstvo v borovniški kotlini skozi č a s . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 311

Šega Ivan:
Društvo ljubiteljev čebel APIS, Ribnica . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 122

Šimec Jože:
Skupina C am io la . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 282

Šivic F ranc:
Devetdeset let organiziranega čebelarjenja na G o rišk e m   63
Aloja in m e d . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  93
Čebelarske zanimivosti iz sveta 152
Uporaba timola pri zatiranju varoe . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 207
Učnemu programu Šole čebelarjenja Anton Janša na pot . . . . . . . . . . 229
Apimondia 2005 je bila na Irskem . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 261
Shod slovenskih kmetov in čebelarjev na P o n ik v i. . . . . . . . . . . . . . . . . . . 284
Praznik v M ajšp e rk u . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 313
Moje izkušnje pri uničevanju varoe z mravljinčjo kislino . . . . . . . . . .  16

Š u šta r Ivan:
Regijsko ocenjevanje medu v Ilirski B is tr ic i . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  91

Tom ec A nton:
Poročilo o pregledu Davčne uprave RS o poslovanju
ČZS od 2002 do 2004 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  61
Davki v čebelarstvu in sprememba zakona 
o d o h o d n in i. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 218

Tum pej V ladim ir:
Čebelarjeva opravila v nakladnem panju v jan u a rju . . . . . . . . . . . . . . . . .  6
Čebelarjeva opravila v nakladnem panju v feb ru a rju . . . . . . . . . . . . . . .  41
Čebelarjeva opravila v nakladnem panju v m a r c u . . . . . . . . . . . . . . . . . .  75
Čebelarjeva opravila v nakladnem panju v aprilu . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 105
Č ebelarjeva opravila v nakladnih panjih v m a ju . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 139
Čebelarjeva opravila v nakladnih panjih v juniju . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 170
Čebelarjeva opravila v nakladnih panjih v juliju
in a v g u s tu . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 201
Čebelarjeva opravila v nakladnih panjih v septembru . . . . . . . . . . . . . . . 234
Čebelarjeva opravila v nakladnih panjih v o k to b ru . . . . . . . . . . . . . . . . . . 226
Čebelarjeva opravila v nakladnih panjih v novembru . . . . . . . . . . . . . . . 298
Čebelarjeva opravila v nakladnih panjih v decem bru . . . . . . . . . . . . . . . . 329

Vedlin S tanko:
S čebelarji ČD Slovenska Bistrica na obisku v A v s tr ij i  122

V idm ar M agdalena:
Kako bomo prepoznali panjskega h ro šč a . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 109

W enning C arl:
Čudeži čebeljega voska in skrivnost satovja . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  57

X sianm in Li:
Dejavniki, ki vplivajo na proizvodnjo matičnega m lečka   86



Najbolje uspeva na globokih, rodovitnih, svežih in 
zračnih tleh. Na suhih tleh ne uspeva. Je  precej občutljiva 
na mraz, predvsem  v mladosti. Mlade rastline pogosto 
pozebejo  do  tal. Pavlovnija pa ima veliko sposobnost 
obnavljanja iz korenin, zato jo v hladnejših krajih lahko 
vsako leto porežem o.

Ima zelo uporaben  les, ki ga je lahko obdelovati. Ker 
je izjemno hitro rastoča vrsta, so jo zasadili tudi na plan
tažah, predvsem  na Japonskem , v Avstraliji, ZDA in

Kanadi. Po podatkih veljajo njeni prirastki v višino in 
debelino  za najboljše m ed vsemi drevesi, seveda ob  ugod
nih razm erah. Poleg lesa, ki dosega dobro  ceno, je lahko 
stranski zaslužek na teh plantažah pridobivanje medu.

Pavlovnija je nam reč izjemno m edovita vrsta. Njen 
m ed je svetel in sladek. Večina kitajskega cvetličnega 
m edu izvira prav iz nektarja cvetov te rastline.

Pri nas je pavlovnija dokaj neznana vrsta, kljub tem u je 
to  drevo vredno naše pozornosti.

Pašna kriminalka
M arjan P a p ež  -  Č ebelarska svetovalna služba

Zadnje dni junija je neznani čebelar na pašo na 
Notranjsko pripeljal tovornjak za 42 panjev, na 
katerem je bilo približno 15 naseljenih panjev. Čebe
larji Čebelarskega društva Logatec so tovornjak, 
postavljen ob cesti Logatec-Laze, takoj opazili in ugo
tovili, da vozilo ni registrirano, da na čebelnjaku ni 
šestmestne registrske oznake niti zdravniškega 
spričevala za čebele, predvsem pa, da jih lastnik čebel 
sploh ni obvestil o dovozu na pašo. Hkrati pa so imeli 
logaški čebelarji zvezane roke, saj zaradi tega, ker 
niso pridobili soglasij za stojišča za prevozne enote, 
niso mogli sprejeti svojega pašnega reda, ki bi bil 
podlaga za prijavo brezobzirnega čebelarja kmetijski 
inšpekciji.

Razlogov za nejevoljo logaških čebelarjev je bilo več, za 
nam eček pa so  po  tednu dni ugotovili, da je nevestni čebe
lar pripeljal na obm očje čebele, obolele za hudo  gnilobo. 
Ker identiteta čebelarja še ni bila znana, je veterinarski 
inšpektor v skladu s predpisi naložil sanacijo stanja 
logaškim čebelarjem, to pa jih je še dodatno  pogrelo.

Ko so se v društvu posvetovali, kaj storiti, so ugotovili, 
da morajo na vsak način ugotoviti identiteto čebelarja in po 
skoraj detektivskem  iskanju so  ga tudi našli. Ko so  čebe
larja iz okolice Ljubljane seznanili z dejstvi, je sicer pokazal 
pripravljenost na sodelovanje, vendar čebel zaradi pred
pisov ni mogel odpeljati. Izvedeli so  tudi, da še ne čebe- 
iari dolgo časa in da zato ni poznal postopkov ob  prevozu 
čebel. Povedal pa je, da je za lokacijo, ki je v lasti Sklada 
kmetijskih zemljišč in gozdov, pridobil najem no pogodbo 
za deset let, zato je mislil, da ima s tem izpolnjene vse 
po trebne pogoje za dovoz čebel. Kot je dodal, namerava 
na tej lokaciji postaviti tudi stacionarni čelielnjak.

Logaški čebelarji so  kljub takim argum entom  vztrajali, 
da m ora takoj, ko bo  zaradi hude gnilobe potekel rok pre
povedi prem ika čebel (45 dni), svoj prevozni čebelnjak

odpeljati. Ko sm o zadnje dni septem bra zbirali panjske 
liste, so logaški čebelarji opozorili, da tovornjak še vedno 
stoji ob  cesti, čeprav je od  izdaje inšpekcijske odločbe 
minilo že 75 dni.

Znova sem  poiskal prevaževalca, ga opozoril na 
nejevoljo logaških čebelarjev in mu predlagal, naj čebele 
čim prej odpelje in naj se pogovori s predsednikom  ČD 
Logatec. Ničesar od  tega ni storil.

In potem  se je zgodilo najhuje. V dm gi polovici ok to
bra je logaškim čebelarjem  prekipelo. Ko je k tovornjaku, 
v katerem  je bilo po  sanaciji hude gnilobe 10 naseljenih 
panjev, prispel lastnik čebel, je ugotovil, da so panji zaprti, 
čebele pa so  odmrle.

Zaradi tega je klical na Čebelarsko zvezo Slovenije in 
nam sporočil, da mu je nekdo zaprl čebele. Žal ni bilo 
m ogoče narediti nič več, svetovali sm o mu le, naj odpelje 
tovornjak, saj je očitno, da ga zaradi neupoštevanja pravil 
pri dovozih na pašo logaški čebelarji niso sprejeli za svo-

Čeprav je v Sloveniji že  večstoletna tradicija prevoza čebel na paše, 
posamezniki pri prevozih še vedno ne upoštevajo temeljnih pravil.



jega. Odgovoril je, da je vozilo sicer prej mislil odpeljati, zdaj 
pa tega ne bo storil. Zato ostaja konflikt odprt, posledice pa 
so nepredvidljive. Dogodek pa je koristna izkušnja za vse 
prizadete čebelarje, saj se je v praksi pokazalo kaj pomeni, 
če društvo nima urejenega pašnega redal

Priporočila prevaževalcem
Vsak novopečen  čebelar prevaževalec naj najprej 

preuči Pravilnik o  katastru čebelje paše, čebelarskem  
pašnem  redu, prom etu s čebelami in program u napovedi 
medenja, ki je bil lani objavljen v Slovenskem čebelarju (št. 
11/03), ali naj ga prebere v Uradnem listu oziroma na sple
tu (Ur. list RS, 94/2003, e-naslov: h ttp ://w w w .uradni- 
list.si/l/objava.jsp?urlid=200394& stevilka=4271). Spodaj 
navajamo le nekaj najpom em bnejših poudarkov.

Vloga za namestitev čebel 
Čebelar prevaževalec mora pred dovozom  čebel na 

pašo  vložiti pri izvajalcu pašnega reda pisno vlogo, v kateri 
navede:
- svoje ime, priimek in naslov ter telefonsko številko;
- čas načrtovanega dovoza in odvoza čebel;
- registrsko oznako čebelnjaka in število čebeljih panjev, 

ki jih nam erava prepeljati na pašo;
- vrsto prevoznih enot;
- želeno m esto postavitve čebeljih panjev.

Časovno predvidljive paše
Prevaževalci pisno zaprosijo pri izvajalcu pašnega reda 

za namestitev čebel na časovno predvidljivi paši ali za 
uporabo  stojišča za prezimovanje najmanj 30 dni pred 
pričakovanim  začetkom paše ozirom a nam eravanim  dovo
zom čebel na prezimovanje.

Časovno nepredvidljive paše 
Prevaževalec lahko pri časovno nepredvidljivih pašah 

izvajalcu pašnega reda osebno vroči p isno prošnjo za 
namestitev čebel. Če je na pasišču še prosto m esto za 
dovoz čebel, je izvajalec pašnega reda dolžan čebelarju 
uporabniku najpozneje v 48 urah izdati soglasje za 
namestitev čebel na pašo.

Smernice dobrih higiem
A ndreja Kndolf • Č ebelarska svetovalna služba

Smernice so  dokum ent, na podlagi katerega lahko čebe
lar izvaja sam okontrolo pri pridelavi in predelavi čebeljih 
pridelkov ter se ob  uradnem  nadzoru nanje tudi sklicuje. 
Ker smernice sam e še niso dovolj za zagotavljanje notra
njega nadzora, bo Čebelarska zveza Slovenije pripravila na 
tem  področju več usposabljanj za čebelarje in jih vključila 
tudi v letni program izobraževanja.

1. januarja 2006 bo v Sloveniji začela veljati nova zako
nodaja na področju higiene živil. V svežnju treh uredb EU 
(Uredba 178/02, Uredba 852/04, Uredba 853/04) bo  zajeta 
celotna živilska zakonodaja, hkrati pa bo  razveljavljena vsa 
zdaj veljavna zakonodaja, ki ureja to  področje.

Za čebelarje sta predvsem  pom em bni Uredba 178/02, ki 
govori o  splošnih načelih in zahtevah živilske zakonodaje,

Postavitev čebel
Stojišča prevoznih čebelnjakov morajo bili m ed seboj 

oddaljena najmanj 200 m etrov (m) zračne razdalje ter naj
manj 500 m od  stalnega čebelnjaka. Izjemoma so te raz
dalje lahko krajše, če se tako dogovorijo vsi prevaževalci 
in imetnik stalnega čebelnjaka. Kadar gre za stojišče, na 
katerem  bodo  čebele, pripeljane na pašo, tudi prezi
movale, lahko izvajalec pašnega reda zahteva, da je med 
stojiščem za prezimovanje in najbližjim čebelnjakom  naj
manj 1.000 m zračne razdalje.

Ukrepi med namestitvijo čebel
Na stojišču mora prevaževalec takoj po namestitvi 

čebel na vidnem  mestu namestiti izkaz o zdravstvenem 
stanju čebel. Do konca leta 2005 je to fotokopija 
zdravstvenega spričevala čebel, po novem letu pa bodo 
sprejete nekatere novosti, o katerih vas bomo sez
nanili v eni prihodnjih številk SČ. N avedeni m orajo biti 
tudi podatki o  imenu in naslovu čebelarja, njegova tele
fonska številka in registrska oznaka čebelnjaka.

Čebelar uporabnik je dolžan redno in strokovno oskr
bovati čebele. Krmljenje čebel podnevi, preden se zmrači, 
na stojišču ni dovoljeno. V brezpašnem  obdobju na 
stojišču ni dovoljeno točenje m edu. O b takšnih kršitvah 
lahko izvajalec pašnega reda čebelarju uporabniku prek
liče soglasje za nam estitev čebel na pašo in odredi umik 
čebel s pasišča.

Umik čebel
Če čebelar uporabnik paše povzroči lastniku zemljišča 

gm otno škodo, lahko ta zahteva um ik čebel. Čebelar 
uporabnik je dolžan odpeljati čebele najpozneje v sedmih 
dneh in povrniti povzročeno gm otno škodo v skladu s 
predpisi.

Stroški pašnine
Povračila za stroške, ki nastajajo pri razporejanju čebel 

na čebelji panj, ne sm ejo presegati protivrednosti desetih 
odstotkov povprečne cene kilograma m edu v prodaji na 
d robno v m inulem  letu ozirom a 15 odstotkov pri zelo od
daljenih in teže dostopnih  pasiščih.

ih navad v čebelarstvu

ter Uredba 852/04, ki zavezuje vse nosilce živilske dejav
nosti. Uredba 853/02 govori o  posebnih higienskih pravilih 
za živila živalskega izvora. Za pridelavo medu in četeljih  
pridelkov v tej uredbi ni zapisanih posebnih  zahtev.

Nova zakonodaja uvaja lasten nadzor (sam okontrolo) 
nad pridelavo varnih pridelkov “od cveta do  mize”. 
Poglavitni nam en tega sistema je vzpostavitev preventivne
ga sistema zagotavljanja varne hrane. G lede na to bodo 
morali vsi živilski obrati (tudi čebelarstva) vzpostaviti lasten 
notranji nadzor, ki bo  temeljil na načelih HACCP. Prednost 
tega sistema je, da končnega izdelka ni več treba testirati, 
saj vzpostavljen preventivni sistem zmanjšuje možnost 
napak na vseh stopnjah pridelave, predelave in distribucije 
živil.



Sestavna dela tega sistema sta sledljivost in produktna 
odgovornost (pa tudi sankcije), njegov cilj pa je, da porab
nik dobi na mizo vam o živilo.

Varnost živil je zagotovilo, da živilo ni škodljivo za 
zdravje porabnika, če je pripravljeno oziroma zaužito za 
predviden nam en. V čebelarstvu je lahko eden  večjih prob
lemov uporaba akaricidov, tj. sredstev za zatiranje varoe. Če 
ta sredstva niso registrirana, bi bila posledica njihove 
uporabe lahko živilo (med), ki ne  bi bilo vam o in kot tako 
ne bi sm elo do  porabnikov. Živilo, ki ni vam o, je lahko tudi 
posledica nepravilne uporalje registriranih sredstev.

Da se bodo  čebelarji laže in hitreje prilagodili novi 
zakonodaji, pripravlja Čebelarska zveza Slovenije v sodelo
vanju z zunanjimi sodelavci Smernice dobrih higienskih 
navad v čebelarstvu.

Smernice mora uradno potrditi Ministrstvo za zdravje. 
Pri njihovi pripravi sodelujejo čebelarji, za to pristojne 
inšpekcijske službe (Zdravstveni inšpektorat Republike 
Slovenije in Veterinarska uprava Republike Slovenije) in 
drugi zainteresirani, kot so  polnilci m edu, Zveza 
potrošnikov Slovenije itd.

Čebelar lahko vzpostavi svoj nadzor na pcxllagi smernic 
ali pa se odloči za svoj lasten sistem HACCP. Razlika m ed 
smernicami in lastnim sistemom 11ACCP je v nadzoru. Če

Pobudo za prvo polnitev m edene penine so dali mari
borski čebelarji člani Sekcije izdelovalcev m edenih  pijač, 
ki deluje pri Čebelarski zvezi društev Maribor in jo do  
praznika sv. Martina tudi donegovali. Prva polnitev 300

bo  čebelar izvajal notranji nadzor na podlagi Smernic 
dobrih higienskih navad v čebelarstvu, bo  inšpektor pre
veril izvajanje tega nadzora, če pa bo  imel čebelar 
vzpostavljen svoj lasten sistem HACCP, bo  inšpektor najprej 
preveril ustreznost tega dokum enta, šele potem  pa izvajan
je tega sistema.

KDO POTREBUJE SVOJ LASTEN NADZOR’
Svoj lasten nadzor mora vzpostaviti vsak čebelar, ki 

pridela več četeljih  pridelkov, kot jih porabi za zasebno 
dom ačo rabo. Za zasebno dom ačo rabo se šteje vse, kar 
porabim o “doma, za štirimi stenam i”. Tudi živilo, ki ga 
čebelar podari, mora biti vamo.

URADNI NADZOR
Nova zakonodaja, ki temelji na produktni odgovornosti 

nosilca dejavnosti, stopi v veljavo s l .  1. 2006. Vsak nosilec 
dejavnosti bo  moral uvesti notranji nadzor. Dne 28. oktobra 
sm o imeli sestanek na Zdravstvenem inšpektoratu RS, kjer 
so  bili prisotni tudi predstavniki Veterinarske uprave RS, 
pripravljavci smernic, predstavniki polnilcev m edu in ČZS. 
G lede na ustne infonnacije, ki sm o jih dobili na tem ses
tanku, se bo  izvajal tako im enovani “mehki p rehod” med 
sistemom stare in nove zakonodaje. Vsi nosilci dejavnosti 
naj delajo naprej do  prvega pregleda pristojne oblasti.

steklenic je nam enjena izključno za promocijo. Prvo stek
lenico smo slovesno odprli na tiskovni konferenci 
na Martinov praznik, 11. novembra, 2005 ob 14. uri 
v poročni dvorani Betnavskega gradu. Tiskovne kon-

Predlog novega Zakona o društvih
M arjan P a p ež , Č ebelarska svetovalna služba

V lada  RS je d o lo č ila  b e s e d ilo  p re d lo g a  n o v e g a  Z a k o n a  o  d ru š tv ih , s k a te r im  b o  uve ljav lja la  n a č e la  in 
s m e rn ic e , ki jih  za  razvo j n e v la d n ih  o rg an iz ac ij p r ip o ro č a  Svet E v ro p e .

N ovi z a k o n  b o  ja sn e je  k o t zdaj v e ljavn i o p re d e li l  ra zm e rja  v  d ru š tv u  k o t c iv iln o p ra v n a  razm erja . 
P re d lo g  u v a ja  poenostavitev registracije društva o z iro m a  spremembe naslova sedeža društva. 
Poleg tega bo razširil krog društev, ki bodo svoje računovodstvo lahko vodila na preprostejši 
način. V fazi sp re je m a n ja  z a k o n a  je p o m e m b n o , d a  b o m o  č e b e la rji p re d la g a li ta k šn a  d o p o ln ila  ali s p r e 
m e m b e  n o v e g a  z a k o n a , d a  b o  za  n a s  in  d ru g e  bo lj p r ija z e n  k o t zdaj ve ljavn i. V eč o  n o v e m  Z a k o n u  o  
d ru š tv ih  p a  v  e n i p r ih o d n jih  š tev ilk  S lo v e n sk e g a  če b e la rja . P re d lo g  z a k o n a  si la h k o  o g le d a te  n a  sp le tn i 

^ s tra n i ČZS www.cebelarska-zveza-slo.si___________________________________________________

Mariborski čebelarji so na Martinov praznik 
slovesno odprli prvo steklenico medene penine
M arjan Slanic, M aribor



Člani sekcije, ki so sodelovali pri prvi polnitvi medene penine.

ference so  se udeležili številni predstavniki medijev, m ed 
njimi tudi predstavniki nekaterih televizijskih postaj. 
Preostale steklenice m edene penine bom o v kozarce 
natočili ob  izbranih kulturnih in gospodarskih  dogodkih 
ter javnih degustacijah. Vsi navzoči so  ocenili, da je peni
na zelo dobre kakovosti.

Mariborski čebelarji, člani Sekcije izdelovalcev m edenih 
pijač, smo s pridelavo m edene penine dokazali visoko 
strokovnost na tem  področju ter veliko veselja in zagnanosti 
pri svojem delu. Medena penina za vsakega čebelarja 
mejnik v pridelavi m edenih pijač ter je mariborskim čebe
larjem v velik ponos.

Predstavitev Sekcije izdelovalcev medenih pijač
Pred štirimi leti je v okviru Čebelarske zveze društev 

Maribor na željo številnih čebelarjev, ki se aktivno ukvarja
jo s pridelavo m edenih pijač, nastala Sekcija izdelovalcev 
medenih pijač. Pod m edene pijače uvrščamo medico, 
m edeni liker, m edeno žganje, m edeno pivo, m edeni kis in 
kis z medom. Mariborski čebelarji dajem o zelo velik pom en 
kakovosti izdelkov, zato so na našo pobudo  nastala držav
na ocenjevanja m edenih pijač. Številna priznanja, ki so jih 
za svoje m edene pijače mariborski čebelarji prejeli v 
Sloveniji in v tujini, so bila spodbuda za še kvalitetnejše

delo na področju izdelave kot 
tudi na področju  razvoja 
m edenih pijač. Tako se je med 
mariborskimi čebelarji utrnila 
zamisel o  pridelavi m edene 
penine.

Medena penina dobre ka
kovosti je za vsakega čebela
rja, ki prideluje m edene pijače, 
vrh zadovoljstva, hkrati pa 
sodi prestiž in piko na i nje
govim čebelarskim  izdelkom.
S podbuda za pridelavo 
m edene penine je nastala pred 
tremi leti. Želja je bila še toliko 
večja ob  misli, da bi bil to 
edinstveni primerek m edene Steklenica prve medene penine. 
p en ine  na svetu. Pridelave
m edene penine se je lotilo 
pet najaktivnejših čebelarskih družin znotraj sekcije: Milena 
in Marjan Slanič (M aribor), Avgust Sinic (Petanjci,
Prekmurje), Ida in Milan Lasbaher (Maribor), Marko Cesar 
(Maribor) ter Alenka in Franc O der (Zgornja Polskava).
Omenjeni čebelarji so  penino pridelali iz različnih vrst
m edu (akacijevega, cvetličnega, kostanjevega in lipovega) z 
različnimi sladkornimi stopnjami (od  polsuhe do  sladke).

Mariborski čebelarji, ki delujejo v okviru Sekcije izdelo
valcev m edenih pijač, so  za strokovno pom oč pri pridelavi 
m edene penine prosili Srednjo kmetijsko šolo Maribor. 
Svoje znanje jim je prijazno ponudila Silva Podlesnik, univ. 
dipl .ing., strokovnjakinja na področju pridelovanja penin. 
Skupaj z njo so se odločili za klasično m etodo pridobivan
ja m edene penine, pri kateri proces sekundarnega vrenja 
poteka v steklenicah. Pridelali sm o več vrst penine in to na 
podlagi različnih sort m edu. Medena penina vsebuje od 9 % 
do 11,5 % alkohola ter 22 g/l—53 g/l sladkorja. Postrežemo 
jo ohlajeno na 6 - 8  °C. Zaradi uspešno izpeljane prve 
pokušine m edene penine sm o prepričani, da bom o dobili 
številne posnemovalce.

Sklepna slovesnost ob 7. m ednarodnem  
ocenjevanju medu Semič 2005
Stan e Plut

Letošnje ocenjevanje m edu v Semiču je potekalo v zna
menju ljudskega števila sedem , zato je prav, da se najprej 
nekoliko ozrem o v preteklost. Zakaj sm o različne sorte 
m edu sploh začeli ocenjevati? Pred osmimi leti, ko je 
upravni odbor CD Semič podprl mojo idejo o  začetku 
ocenjevanja m edu, sm o želeli četelarjem  ponuditi možnost, 
da svoj sladki pridelek primerjajo s pridelkom  daigih  čebe
larjev. Tako naj bi ugotovili, kakšna je pravzaprav kakovost

njihovega medu. Napisali sm o Pravilnik o  ocenjevanju, in 
sicer po  vzoru pravilnika, ki so  nam  ga prijazno posredovali 
čebelarji Čl) Polje, in se brez kakršnega koli predznanja 
lotili dela. S pridobivanjem izkušenj se je iz leta v leto 
spreminjalo in napredovalo tudi ocenjevanje. O d tokrat se 
je v čebelarstvu veliko spremenilo, tudi zaradi ocenjevanja 
medu. Torej pri vsem skupaj že na začetku ni šlo in tudi 
zdaj ne gre zgolj za tekmovanje, temveč je to predvsem



neke vrste izobraževalni proces, v katerem  čebelarji prido
bivajo nova znanja o  medu. Pred osmimi leti so  nekateri 
m ed še točili v kozarce, v katerih so bile prej vložene kisle 
kumarice, zdaj pa so  ti časi dokončno za nami. Pri ocenje
vanju postavljamo vedno nove meje in opravljamo vse več 
analiz — vse le zato, da bi s priznanji nagradili res 
kakovosten pridelek medu. Poleg tega želimo čebelarje 
spodbujati k pridelavi sortnih vrst medu. Slovenija je sicer 
majhna, a ima zelo bogat izbor rastlin. Narobe bi l^ilo, če te 
naravne danosti ne bi znali izrabiti in ponuditi porabnikom  
najboljSe, kar lahko dobim o iz narave. Vsem tem izzivom 
sledi tudi stroka. Tako sm o letos m ed drugim  prvič v državi 
začeli uradno ugotavljati vrste cvetnega prahu v medu, na 
podlagi česar bom o lahko ugotavljali geografske poseb
nosti slovenskega m edu in dokazovali pravilnost deklari
rane sorte. Ne nazadnje daje ocenjevanje m edu dobro pod
lago tudi za promocijo pridelka — več o tem pa ob  koncu 
prispevka.

Kako je potekalo letošnje ocenjevanje? V ocenjevanje je 
prispelo 338 vzorcev m edu, to število pa je bilo zaradi 
jetošnje slabe letine več, kot sm o pričakovali največji opti
misti. V konkurenci je bilo ocenjenih 331 vzorcev medu, 
sedem  pa jih je komisija izločila zaradi prevelike vsebnosti 
vode (več kot 18,6 %). O d teh sedm ih vzorcev je bil eden  
iz Slovenije, preostalih šest pa je bilo iz tujine. Kot smo 
pričakovali, je letos sodelovalo več čebelarjev, vendar z 
manjšim številom vzorcev. Tako se je ocenjevanja udeležil 
201 čebelar iz osmih držav, in sicer iz Švedske, Švice, ZDA, 
Makedonije, Srbije in Črne gore, Bosne in Hercegovine, 
Hrvaške in Slovenije. Pred začetkom senzoričnega ocenje
vanja sm o naključno izbrali 96 vzorcev m edu slovenskih 
čebelarjev in jih poslali v popolno analizo na Kmetijski 
inštitut Slovenije. Takšna analiza enega vzorca stane več kot 
petdeset tisočakov, vendar bo stroške na podlagi Uredbe 
poravnala država, čebelarji pa bodo  rezultate po  pošti pre
jeli na dom . Pred razglasitvijo rezultatov sm o prejeli delne 
rezultate, na podlagi katerih smo ugotovili, da vsi vzorci 
izpolnjujejo m erilo o  vsebnosti HMF v medu, ki je za oce
njevanje postavljen precej strogo (10 m g/kg). V teh vzorcih 
so strokovnjaki testirali tudi vsebnost morebitnih ostankov 
sredstev za zatiranje varoe v m edu, in sicer amitraza in

kumafosa. Do razglasitve rezultatov nam je uspelo dobiti 
neuradne rezultate meritev, ki so kazali, da v vzorcih niso 
prekoračene mejne vrednosti teh substanc. Vse vzorce, ki 
so bili po  senzoričnem  ocenjevanju kandidati za posebna 
priznanja, smo poslali še na testiranje glede m orebitne 
vsebnosti antibiotikov in na preverjanje HMF-a. Te analize 
so  bile opravljene na stroške organizatorja ocenjevanja. 
Tudi rezultati teh vzorcev so  bili dobri (negativni), saj v 
nobenem  vzorcu niso našli ostankov nedovoljenih antibi
otikov. Torej tudi na tej podlagi lahko trdimo, da je m ed 
varno živilo.

Pred leti so  nasprotniki ocenjevanja trdili, da prejemajo 
diplom e tudi vzorci, ki si tega ne zaslužijo. Seveda vseh 
prispelih vzorcev ni mogoče poslati v temeljite analize, ker 
bi bila v tem primeru kotizacija nekajkrat prenizka, zato od 
čebelarjev zalitevamo izjavo. Kot kaže, sm o imeli prav, da 
sm o zaupali vam in vašim izjavam, saj so  nas o  tem 
prepričale tudi opravljene analize. Tisti, ki jim gredo oce
njevanja m edu “v nos", bodo  tako ali tako našli kaj novega, 
da bodo  lahko omalovaževali dosežene rezultate in prejete 
diplome.

Letos je m ednarodno komisijo sestavljalo trinajst članov. 
Razveseljivo je, da se povečuje število degustatorjev in da 
imamo vsako leto še koga, na katerega lahko računamo. 
Ker jih je bilo dovolj, jim je njihovo delo uspelo opraviti v 
enem  dnevu. Rezultati so bili sicer na voljo takoj, vendar 
sm o zaradi preverjanja z objavo počakali d o  razglasitve 
rezultatov, tako da čebelarji vse do  konca niso vedeli, kdo 
so  nagrajenci. Tako so  bili prijetno presenečeni tako rekoč 
vsi dobitniki najvišjih priznanj.

Sklepni del ocenjevanja se je začel dopoldne s preda
vanjem doc. dr. sc. Nade Oršolič iz Zagreba z naslovom 
“Zdravje iz čebeljega panja”. Predavateljica je ob  pomoči 
asistentke, doc. dr. Lidije Sver, pred žal ne polno dvorano 
predstavila zdravilne lastnosti m edu in propolisa pri zdrav
ljenju različnih bolezni, opeklin in ran, poleg tega pa tudi 
svoje ugotovitve raziskav o  vplivih zdravljenja za rakom 
obolelih miši z medom. Žal pa je zmanjkalo časa, da bi nam 
predstavila zdravilne lastnosti preostalih čebeljih pridelkov, 
tudi čebeljega stnipa. To izjemno zanimivo in z dejstvi 
utemeljeno predavanje, ki sm o ga posvetili onkološkim  bol

Najbolje se je odrezal čebelarski krožek O Š  
ije.

Državni prvak Dominik Zvikart (v sredini) Švicarski čebelarji izročajo semiškim 
čebelarjem uradno vabilo z a  obisk v Švici.



Letošnji šampioni po  sortah Najboljši v skupni razvrstitvi (z leve proti desni): 
Dominik Žvikart, Aleš Rodman, Boštjan Bernetič in 
Jože Turk

nikom in aktivistkam daištva za pom oč ženskam  z rakom 
dojk, ki so  tudi sam e uspešno prem agale to  zahrbtno 
bolezen, je navdušilo vse navzoče.

Po predavanju smo v prostorih semiškega muzeja 
slovesno odprli razstavo panjskih končnic Nadje in Reneja 
Čopija. S to razstavo in priznanji v obliki panjskih končnic, 
na katerih je upodobljen kralj Matjaž, smo želeli letošnje 
ocenjevanje povezati z bogatim  čebelarskim kulturnim 
izročilom.

Sklepne slovesnosti se je tudi tokrat udeležilo toliko 
čebelarjev, tudi čebelarjev iz tujine, da je bila dvorana 
Kulturnega dom a Jožeta Mihelčiča spet premajhna. Poleg 
hrvaških čebelarjev, ki nas vsako leto obiščejo v velikem 
številu, so v Semič prispeli tudi čebelarji iz Švice in Srbije, 
to pa brez dvoma dokazuje, kako to ocenjevanje cenijo 
udeleženci zunaj slovenskih meja. Obiskala sta nas tudi 
namestnik švicarskega veleposlanika v Sloveniji in general
na direktorica direktorata za zdravo hrano pri MKGP, mag. 
Bety Breznik, a nas je morala zaradi službenih obveznosti, 
žal, predčasno zapustiti. Reden gost na podelitvah je 
semiški župan. Kot vsako leto doslej se je slovesnosti 
udeležil podpredsednik ČZS Franc Šivic z ženo Silvano ter 
v uvodu prikazal multimedijsko predstavitev kranjske 
čebele. Svojo obljubo, ki jo je dal lani, je držal tudi predsed
nik ČZS g. Lojze Peterle in za cvetlični med, ki ga je poslal 
v ocenitev, prejel zlato priznanje. Žal je bil službeno 
zadržan in se sklepne slovesnosti ni mogel udeležiti. 
Letošnji program je popestril ansam bel Korenine. Zanj je 
znana avtorica besedil za številne pesmi narodnozabavnih 
ansam blov ga. Fanika Požek napisala besedilo nove čebe- 
larske pesmi, udeleženci pa so  ta večer slišali njeno krstno 
izvedbo. Pobudnik za novo čebelarsko pesem  g. Andrej 
Sever je avtorici pesmi ge. Faniki Požek v zahvalo podaril 
zlat obesek z motivom čebele.

Po končani podelitvi sm o se preselili v gostilno Pezdirc, 
nazdravili najboljšim in se zavrteli ob  poskočnih vižah 
om enjenega ansambla. Predstavniki švicarskih čebelarjev 
so ob  tej priložnosti izročili semiškim čebelarjem uradno 
povabilo za obisk v Švici. Letos so bili nam reč semiški

Čebelarji iz Slovenj Gradca so poskrbeli za  
promocijo v svojem okolju. Levo 
Janez Bauer, desno župan mestne občine 
Slovenj Gradec M atjaž Zanoškar.

čebelarji na pobudo  g. Draga Satoška gostitelji skupine 
švicarskih četelarjev. Ker so bili navdušeni nad tistim, kar 
so videli, in nad gostoljubnostjo Semičanov, so nas pov
abili, naj jim prihodnje leto vrnem o obisk.

Pa poglejmo še letošnje rezultate m ednarodnega ocen
jevanja medu. Ugotovimo lahko, da je uspeh, dosežen na 
ocenjevanju v Semiču, le težko ponoviti. Tako se je krog 
zavrtel tudi letos in se razširil za kar nekaj novih imen 
uspešnih čebelarjev.

Najboljši vzorci posameznih sort so prejeli naziv 
šampion. Letos so te nazive prejeli:

Aleš Kodnimi iz Vipave za akacijev med,
Aleš Staroveški iz Sevnice za cvetlični med,
Dominik Žvikart iz Vuzenice za gozdni med,
Martin Premru iz Šentjerneja za kostanjev med,
Julij Anton Gaberšček iz Tolmina za lipov m ed in 
Jože Turk iz Dolenjskih Toplic za smrekov med.
Ker letos domala ni bilo hojevega m edu, zaradi premaj

hnega števila vzorcev tudi nismo podelili naziva šampion.
Najuspešnejšemu čebelarskemu krožku sm o 

podelili praktično nagrado. Posodo za m ed so  prejeli člani 
čebelarskega krožka OŠ Dobje

V konkurenci belokranjskih čebelarjev je bil 
najuspešnejši Bojan Zore iz Kočevja pri Črnomlju s 
smrekovim medom. Na daigem  mestu je akacijev med 
Josipa Penice iz Metlike, na tretjem pa prav tako vzorec 
akacijevega medu, ki ga je pridelal Vlado Auguštin iz 
Metlike.

Najboljši vzorec iz tujine je že nekaj let zapored iz 
Hrvaške. Letos je posebno priznanje prejela Durdica 
Mudrinjak iz Zagreba za akacijev med.

Najboljši slovenski med, torej neke vrste državni 
prvak, je prejel posebno priznanje “zlati koš”, ki so ga po 
motivu belokranjskega koša iz okolice Metlike izdelali v 
Zlatami Celje. Vzorec gozdnega m edu je pridelal Dominik 
Žvikart iz Vuzenice in si s tem  prislužil dragoceno priz
nanje in laskavi naslov.

V mednarodni konkurenci je letos prevladoval 
slovenski med. Nagrajenci so  prejeli posebna unikatna



kristalna priznanja s podobo sv. Ambroža, izdelana v Roga
ški.
Prvo m esto je znova zasedel Dominik Žvikart iz 
Vuzenice,
na da igo  m esto se je uvrstil akacijev med Aleša Rodmana 
iz Vipave,
na tretje m esto prav tako akacijev med Boštjana Bemetiča 
iz Kozine in
na četrto mesto sm rekov m ed Jo ž e ta  T u rk a  iz Dolenjskih 
Toplic.

Preostale rezultate si lahko ogledate na spletni strani ČD 
Semič http ://users.vo lja .net/cd_sem ic/.

Kako lahko ocenim o letošnjo letino? le tina  je bila sicer 
pičla, a kakovostna. Največ je bilo vzorcev akacijevega 
medu. Tokrat so se za točne izkazale besede vodje opazo- 
valno-napovedovalne službe medenja g. Pavla Zdešarja, 
izrečene na predavanju v Novem mestu (pa ne sam o tam), 
o  izjemni kakovosti slovenskega sm rekovega m edu. Lahko 
trdim, da je bil smrekov m ed na tokratnem  ocenjevanju 
najuspešnejši. Čeprav je bilo na ocenjevanju sam o 16 
vzorcev tega m edu, so  ti prejeli kar 15 zlatih in eno  bronas
to priznanje. V skupni uvrstitvi se je uvrstil na četrto mesto, 
m ed belokranjskimi vzorci pa na prvo mesto. K takšnemu 
uspehu so gotovo pripomogla tudi predavanja o  gozdnem  
medenju, saj so sicer odlični Smrekovec čebelarji velikokrat 
pošiljali na ocenjevanje kot cvetlični med.

. Še nekaj v uvodu obljubljenih besed o  promociji medu.

v

Šesto ocenjevanje me
A. M atavž

Čebelarska zveza društev Pomurja je letos že šestič 
zapored organizirala ocenjevanje m edu. Kot po  navadi so  
se ocenjevanja poleg  dom ačih  čebelarjev tudi tokrat 
udeležili čebelarji iz Avstrije, M adžarske in Hrvaške. 
Komisija je v ocenitev prejela 119 vzorcev m edu, m ed 
temi pa je bilo kar 62 vzorcev akacijevega m edu. Po 
številčnosti so jim sledili vzorci cvetličnega m edu ter vzor
ci kostanjevega m edu, ki jih je bilo 21. Najmanj je bilo 
vzorcev gozdnega m edu, to  pa nam  jasno kaže, da 
letošnje vrem enske razm ere niso bile ugodne za pridela
vo gozdnega m edu.

Vzorce m edu sta ocenjevali dve tričlanski komisiji. 
Ocenjevanje na državni ravni je po tekalo  22. oktobra 2005 
v prostorih Srednje kmetijske šole v Rakičanu.

Ocenjevalna komisija je letos podelila zlato m edaljo 
23 vzorcem, srebrno medaljo je prejelo 27 vzorcev, 
bronasto  pa 39 vzorcev. Priznanje za sodelovanje je p re
jelo 31 vzorcev. Tudi letos so  v vseh vzorcih že pred  ocen
jevanjem izmerili specifično elektrolitsko prevodnost in 
vsebnost vode. Ta pri nobenem  vzorcu ni presegala m ejne 
vrednosti za vrhunski med, to je 18 %. Povprečna vseb
nost vode 15,5 % je merilo, ki nam  pove, da so  čebelarji

Po sporočilih in pogovorih s čebelarji so prejeta priznanja 
ponekod s pridom  uporabili za promocijo m edu v medijih. 
Tako so  uspešno predstavili svoj uspeh čebelarji iz Slovenj 
Gradca. Čebelarje iz Straže in Dolenjskih Toplic je sprejel 
tamkajšnji župan, dogodek pa je bil tudi ustrezno zaz
nam ovan v medijih. G lede na dozdajšnje izkušnje ver
jamem, da to niso bili osamljeni primeri. Tudi o ocenjevan
ju sam em  je bilo m ogoče precej slišati in prebrati, in prav 
to je tisto, kar četelarji najtolj potrebujem o — pozitiven 
pristop do  našega pridelka v javnosti. O nepravilnostih se 
pogovorim o in po  potrebi “zlasajmo” m ed seboj, hkrati pa 
poskrbimo, da bo m ed v javnosti še naprej veljal za zdravo 
živilo.

Organizacije ocenjevanja m edu si skoraj ni m ogoče 
zamisliti brez podpore številnih donatorjev. Njim gre zah
vala za tako bogat izlx>r priznanj in še za marsikaj drugega. 
Tako kot vedno doslej se je na tem  področju posebno 
potrudil g. Andrej Sever in s tem  veliko prispeval k uspešni 
izvedbi letošnjega ocenjevanja.

Z ljudskim izročilom so povezani tudi različni škrati in 
podobna mitološka bitja. O b koncu tokratnega ocenjevanja 
sm o ugotovili, da nam jo je pošteno zagodel tiskarski škrat. 
Kljub pravilnim podatkom , ki smo jih oddali v tiskamo, je 
v zborniku rezultatov v naslovu tabele z rezultati nastala 
nam esto sedm ice šestica in nam esto letnice 2005 letnica 
2004. Prosim, da škratovo aktivnost ali tiskarjevo napako 
popravite s prvim svinčnikom, ki vam bo  pri roki.

u v Pomurju

m ed dovolj časa pustili zoreti v panju.
Tudi letos so  bili najbolje ocenjeni vzorci akacijevega 

m edu, saj so kar 20 od  23 zlatih medalj prejeli prav ti vzor
ci. Znova je bilo potrjeno dejstvo, znano že s prejšnjih 
ocenjevanj, da je nam reč v Pomurju dom a akacijev m ed 
vrhunske kakovosti. Povprečna ocena vzorcev akacijeve
ga m edu je bila 26,85 točke. Vzorci cvetličnega m edu so 
prejeli povprečno  oceno  25,63 točke, vzorci kostanjevega 
m edu pa 22,27 točke. Nekoliko nižja povprečna ocena 
letošnjih vzorcev kostanjevega m edu seveda ne pom eni, 
da je zato tudi slabše kakovosti. Nasprotno, gre za zelo 
kakovosten m ed, vendar je letos v veliki meri pom ešan z 
lipovim m edom , zato ima zelo izjemo prijeten okus in 
arom o, vendar to  za sorto ni značilno.
Najboljši med so pridelali:
- Tretje m esto so  si z enakim  številom točk, to  je 30,33, 

razdelili akacijev m ed Alojza Sukiča iz G rada na 
Goričkem, akacijev m ed Jožeta Trstenjaka iz G ibine pri 
Ljutomeru, akacijev  m ed K olom ana Kozica iz 
Ivajnševcev in akacijev m ed Biikija Livieja iz Madžarske.

- Drugo m esto je z enakim  številom točk kot zmagovalec, 
vendar z višjo vsebnostjo vode, ki je d rugo m erilo za



razvrstitev, zasedel akacijev m ed Franca Belcla iz 
Presike pri Ljutomeru.

- Že nekaj let zapored  so  najboljši vzorci akacijevega 
m edu iz Pomurja. Naziv šam pion kakovosti m edu 2005 
je letos prejel vzorec čebelarja iz Goričkega. Tako je 
najvišje priznanje za svoj akacijev m ed prejel Ferdinand 
Merklin iz Vadarcev.
Podelitev priznaj je letos prvič potekala v okviru 

Festivala m edu, ki ga je v najstarejšem gradu v Sloveniji,

Podeljevanje priznanj je bilo slovesno.

Na evrokovanec sodi
Jan ez G regori

To besedilo je bilo 2. novem bra letos že objavljeno v 
Kmečkem glasu. Zaradi aktualnosti ga v skoraj nespre
menjeni obliki posredujem o tudi bralcem Slovenskega 
čebelarja.

Novinarka Darinka Šebenik je 19- oktobra 2005 v 
Kmečkem glasu povzela novico, da je Slovenija dobila 
m ožnost za oblikovanje hrbtne, t. i. nacionalne strani 
evrokovancev za osem  različnih vrednosti. Na tej strani so 
sicer nacionalni simboli vsake države članice t. i. evroob- 
močja. Kovanci naj bi prišli v obtok januarja 2007. Na njih 
naj bi bili upodobljeni tudi dve živali, lipicanec in štorklja. 
Za našega lipicanca vsi dajem o roko v ogenj; za štorkljo pa 
o  tem  nisem prepričan — prepričan sem  celo, da bi si 
častno m esto na kovancu bolj zaslužila kranjska čebela. 
Ker se kot čebelar in biolog že dalj časa poglabljam v 
zgodovinska in biološka dejstva glede naše čebele, poklic
no  pa se kot ornitolog ukvarjam s ptiči, naj predlagano 
zamenjavo tudi utemeljim.

S štorkljo je mišljena nam  vsem znana bela štorklja (pri 
nas nam reč gnezdi tudi črna, ki je manj znana, a je v 
marsičem celo zanimivejša od  svoje bele sestrične). Seveda 
imamo štorklje vsi radi, vsi jih nestrpno pričakujemo, da se 
spom ladi vrnejo z juga in nam  delajo družbo do  jesenskih 
dni. Ne m orem o pa trditi, da bi v čem  simbolizirale 
Slovenijo. Rekli bi kvečjemu, da simbolizirajo prihod pom-

G radu na Goričkem , organiziral Krajinski park Goričko. 
Čebelarjem  je priznanja podelil direktor Krajinskega parka 
Goričko g. Janko  Halb. V okviru Festivala m edu so  čebe
larji iz Pomurja na ogled in pokušino  postavili svoje čebe
lje pridelke. Mladi člani čebelarskih krožkov iz osnovnih 
in srednjih šol, ki so  sodelovali tudi v ocenjevanju m edu, 
so  v okviru delavnic prikazali izdelavo sveč, okraševanje 
izdelkov iz lecta in pripravo izdelkov z m edom .

Ferdinand Merklin z  ženo  pred svojim čebelnjakom, je prejel 
šampiona za  kakovost medu.

kranjska čebela

ladi. Tako kot lastovke.
Kot gnezdilec je bela štorklja široko razširjena po 

Evropi, predvsem  v njenem  vzhodnem  in severnem  delu 
do Skandinavije, kjer je marsikje veliko številčnejša kot pri 
nas. Gnezdi ponekod v Aziji, vse do  Kitajske, pa tudi v 
Severni Afriki in celo na njenem  skrajnem jugu. Dejstvo, da 
gnezdi tudi v Sloveniji, ni nekaj takega, s čim er bi lahko 
pom ahali Evropi.

In kranjska čebela? Pričakovan je ugovor, da je tudi ta, 
tako kot štorklja, razširjena na veliko večjem prostoru, kot 
je Slovenija, in zato ni nič boljša od  štorklje. Nekaj je sicer 
res, v e n d a r ... Zajec, in to velik, tiči v drugem  grmu. Že to, 
da našo čebelo  tudi v tujih jezikih imenujejo kranjska, 
nekaj nakazuje.

V biološki znanosti je točno določeno, kako strokov
njaki poim enujejo posam ezne nove sistematske kategorije, 
kot so  npr. živalske vrste in podvrste. Ključnega pom ena 
je kraj, iz katerega izvirajo osebki (tipi) in na podlagi 
katerega so  opisali in poimenovali, recimo, novo podvrsto. 
Ta kraj ali obm očje je tako im enovano tipsko nahajališče, 
je neke vrste krstni list te podvrste. Ko je A. Pollmann leta 
1879 (v nem ščini) objavil pregled različnih podvrst čebel v 
Evropi in bližnji soseščini, je m ed njimi predstavil tudi 
našo. Dal ji je znanstveno ime Apis mellifera camica, ki 
velja še dandanes, ob  njem pa je zapisal še nem ški imeni



Krainische Biene in Krainer Biene, kar v obeh  primerili 
pom eni kranjska čebela. Ime kranjska ji je dal zato, ker so 
mu čebele dostavili iz takratne Kranjske, točneje, iz 
Podsm reke pri Višnji Gori.

Strokovno dokazati, da je tipsko nahajališče (locus typ- 
icus) kranjske čebele pri nas, ne bi smel biti pretrd oreh, 
vsekakor pa gre za dokum ent odločilnega pom ena, s 
katerim bi res lahko mahali. Apetiti po  kranjski čebeli so 
veliki, m arsikdo v tujini bi si jo rad prilastil, to  pa je videti 
tudi po  tem, da počasi speljuje vodo  na svoj mlin. Nas 
pustijo pri miru, zadeve pa urejajo drugod. Po evropsko.

Sami se za zdaj zadovoljujemo predvsem  s tem, da govo
rimo, kako radi imamo kranjsko čebelo in kako jo na vsak 
način želimo ohraniti. Zdaj imamo priložnost, da naredim o 
velik korak naprej, da naredim o nekaj odločnega in 
odm evnega, da torej tudi na takem  mestu, kot je kovanec, 
pokažem o, kaj je naše, kaj je res slovensko.

Mnenje ureništva:
Uredništvo podpira predlog avtorja gornjega prispevka 

in predlaga UO Čebelarske zveze Slovenije, da ga podpre 
in posreduje ustreznim  državnim  institucijam.

Ob 100-letnici organiziranega čebelarstva 
v Kamniku in okolici
Gregor Mlakar

Vsake toliko časa tudi četelarji praznujem o kakšno 
okroglo obletnico. Znano je, da se ljudje na takšen ali 
drugačen način že tisočletja ukvarjajo s čebelarstvom, 
naposled pa se je m ed čebelarji pojavila tako želja kot 
potreba po  združevanju in bolj organiziranem delovanju.

Tako je bilo leta 1873 v Ljubljani ustanovljeno Kranjsko 
društvo za um no čebelo, ki se je po  dveh letih preim eno
valo v Slovensko društvo za um no čebelo. Leta 1898 je 
sledila ustanovitev Čebelarskega društva za Kranjsko, 
Štajersko, Koroško in Primorsko, to  pa se je po  prvi sve
tovni vojni p reim enovalo  v Č ebelarsko društvo za 
Slovenijo. Istega leta je začelo izhajati tudi glasilo Slovenski 
čebelar, ki izhaja še dandanes. To društvo je v svojih pra
vilih ttidi določilo, da je mogoče na območju njegovega 
delovanja ustanavljati podružnice. Prva podružnica na 
slovenskih tleh je bila ustanovljena 20. januarja 1905 v 
Kamniku. To je bila Čebelarska podružnica Kamnik s 
sedežem  v Kamniku (Slovenski čebelar, št.2/1905) in z 21 
člani (SČ, št. 1/1906), njihovo število pa se je d o  leta 1912 
povečalo že na 6 l (SC, št.1/1931). V podružnico so  bili 
včlanjeni tudi čebelarji iz sosednjih krajev, zlasti iz 
Kom ende, Lukovice, Mengša, Radomelj, Trzina, Domžal ter 
Dola pri Ljubljani. Sicer pa je težko govoriti, da so na 
kam niškem  območju “šele” takrat začeli organizirano čebe- 
lariti. Dokum ent tega časa je tudi spodnja fotografija, ki je 
nastala leta 1912 na čebelarskem  shodu, ki so  ga pripravili 
čebelarji in godbeniki na Kužni nad O lševkom pri Kamniku 
o b  odprtju novega čebelnjaka v lasti velikega čebelarja g. 
Jakoba Virienta (slika 1). Znano je tudi, da je g. Jakob 
Virient od  leta 1905 naprej objavil več prispevkov v 
Slovenskem čebelarju. Prav tako je v SČ, letnik 1900, om e
njenih pet čebelarjev z območja Kamnika. Tako so v  imenik 
udov Slovenskega čebelarskega daištva za leto 1900 
uvrščeni: Janez Grkman, Jože Mrak, Anton Plahutnik, Josip 
Sadnikar ter Jakob Virient.

Po koncu druge svetovne vojne leta 1945 je bila v 
Ljubljani ustanovljena Čebelarska zadruga za Slovenijo. 
Čebelarstvo na območju Kamnika se je reorganiziralo in

tako je še istega leta začela delovati Uidi Čebelarska dmži- 
na Kamnik. Že leto pozneje se je združila v Čebelarsko 
podružnico Domžale, ki je delovala do  leta 1956, ko so bile 
čebelarske podružnice znova reorganizirane. Čebelarska 
podružnica Domžale se je preimenovala v Čebelarsko 
društvo Kamnik-Domžale s sedežem  v Kamniku, članice 
tega društva pa so bile čebelarske daižine iz Domžal, 
Kamnika (Čebelarska družina Janka Malešiča), Krtine, 
Lukovice ter Radomelj. Čebelarska Zadruga Slovenije se je 
pozneje preim enovala v Zvezo čebelarskih  društev 
Slovenije in nazadnje v Čebelarsko zvezo Slovenije.

Čebelarstvo na območju Kamnika se je znova reorga
niziralo leta 1983, ko je Čebelarska dm žina Janka Malešiča 
(Kamnik) postala Čebelarsko društvo Kamnik.

V okviai društva vsako leto organiziramo strokovna pre
davanja, izlete po  Sloveniji, tradicionalno srečanje čebelar
jev na Plemenilni postaji Josipa Verbiča na Kopiščih v 
Kamniški Bistrici, tradicionalen pa je postal tudi obisk 
čebelarske razstave v Celju. Dobro sodelujem o s sosednji
mi čebelarskimi društvi, v prihodnje pa bom o to  sodelo
vanje skušali še okrepiti. V tem letu sm o odlično sodelovali 
s Čebelarsko svetovalno službo na ČZS. Tako smo skupaj 
pripravili predavanje in delavnice o  uporabi alternativnih 
sredstev za zatiranje varoe. Udeležba je presegla vsa 
pričakovanja,vsa zahvala za to pa gre članom  ČD Kamnik. 
Prav tako lepo sodelujem o z Veterinarsko službo ter s 
Čebelarsko zvezo Slovenije, hkrati pa čutimo, da bilo treba 
sodelovanje s ČZS še okrepiti. Čebelarsko društvo Kamnik 
ima v svoji lasti plem enilno postajo na Kopiščih v Kamniški 
Bistrici, poim enovano po  pokojnem  velikem čebelarju prof. 
Josipu Verbiču, ki je leta 1932 tudi spodbudil njeno 
ustanovitev. O b pom oči banske uprave in kmetijskega mi
nistrstva je Čebelarska podružnica Kamnik plem enilno 
postajo na Kopiščih odprla 29. 6. 1932. Kamniški čebelarji 
so  ob pom oči sosednjih družin postajo v celoti obnovili leta 
1969. Dolga leta je bil njen vodja zdaj že pokojni Ivan Stare 
iz Kamnika. Na postajo so čebelarji iz okoliških krajev v 
plemenilčkih nosili matice na oploditev.



Tako kot v  večini društev je tudi naša največja težava 
starostna struktura našega članstva, saj je čedalje več 
starejših članov, ki so  bili in so  še zdaj steber našega 
društva. Vendar, če se bo nezanimanje mladih za čebelars
tvo nadaljevalo še naprej, se bodo  čebelarske vrste zde
setkale! V naše društvo je sicer včlanjenih 60 čebelarjev, 
vendar njihova vnema za dejavno delo v dm štvu z izjemo 
nekaj posam eznikov počasi pojenjuje. Razlog za to gre ver
jetno iskati v m odernem  načinu življenja, ko se vsi peham o

Poročilo s sedm e seje upra^ 
zveze Slovenije
(Nadaljevanje iz 11. številke Čebelarja)

Potem je UO sprejel poročilo o poslovanju Čebelarske 
zveze Slovenije v obdobju od 1. 1. do 31. 8. 2005 in sprejel:

Sklep št. 111: Upravni odbor Čebelarske zveze Slovenije 
sprejme poročilo o poslovanju Čebelarske zveze Slovenije v 
obdobju od 1. 1. do 31- 8. 2005. Sprejel je tudi obračun dela 
organov in komisij ČZS od 1. 1. do 30. 6. 2005.

Sklep št. 113: Upravni odbor Čebelarske zveze Slovenije 
imenuje za novega člana komisije UO ČZS za izobraževanje 
poleg dozdajšnjih članov komisije, tj. g. Pumata, g. Robba, g. 
Boštjančiča, g. Rozmana in g. dr. Rončeviča, še g. Ivana 
Pehanta.

Na predlog g. Franca Šivica je UO namesto dozdajšnjega 
neaktivnega člana Sveta za čebelarstvo pri MKGP g. dr.

za ubogi tolar in nam  zato primanjkuje časa za prostovoljno 
dništveno delo.

Slovesna proslava Čebelarskega dm štva Kamnik ob  nje
govem  častitljivem jubileju je bila 24. novem bra v 
Kulturnem dom u v Kamniku. Po krajšem kulturnem  pro
gramu smo vsem zaslužnim članom podelili tudi zahvale in 
priznanja. O b tej priložnosti sm o izdali tudi Kroniko čebe
larjenja na Kamniškem.

eg a  odbora  Č ebelarske

Rončeviča za člana Sveta imenoval g. Antona Tomca in 
soglasno sprejel:

Sklep št. 114: Upravni odbor Čebelarske zveze Slovenije 
imenuje za člana Sveta za čebelarstvo pri MKGP g. Antona 
Tomca, tako da sta od 1. 10. 2005 naprej kot predstavnika 
ČZS člana strokovnega sveta za čebelarstvo pri MKGP g. 
Franc Šivic in g. Anton Tomec.

Po končani seji je g. Boštjan Noč zainteresiranim pred
stavil zadnjo različico predloga uredbe za leto 2006, navzoči 
pa so jo podprli. Besedilo predloga uredbe bo v ponedeljek, 
3. 10. 2005, poslano v postopek sprejemanja na MKGP.

Po zapisniku tajnika Antona Tomca poročilo pripravil 
urednik Janez Mihelič.

VABILO NA POSVETOVANJE O ČEBELARSKEM TURIZMU
Vse čebelarje, ki jih zanima čebelarski turizem vabimo, da se udeležijo posvetovanja na to temo, ki bo v soboto 
3. decembra 2005 s pričetkom ob 10 uri na Čebelarskem centru Slovenije na Brdu pri Lukovici. Posvet se bo končal 
predvidoma ob 13 uri s prijetnim druženjem. Poleg predstavitve čebelarske turistične ponudbe, bodo zanimiva tudi

Eredavanja na to temo. Ogledali si boste tudi razstavo te dejavnosti in čebelarskih spominkov. Ob dvanajsti uri pa
o novinarska konferenca.. Vsem, ki se želite ukvarjati s to dejavnostjo priporočamo, da se posvetovanja udeležite, 

vstop je prost.
Podpredsednik CZS in predsednik komisije za  kulturno dediščino

Franc Sivic

(/((jtfdno — kozarci za med

TENKO d  a a
Š p ru h a  3 -  TRZIN -  S  (01) 562 17 22

DELOVNI Č A S :  
poncdcljek-petek:
7.00 do 16.00 
sobota: 7.30 do 12.00Firma

Č e b e la r je m  p o n u ja m o  s te k le n e  k o z a rc e  p o  u g o d n ih  c e n a h : 7 2 0  m l (g r lo  0  8 2  m m ) p o  3 2 ,6 4  S IT /k o s  
( r im fu z a ) , p a k ira n i p o  3 7 ,4 4  S IT /k o s . 3 7 0  m l (g r lo  0  6 6 )  p o  2 6 ,4 0  S IT /k o s , p a k ira n i p o  3 0 ,4 0  S IT /k o s , 
p o k ro v e , z la to  la k ira n e , 0 ,8 2  m m , p o  16 ,60  S IT /k o s , in 0 ,6 6  m m  p o  1 3 ,6 0  S IT /k o s . P o  d o g o v o ru  
n a ro č e n o  b la g o  tud i d o s ta v im o .



ČLANARINA CZS ZA LETO 2 0 0 6
U pravni o d b o r Č ebelarske zveze  Slovenije je na  svoji redni seji, 18. NOVEMBRA 2005, spre je l sk lep  o  članarini 
ČZS za leto  2006. Č lanarina ČZS za leto  2006, skupaj z n a ro čn in o  za revijo Slovenski č eb e la r in s čebelarsk im  
koledarjem  za leto  2006, je 8.500,00 SIT na člana.
Znižana članarina  za člane, ki so  izpolnili 80 let starosti, čeb e la rske  k rožkarje  te r  čebelarje  -invalide 1. s to p n je  je
4.200.00 SIT, članarina  p o  12. č lenu  Pravil ČZS za d ruž in ske  č lane  (čebelarje, ki živijo v  sk u p n em  gospod in jstvu) 
je 4.200,00 SIT, v en d a r  b rez  naro čn in e  na  revijo Slovenski čebelar.
B lagajnikom  b o m o  novem bra  poslali sezn am e  članov, čebelarsk i k o led a r pa  b o d o  d ruštva  lahko  prevzela  p re d 
v idom a na sed ež ih  o b m o čn ih  čebelarsk ih  zvez v drug i po lovici decem bra.
Č lanom  ČZS o m o g o čam o  še  nasledn je  ugodnosti:
- p rav ico  d o  en e g a  b rezp lačnega  oglasa v  naši reviji
- d o  10 od sto tk o v  p o p u s ta  v skoraj vseh  čebelarsk ih  trgovinah.

Blagajnike ozirom a vodstva čebela rsk ih  d ru štev  p rosim o, da  najpozneje  d o  konca januarja  2006 zbere jo  č lanari
no  in  jo nakažejo  na  transakcijski raču n  ČZS, št. 18300-0013332037. V o k e n c e  Sklic na št. o b v ez n o  vpišite 
še stm estno  šifro vašega društva.
N aročnina za naro čn ik e  (n eč lane) za le to  2006 je 10.000 SIT, za tu jino 50 USD ali 42 EUR.
Blagajnikom  in vodstvom  čebela rsk ih  d ru štev  se  zahvalju jem o za n jihovo  požrtvova lno  delo .

NAGRADA DRUŠTVU ZA VSAKEGA NOVEGA ČLANA
Da bi v  n ašo  organizacijo  -  Č ebelarsko  zvezo  Slovenije -  vključili čim  več  č lanov , je u p ravn i o d b o r ČZS sk le
nil, da  čebe la rskem u  d a iš tv u  za vsakega novega člana o b  plačilu č lanarine  za ČZS p rip ad a  nag rad a  v  višini
1.700.00 SIT (to  je 20 % čalnarine). D ruštva torej za nove  č lane  v letu  2006 nakaže jo  CZS 6.800,00 SIT, razliko
1.700.00 SIT pa  obdržijo  k o t nagrado . Upravni odbor ČZS

2 5 .  IN 2 6 .  MARCA 2 0 0 5  VABI CZS NA XXVIII. 
DRŽAVNI ČEBELARSKI SEMINAR IN ČEBELARSKO 

PRODAJNO RAZSTAVO V CEUE
Č ebelarska zveza S lovenije b o  v sode lovan ju  s Celjskim  sejm om  in hkrati s se jm om  cvetja Flora V SOBOTO, 

25 ., IN V NEDELJO, 26 . MARCA 2006, organizirala  dv o d n ev n i XXVIII. d ržavni čebelarsk i sem in ar in  m e d 
n a ro d n o  čeb e la rsk o  p ro da jno  razstavo. Za goste  sejm a Flora to r n o  na  p loščad i m ed  dvo ranam a skupai o rg a 
nizirali tud i m ed en o  tržnico. Sem inar b o  dv o d n ev n i in b o  p o tek a l v dvoran i CELJSKEGA SEJMA v  CELJU, 
Dečkova 1.
V dvoran i sejm a b o  tud i m ed n a ro d n a  p rodajna  čebe la rska  razstava, na  p loščad i p a  m ed en a  tržnica. Prijave razs

tavljavcev sp re jem a Celjski sejem (tel. 0 3  54  33  229) d o  15. februarja 2006.
Vljudno vabljeni vsi slovenski čebelarji in ljubitelji čebel!

Čebelarska zveza Slovenije in Celjski sejem^

OBVESTILO DRUŠTVOM
Komisija za  imenovanja in odlikovanja Čebelarske zveze Slovenije prosi vsa društva, ki bodo 
v letu 2006  praznovala okrogle obletnice delovanja in organizirala proslavo jubileja, d a  do 
konca januarja 2006  o tem pisno obvestijo komisijo. Dopis pošljite na ČZS, Brdo pri Lukovici 
8, 1225 Lukovica, s pripisom "Za komisijo za  odlikovanja".
Predloge za  podelitev odličij Antona Janše I. stopnje naj čebelarska društva pošljejo do 31. 
januarja 2006. Komisija z a  imenovanja in odlikovanja pri ČZS
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Vse pisce osmrtnic prosimo, do pri imenu pokojnika navedejo tudi datum  ali vsaj letnico rojstva in smrti. Ta podatek 
pogosto potrebujejo pisci različnih zgodovinskih spisov, npr. društvenih zbornikov, kot tudi drugi. Vsem lepa hvala.

Uredništvo

FRANC TRČEK
Narava je že začela oblačiti svoja 

najlepša jesenska oblačila, ko nas je 
zapustil dolgoletni član Franc Trček. Tin, 
prijazen, nevsiljiv, a vedno pripravljen 
pomagati z nasveti ali kako drugače.

Človek, ki mu narava veliko pomeni, 
pogosto vstopa v stik z njo tudi prek 

živali in Francu so pri tem pomagale čebelice. Z nekaj panji je 
začel samostojno čebelariti že leta 1952, in kot je v navadi pri 
ljubiteljskih čebela/jihc je imel enkrat več, drugič manj čebeljih 
družin. Kot član CD Žiri je bil zelo dejaven pri graditvi čebe
larskega doma, prav tako pa tudi pri drugih čebelarskih 
aktivnostih. Za svoje delo na čebelarskem področju je prejel 
odličji Antona Janše III. in II. stopnje.

Ko je začutil, da mu moči ne dopuščajo več skrbeti za nje
gove čebele, je skrb zanje prepustil svoji hčerki, ki očetovo 
čebeljo dediščino vodi naprej. Čebelarski prijatelji iz ČD Žiri 
smo mu hvaležni za njegov prispevek k delu društva, zato ga 
bomo ohranili v zelo lepem spominu.

ČDŽiri

JOŽE MAROH
Oktobra smo se čebelarji ČD 

Turnišče za vedno poslovili od našega 
dobrega čebelarskega prijatelja in dol
goletnega člana Čebelarskega društva 
Turnišče.

Že kot otrok je opazoval, 
kako čebele letajo s cveta na cvet in 

nabirajo med, vendar takrat še ni pomislil, da jim bo nekoč 
postal tako zvest in da bodo lep del njegovega življenja tudi nje
gove spremljevalke. Skrivnosti čebeljega panja je začel odkri
vati leta 1955 na državnem posestvu v Podlehniku, kjer sta sku
paj s pokojnim bratom in daleč naokoli znanim čebelarjem 
Ivanom skrbela za 120 družin. Že prvo leto je spoznal vse le
pote in tegobe prevozništva. Mlad in neizkušen je moral s čebe
lami na pot na |adranski otok Čiovo in tedaj je spoznal, da med 
ni vedno sladek. Naslednja leta je prepotoval in spoznal lepote 
cvetočih krajev Dalmacije in Gorskega Kotarja, v katerih je 
preživel čudovite dneve in se veselil dela s čebelami.

Ko si je ustvaril družino, je kupil 30 čebeljih družin. Z 
dobrim delom in izkušnjami je kaj hitro povečal svoje čebelar
stvo na 120 družin. Med prvimi v Sloveniji je začel pridelovati 
matični mleček ob navzočnosti matice. Kupil si je tudi tovornjak, 
s katerim je svoje čebele prevažal po Sloveniji, Liki, Slavoni|i in 
Vojvodini.

Zaposlil se je kot čebelar na domu pri podjetju Medex. S 
tem se je čebelam zapisal za celo življenje, saj je vso delovno 
dobo delal kot čebelar in se kot tak tudi upokojil. Jože je bil 
zvest in vdan čebelar, pri njegovem delu ga je podpirala vsa 
družina, še posebej nepogrešljiva pomočnica in trdna opora pa 
mu je bila njegova žena. Čebelam se ni mogel odpovedati niti 
takrat, ko je njegovo telo že hudo izčrpala bolezen, saj je na 
koncu svojega življenja še poskrbel za njihovo preživetje. Za 
svoje delo je prejel odličji Antona Janše III. in II. stopnje.

V spominu ga bomo ohranili kot dolgoletnega, zvestega in 
tudi ustanovnega člana društva, predvsem pa kot dobrega 
človeka.

ČD TURNIŠČE

PETER MOČILNIK (1939-2005)

Četudi ž e  jesen, sonce greje, vabi vse, 
in kranjske sivke še po  zadnje kaplje, 
še po  zadnje drobtinice prahu polete, 

vrnejo se v panj, razen ene ... (M. 
Kavtičniki

Petru Močilniku je zibelka stekla 28. junija leta 1939 na 
Lokovici nad Prevaljami, v številni kmečki družini. Se kot otroku 
in ko je v družbi sester in bratov odraščal v fanta, mu je v dušo 
zlezla narava z vsemi svojimi lepotami. Osnovna šola na 
Holmecu mu je dala prvih učenosti, nato pa je v Poljčah končal 
nižjo kmetijsko šolo. Ob delu je končal še ekonomsko šolo in od 
takrat delal kot organizator avtomatske obdelave podatkov.

Peter je bil dober mož in družinski oče, marljiv delavec, 
priljubljen in spoštovan sosed. Čas pa je našel tudi za številne 
druge dejavnosti, saj je bil med arugim ribič, prepeval je v 
domačem zboru Vres, sodeloval v gledališki skupini Prevalje - 
Mežica, bil predsednik sindikata in predsednik delavskega 
sveta v svojem podjetju ter član sveta Krajevne skupnosti 
Prevalje.

Namenoma povsem na koncu omenjamo njegovo delo in 
življenje čebelarja, saj je bil svojim čebelam in Čebelarskemu 
društvu Prevalje ne samo vdan, ampak je zanje tudi živel. 
Čebelariti je začel pred 25 leti, imel je do dvajset čebeljih 
družin, za katere je ves čas vzorno skrbel. V čebelarskem 
društvu je opravljal različne naloge, zadnji dve leti pa ga je kot 
predsednik tudi uspešno vodil. O njegovem dejavnem delu 
pričajo odličji Antona Janše III. in II. stopnje ter certifikat 
nacionalne poklicne kvalifikacije čebelar/čebelarka. Njegovi 
vztrajnosti gre zahvala, da je lani jeseni izšel čudovit bilten in



da se lahko s ponosom spominjamo odmevnega praznovanja 
90-letnice prevaljskega čebelarskega društva.

Peter je živel polno, bogato življenje, temu njegovemu 
velikemu bogastvu, ki ga je nosil v svojem srcu in ga tudi raz
dajal, pa na žalost manjka krona tistih nekaj jesenskih let živ
ljenja, ki se ga ni še niti dotaknila.

Za CD Prevalje 
Kavtičnik - Vogel

ŠTEFAN VEBER (1959-2005)
Če sevpeljemo od Štoparjeveaa mo

sta proti Šentanelu, kmalu zagledamo v 
breg naslonjeno domačijo. Bela hiša, 
polna rož, majhen urejen hlev, okrog 
katerega je vse polno sadnega drevja, 
skrbno obdelani travnik in njive, na 
vrhu, ob robu košenice, pa čebelnjak, iz 

katerega izletavajo zdrave čebele, kakor da bi čuvale domačijo, 
ki že od daleč kaže, da so v njej doma pridne roke. Od tod se 
poslavlja Stefan Veber, star komaj 45 let.

Po osnovni šoli se je odločil za poklic strugarja, pozneje je 
ob delu končal še tehniško šolo. Rad je imel svoj poklic, meid 
sodelavci pa bil priljubljen in spoštovan. Njegova velika 
ljubezen so bile čebele, ki jih je najprej spoznaval in vzgajal 
skupaj z očetom, po očetovi smrti pa je za čebele skrbel sam in 
jim namenjal tudi vse več svojega prostega časa. Uredil si je 
opazovalno postajo, njegove ugotovitve o medenju pa so s 
pridom uporabljali vsi čebelarji v okolici. Kot član upravnega 
odbora Čebelarskega društva Prevalje si ie prizadeval za boljše 
čebelarjenje in izboljšanje kakovosti čebeljih pridelkov. Za svoje 
delo je prejel odličje Antona Janše III. stopnje, lani pa si ie pri
dobil tudi nacionalno poklicno kvalifikacijo čebelar/čebelarka. 
Člani Čebelarskega društva Prevalje bomo pogrešali zlasti nje
govo inovativnost in prizadevnost v čebelarjenju.

Za CD Prevalje 
Kavtičnik - Vogel

IVAN GORJUP (1933-2005)
S tesnobo v srcih smo se bloški čebe

larji poslovili od dolgoletnega člana 
našega društva Ivana (Sorjupa.

Rodil se ie leta 1933 v vasi Kramplje 
na Blokah. Že leta 1942 so mu italijan
ski okupatorji ubili očeta. Mati se je s šti
rimi majhnimi otroki s težavo prebijala 

skozi življenje. Takoj po koncu druge svetovne vojne se je 
zaposlil v Kmetijski zadrugi Ravnik na Blokah. Opravil je 
vozniški izpit in se kmalu zaposlil v trgovskem podjetju Metalka 
Ljubljana, kjer je kot poklicni voznik delal vse do upokojitve. 
Ponosen je bil na svoje članstvo v Združenju šoferjev in avtome
hanikov. ves čas je zgledno skrbel za svojo ostarelo mater, ki je 
ostala sama na kmetiji. Takoj po upokojitvi se je preselil v svojo 
rojstno hišo v Kramplje. Skrbno je obdeloval kmetijo. Njegova

največja ljubezen pa so bile čebele, ki jim je ostal zvest odjane 
mladosti do konca življenja. Veliko je pomagal pri delu Čebe
larskega društva Bloke. Kot mentor je pomagal številnim mladim 
čebelarjem pri premagovanju začetniških težav. Številnim čebe
larjem je podaril nešteto čebeljih družin.

Za svoje prizadevno delo v čebelarskem društvu je Ivan pre
jel odličji Antona Janše III. in II. stopnje.

Ivanove čebele so izgubile skrbnega čebelarja, člani ČD 
Bloke sposobnega in prizadevnega mentorja, družina pa skrb- 
nga gospodarja. Ohranili ga bomo v lepem spominu.

Tajnik ČD Bloke Janez Zakrajšek

IVAN KRANJC (1930-2005)
f  '* \  Bloški čebelarji smo se poslovili tudi

od našega dolgoletnega člana Ivana 
Kranjca. Rodil se je pred 75 leti v vasi 
Studeno na Blokah. Življenjska usoda je

I hotela, da je ostal doma in s svojo druži
no obdeloval zemljo, ki jo je nadvse Iju- 
bil. Že leta 1950 je ugotovil da je n|e- 

gova rojstna vas primerna za čebelarjenje. Svojim ljubljenkam 
čebelam je ostal zvest kar 55 let. Kot dober čebelar je bolj malo 
govoril, imel pa je vedno veliko močnih zdravih čebeljih družin. 
Mlajšim čebelarjem je bil tudi vedno pripravljen pomagati z 
nasveti za umno čebelarjenje.

Tvoja družina, tvoje čebele in bloški čebelarji te bomo 
pogrešali. Ohranili te bomo v lepem spominu. Prepričani smo, 
d a to  sin Janez postal uspešen čebelar.

Tajnik ČD Bloke Janez Zakrajšek

JOŽE TURK (1929-2005)
Letos jeseni smo se člani Čebe

larskega društva Barje poslovili od 
našega dolgoletnega člana Jožeta 
Turka.

Kar verjeti ne moremo, da smo se že 
drugič v tem letu zbrali na kraju slovesa 
in da se Jože ne bo nikoli več vrnil k svo

jim nadvse ljubljenim čebelam, ki so se tedaj tudi že pripravljale 
na svoj zimski počitek.

Jože je bil pogumen in vnet čebelar, saj je čebelaril na 
Barju, v Iški in tudi na Dolenjskem, v daljni Stari vasi. Pogrešale 
ga bodo te njemu tako ljube žuželke, pogrešali ga bomo tudi 
mi, saj je z nami drugoval več kot 30 let. S svojimi izkušnjami 
nas je bodril v slabih časih, teh pa ni bilo malo. Vsakomur, ki je 
bil v težavah, je priskočil na pomoč, vse dokler ni tudi sam hudo 
zbolel, a je svojo bolezen dolgo časa skrival pred nami. Zdaj 
zanj ni več trpljenja, ne bolečine, zaman je bil njegov boj, 
zaman vsi dnevi upanja, saj je bila bolezen močnejša od živ
ljenja.

Jožeta in njegove vrline bomo ohranili v najlepšem spominu.

Barjanski čebelarji



EDI ŠTERN (1915-2005)

No sončnem pobočju bo Edi počival, 
nedaleč od  doma, kjer je  živel, 
pri delu s čebelami vedno je užival,

, izkušnje deliti je vedno želel.

^  Septembra, ko se v gozdovih
začnejo spreminjati barve, ko zapiha jesenski veter in ko se 
čebele in narava v celoti začnejo pripravljati na zimski počitek, 
smo se na zagorskem pokopališču za vedno poslovili od našega 
vestnega čebelarja Edija Sterna.

Rojen je bil na silvestrovo leta 1915 v Kisovcu. V družini je 
bilo sedem otrok. Njihov oče je bil jamski nadzornik. Kljub 
končani trgovski šoli je tudi Edi ostal zvest tradiciji rudarskega 
poklica, saj je rudnik v Zagorski dolini obstajal kar 240 let. Ker 
je bil nadarjen in sposoben, ga je uprava rudnika vpisala v nad- 
zorniško šolo v Celju. Druga svetovna vojna je tako kot mar
sikateremu tudi njemu prekrižala vse načrte. Med vojno se je
pridružil partizanom, Po osvoboditvi je nadaljeval in končal 
šolanje na srednji tehniški šoli v Ljubljani, potem pa se je znova 
zaposlil v rudniku. Upokoji! se je kot glavni poslovodja I. 1966.

Edi je zelo rad igral nogomet, pomagal pa je tudi pri gra
ditvi športnega doma Proletarec in Tinetove koče na Čemšeniški 
planini.

Čebelarjenje je bilo ena izmed velikih ljubezni v njegovem 
življenju. Na tem področju je bil popoln samouk. Najprej je pri 
čebelarju Ocepku v Colniščah kupil dve družini. Na vrhuncu 
svojega čebelarjenja je imel kar tri čebelnjake na Izlakah, v 
Zagorju in pod Prvinami, v niih pa je bilo skupaj 60 družin. S 
sosedom Francetom Gunom, ki je bil zelo uspešen čebelar, sta 
izmenjavala izkušnje in tako izpopolnjevala svoje znanje o 
čebelah.

Edi je bil vsa leta do svoje hude bolezni, ki ga je položila v 
posteljo, zelo dejaven član CD Zagorje. Med drugim je bil pod
predsednik društva, 25 let pa je vodil blagajniške posle. 
Njegove knjige so bile vzorno urejene in pisane z izjemno lepo 
pisavo. Vedno je bil natančen, delaven, gospodaren, ukaželjen, 
raziskovalen, kolegialen, nesebičen, ustrežljiv, skratka, imel je 
vse vrline, ki jih potrebuje dober čebelar. Svoje izkušnje |e 
vedno rad posredoval mlajšim čebelarjem. Za svoje delo na 
področju čebelarstva je prejel vsa najvišja čebelarska priznan-

la
Veliko smo prejeli iz njegove zakladnice znanja in izkušenj. 

Hvaležni smo za to. Bil je res pravi prijatelj.
Čebelarsko društvo Zagorje

IVAN KLADNIK (1929-2005)
Predzadnji dan avgusta smo se 

koroški čebelarji zbrali na črnianskem 
pokopališču in se še zadnjič poslovili od 
častnega člana Čebelarskega društva 
Žerjav Ivana Kladnika. Po poslovilnem 
govoru predstavnika krajevne skupnosti,

žalostinkah mežiške rudniške godbe in črnjanskega moškega 
pevskega zbora smo Ivana ob spremstvu praporov vseh petih 
čebelarskih društev Mežiške doline in z bolečino v srcih 
pospremili na njegovo zadnjo pot.

Pokojni Ivan se je rodil v Podvezi pri Lučah v Zgornji Savinjski 
dolini v družini s šestimi otroki. Šolanje na luški šoli je moral 
končati leta 1943, ko je bila šola požgana. Njegova velika želja 
je bila postati mizar, žal, pa mu mati tega ni dovolila. Moral je v 
službo na bližnjo kmetijo, kjer je pasel živino in ob tem izrezoval 
prve lesene figurice. Spoznal je lepote in koristnost lesa, vse to pa 
je pozneje s pridom uporabil kot priznan rezbar samouk.

Osvoboditev naše dežele izpod fašističnega jarma je dočakal 
doma, potem pa si je družina Kladnikovih življenje uredila na 
novo. Ivan je moral znova služiti na kmetih, tokrat v Rečenu pri 
Apačah, kjer je delal dve leti. Potem ga je oče poslal na delo v 
Gozdno gospodarstvo Nazarje. V podjetju je delal do leta 1949, 
ko je bil vpoklican na triletno služenje vojaškega roka v Zrenjanin. 
Na Vojaško-pomorski akademiji v Splitu se je usposobil za 
radiotelegrafista, potem pa je služil še na otokih Vis in Palagruža.

Leta 1952 se je vrnil domov in od tam odšel na Koroško, v 
Žerjav, novembra pa se je kot rudar zaposlil v Rudniku Mežica. 
Leta 1957 se je poročil in si ustvaril svoio družino, leta 1959 pa 
se je družina preselila v Rudarjevo pri Črni na Koroškem, kjer je 
Ivan ostal vse do svoje smrti.

Ivanova velika ljubezen so bile čebele. Z njimi se je srečeval 
že kot otrok v očetovem čebelnjaku, pravo čebelarsko znanje pa 
mu je posredoval Polde Kane, po rodu Gorenjec, ki je čebelaril 
nad_Lučami.

Že kot spreten čebelar je leta 1957 začel čebelariti v tastovem 
čebelnjaku na Mrdavsovem v Žerjavu, kmalu pa si je ob njem 
postavil svojega. Leta 1958 se je včlanil v Čebelarsko družino 
Črna na Koroškem in v njej zavzeto deloval kot odbornik. To je 
bilo obdobje, ko zaradi težke industrije onesnaženo okolje tam ni 
omogočalo uspešnega čebelarjenja, zato je svoje čebele najprej 
preselil na Holmec, od tam pa v Javorje in v dolino Bistre.

Nad zaselkom Mlinarsko v Bistri je našel raj za svojih 15 
čebeljih družin. Tam si je sam postavil vikend čebelnjak in z leti 
sta z ženo Slavko okolico spremenila v en sam cvetlični vrt, 
notranjost hišice pa v pravi mali čebelarski muzej, poln njegovih 
rezbarij.

Ivan je bil čebelar s srcem in dušo. Leta 1964 je v Žerjavu 
ustanovil čebelarsko družino, ki se je pozneje preimenovala v 
Čebelarsko društvo Žerjav. Kot prvi predsednik je društvo s 
presledki vodil polnih 15 let, kot član upravnega odbora pa je 
opravljal tudi druge naloge. Bil je čebelarski preglednik in neu
trudljiv organizator prevozov čebel na paše v severovzhodno 
Slovenijo. Prirejal je društvene družabne prireditve, med drugim 
tudi izlete p  Sloveniji, Italiji in Avstriji, družabne večere, 
srečelove, piknike in druga srečanja. Spodbudil je tudi graditev 
društvenega čebelarskega doma na Mrdavsovem na obrobju 
Žerjava in razvitje društvenega prapora, prav to dvoje pa nas do 
vse čase spominjalo nanj. Njegove rezbarije iz lesa, večina s 
čebelarsko tematiko, krasijo prostore številnih ustanov in domove 
njegovih prijateljev. Čebelarsko društvo Žerjav se mu je za nje-



M ali o g la si

govo delo oddolžilo z imenovanjem za častnega člana društva.
Ivan je pod psevdonimom Korošec pisal tudi v Slovenskega 

čebelarja, največ o onesnaževanju okolja v zgornjem delu 
Mežiške doline. V imenu čebelarjev se je na slovenjegraškem 
sodišču pravdal za izplačilo odškodnine za škodo, ki so jo 
povzročili izpusti plinov, in dosegel, da je povzročitelj čebelarjem 
polno desetletje izplačeval sicer majhnov odškodnino.

Leta 1998 se je Ivan včlanil v Čebelarsko društvo Črna 
Koroškem, njegov član pa je bil vse do svoje prezgodnje smrti. Za

svoje zasluge v čebelarstvu je prejel številna priznanja in odličja, 
mea drugim tudi odličja Antona Janše III., II. in I. stopnje ter plake
to Zveze čebelarjev občine Ravne na Koroškem.

Med koroškimi čebelarji bo spomin na Ivana vedno ostal živ. 
Za vse čase mu bomo hvaležni za njegovo neutrudno delo pri 
razvoju čebelarstva v našem koroškem kotu.

Za Čebelarsko društvo Žerjav in Čebelarsko društvo Črna na
Koroškem 

M irko Brložnik

P R O D A M  d ese t p razn ih  10S A Ž-panjev, inf. 041 353 534 in 01 83 66 155.
PRODAM cvetlični, gozni in hojev med, inf. 041 403 960.
PRO DA M  akacijev m ed, inf. 041 560 075.
PRO D A M  avtom obilsko prikolico 7. zabojnikom  in dvanajstimi vgrajenimi nenaseljenim i 11S AŽ-panji v regalu, inf. 041 
299 099.
PRO DA M  deset novih 10S AŽ-panjev in deset novih 7S AŽ-prašilčkov, cena 250.000 SIT ali po  dogovom , inf. po  19. uri, 
07 49 87 836.
PRO DA M  gozdni in kostanjev m ed in sm rekove AŽ-satnike inf. 03 572 73 43 ali 031 766 533.
PRO DA M  večjo količino vseh vrst m edu, TAM 110 a, testiran za prevoz čebel, in M ercedez 1213 z velikim kesonom , inf.: 
031 326 959.
PRO D A M  kostanjev, akacijev  in cvetlični m ed, inf. 04l 643 003.

ALOJZ VONČINA, s .p ., Godovič 1 6 0 ,  5 2 7 5  GODOVIČ
Tel.: (05) 37 47 346, fax: (05) 34 47 347, Mobi: (041) 686 259

NUDIMO KOZARCE, POKROVE IN ZAMAŠKE
KOZARCI so pakirani po  10 kosov skupaj POKROVI (SIT za  kos)

cena v SIT za  kos kovinski plastični

Kozarci z  navojem , 7 2 0  ml, 10 /1  37 16 10

Kozarci brez navoja, 7 2 0  ml, 1 0 /1  37 16 10

Kozarci z  navojem , 3 7 0  ml, 10 /1  30 13 —

Kozarci z  navojem , 2 5 0 0  ml, 1 /1  100 35 —

OBVESTILO ČEBELARJEM
Prosimo vse člane, ki ne nam eravajo plačati članarine ČZS za leto 2006, da nam  to sporočijo 
v decem bru letos na tel.: 01  7 2 9  61  OO, da jim ne bom o poslali prve številke revije. č z s

O B L E T N I C A  -  Čebelarsko društvo Kranj, ki ie bilo ustanovljeno leta 1905 pod imenom "Čebelarska podružni
ca v Kranju" kot članica takratnega "Slovenskega čebelarskega društva v Ljubljani" letos slavi 100-letnico obstoja.

ČD Kranj



APIS M & D, d. o. o. 
MARKO DEBEVEC
ČUŽA 1 ,  1 3 6 0  VRHNIKA 
to l.: (01 ) 7 5 5  12  8 2  
fak s : [01) 7 5 5  7 3  5 2

Odprto: ob delavnikih od 9.-12. in od 16.-18. ure, 
ob sobotah od 9.-12. ure

•  POLNOVREDNE BELJAKOVINSKE POGAČE ZA KRMLJENJE ČEBEL •
• APNENOGEL -  NOSEMAGEL -  STIMULANS -  VAROGEL

NAROČENO BLAGO POŠLJEMO TUDI PO HITRI PAKETNI POŠTI.
■ PO IZJEMNO NIZKI CENI VAM IZ VAŠEGA VOSKA IZDELAMO SATNICE - 1 8 0  SIT/KG •  VOSEK STERILIZIRAMO PRI 125° C • 

VOSEK ODKUPUJEMO PO 800-900 SIT ZA KILOGRAM •

■ ' « P l n
L jim u j l y u u j f l

IsU
VŽ-panji 1 0 -sa ln i

KAKOVOSTNE 
BELJAKOVINSKE 
POGAČE V OBLIKI PASTE. 
IZDELANE SO PO POSEBNEM 
POSTOPKU IN SE NE 
STRDIJO.

PKF.nmVA VOSKA 
V SATNICE samo 180 SIT/kj?

A /.- t r ie ta /n i  p a n j

K

Kvalitetne RS F-točila 
po ugodni ceni

KAKOVOSTNE 
ČEBELARSKE 
ROKAVICE IZ
n a jb o ijSega
USNJA

. v, TRANSPORTNA P VC-
fr n  iK m  m t i^ n ic a . c e n a  j e

U I j U U d I W H  i y  v i n '

CENAH

v o m
Akcijska cena - 
grelci za med 
39.990 SIT

P A ty l SO IZDELANI NATANČNO IN  
KAKOVOSTNO.

UPORABIJAMO VODOODPORNE 
MATERIALE IN  LEPILA.

KAKOVOSTNA IZDELAVA PO UGODNI 
CENI.

PO UGODNI CENI VAM NUDIMO SLADKOR OD 168-173 SIT, PRI VEČJIH KOLIČINAH TUDI CENEJE.

š

Na zalogi Imamo 
pester izbor
m odelov za 
vlivanje sveč.

IZDELAM ČEBELARSKE 
OPREME IN TRGOVINA

f f
IMATE TEŽAVE S  KRISTALIZIRANIM MEDOM?

Na voljo so vam različni 
grelci za med s termostatom. 
Grelci ne pregrevajo medu, 
če pravilno nastavimo 
temperaturo. So različnih 
oblik In premerov.

Delovni čas trgovine: 
od ponedeljka do petka 

od 9.00 do 17.00 
ob sobotah od 9.00 do 12.00.

K A K O  N AJLAŽJE PRETOPITI VOŠČ1NE?

V parnem kuhalniku z vodno paro.
Voda se segreva s plinskim goničem. 
Voščlne prekuhate skupaj z okvirji.
S tem razkužite tucM okvirje.
Kuhalnik je  v celoti izdelan iz 
nerjavečih materialov.
Postopek je  hiter, čist in enostaven.

NAROČENO BLAGO VAM LAHKO  
ODPOŠLJEM O S  PAKETNO POŠTO.

Pri gotovinskem nakupu čebelarske opreme v vrednosti nad 10.000 SIT 
priznamo čebelarjem z  veljavno čebelarsko izkaznico 4% popusta.

Preselili sm o se v 
Obrtno poslovno cono (OPC) 
v Šenčurju, M lakarjeva 99.

LOGAR TRADE, d.o.o. 
Mlakarjeva 99,4208 Šenčur 

tel.: 04 25 19 410, faks: 04 25 19 415 
e-pošta: info@)ogar-trade.si 
Internet: www.iogar-trade.si



IZDELOVANJE ČEBELJIH PANJEV

X X  [ M I Z A R S T V O ] X X
C ^ y | K  R Ž E ] ^ y

IDRIJSKA 10, 1 3 6 0  VRHNIKA 
TEL: 01 755 13 17 -  GSM: 041 420 200

AŽ-panji (9s, 10s, 12s) 
prašilčki (5s, 7s) 
lipovi satniki 
zaklade Debelak (9s, 10s) 
pitalniki Frančič 
distančni vložki 
vehe za povezavo AŽ-panjev 
trietažni AŽ (10s) 
AŽ-Kozinc 11+3

Po želji izdelamo tudi druge vrste panjev. -  Panji so iz masivnega smrekovega lesa, rogljičem 
(cinkani). -  Blago vam lahko pošljemo po hitri pošti.

Povpraševanje po satnicah iz lastnega čebeljega voska je velikol

HODL Predelava voska

Ponujamo Vam možnost, da opazujete kuhanje Vaših starih satov in 
surovega voska. Ker je treba priti samo enkrat, prihranite čas in denar. 
Pričakujemo vašo predhodno najavo po telefonu +43(0)3475/2270.
Vosek predelujemo s tehnološko najmodernejšo opremo.
Segrevanje s paro in obsevanje z ultravijoličnimi žarki izključujeta možnost 
kakršne koli okužbe.
Uporaba originalne tehnologije Grander omogoča, da Vaš vosek ostane 
popolnoma naraven.
Najmanjša možna količina lastnega voska za predelavo v satnice je 
20 kg surovega voska ali 50 kg starih satov.
Čas kuhanja je približno 3 ure pri 20 kg surovega voska in 4 ure pri 
50 kg starih satov.
Po naročilu izdelamo satnice kakršne koli debeline in velikosti.
Predelava voska poteka vse leto.
Storitve ponujamo po izjemno ugodni ceni.
Stare sate in surov vosek je mogoče kadar koli zamenjati za satnice. 
Ponujamo Vam tudi možnost, da plačate samo predelavo.

HÖDL Informacije

Wachsverarbeitung Imkereiartikel
Deutsch Haseldorf 75
A-8493 Klöch -  Steiermark, Austria
Tel./faks: +43(0)3475/2270 
E-pošta: info@wachs-hoedl.at 
Spletna stran: www.wachs-hoedl.at

Delovni čas: ponedeljek-petek 8.00-12.00,13.00-18.00
sobota 8.00-12.00

Sporazumevamo se v nemškem jeziku.

Kako nas najdete:

Časopis Slovenski čebelar je ustanovilo Slovensko čebelarsko društvo za Kranjsko, Štajersko, Koroško in Primorsko leta 1898.
Izdaja ga Čebelarska zveza Slovenije, Brdo pri Lukovici 8, 1225 Lukovica.
Tel.: tajništvo (01) 729 61 00, uredništvo (01) 729 61 14 (Janez Mihelič, GSM: 040/209 004), faks (01) 729 61 32, Barbara Zajc 041/370 409,
Anton Tomec (01) 729 61 02.
Elektronska pošta: tajnik Anton Tomec: anton.tomec0cebelarska-zveza-slo.si -  pisarna Barbara Zajc: barbara.zajc@cebelarska-zveza-slo.si -  
urednik Janez Mihelič: cebelarska.zveza.slo@siol.net
Izdajateljski svet: predsednik Franc Šivic, univ. dipl. inž. gozd. -  člani: Miro Cetina, univ. dipl. inž. gozd., Vlado Auguštin, univ. dipl. inž. kem. tekst, teh., 
dr. Stanko Kapun, Vlado Pušnik, Janko Prebil
Uredniški odbor: Janez Mihelič, univ. dipl. biol., Vlado Auguštin, univ. dipl. inž. kem. tekst, teh., Franc Grajzar, dr. Aleš Gregorc,
Janez Gregori, prof. biol., dr. Janez Grad, Martin Bajc, dipl. inž. gozd.
Glavni in odgovorni urednik: Janez Mihelič, univ. dipl. biol., lektorica: Nuša Radinja, prof.
Letna naročnina za leto 2005 za nečlane je 10.000 SIT. Posamezna številka stane 900 SIT za člane oz. 950 SIT za nečlane skupaj z 8 % DDV. 
Članarina skupaj z naročnino za Slovenski čebelar je 8.500 SIT. Člani lahko objavijo en brezplačen oglas (20 besed) na leto, nadaljnja beseda je 60 SIT. 
Reklamni oglasi: cela barvna stran na ovitku 120.000 SIT, v sredini 72.000 SIT, pol strani 36.000 SIT, tretjina strani 24.000 SIT, četrt strani 16.800 SIT, 
pasica 4.000 SIT.
Popust pri ceni za 3- do  5-kratno objavo je 10 %, za 6- do  10-kratno objavo 20 %, za celoletno objavo 30 %.
Splošni oglasi po  50 SIT za besedo, enako tudi za osmrtnice, ki vsebujejo več kot 40 besed. Cene so brez DDV.
Transakcijski račun ČZS: 18300-0013332037, matična številka ČZS: 5141729, davčna številka ČZS: 81079435, šifra dejavnosti: 91.120.
Za naročnike iz tujine -  devizni račun: LJ BA Sl 2X-900-27260-6274/0 -  je letna naročnina 50 USD.
Priprava za tisk: Tiskarna Grafika Soča -  Nova Gorica.
Oblikovanje naslovnice: Boštjan Debeljak, dipl. inž. arh.
Oddaja tekstov: članki do  petega, obvestila, reklame do  desetega, mali oglasi do petnajstega v mesecu.
Tisk: Grafika Soča, Nova Gorica.
Glasilo Slovenski čebelar, ki ga izdaja Čebelarska zveza Slovenije s sedežem na Brdu pri Lukovici 8, je vpisano v razvid medijev, ki ga vodi 
Ministrstvo za kulturo RS, pod zaporedno številko 585.
Pri financiranju izdajanja Slovenskega čebelarja sodeluje Javna agencija za raziskovalno dejavnost Republike Slovenije.
Mnenje avtorjev člankov ni nujno mnenje uredništva.
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ČEBELARSTVO RIHAR-KOCJAN 
Robert Kocjan s. p.

G abrje 42, 1356 D obrova
tal.: 0 1 /  3 6 4  11 0 6  
faks: 0 1 /  3 6 4  13 0 7  

GSM: 0 3 1 /3 5 1  9 6 4  -  e-pošta: robineli@ s5.net

ČEBELARSTVO -  IZDELAVA ČEBELARSKE OPREME -  TRGOVINA

Vse informacije in naročila:
Telefon:02/320<64-52 e-mall:embalaza@vema.si

Moji izdelki si zaslužijo 
kraljevsko pakiranje !

ČEBELARNA v čebelarskem centru Slovenije 
Tel: 01/729 6118; Faks: 01/729 6131; email: cebelarna@siol.net

ČEBELARSKI CENTER MARIBOR
Tel: 02 /  320 53 46; Faks: 02 /  331 80 10; email: ccmb@siol.net 

DAR SONCA ■ Tyrieva 26, Maribor ■ Tel/fax: 02 /  251 60 12

Delovni čas: od ponedeljka do potka od 9. do 17. ure, 
sobota:od 8. do 13. ure; v nedeljo zaprto.


